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PROTOKÓŁ XL/13 

z XL sesji Sejmiku Województwa Lubuskiego 

kadencji 2010-2014 

w dniu 9 WRZEŚNIA 2013 roku, godz. 1100 

Sala Piastów Hotelu „Mieszko” 

w Gorzowie Wielkopolskim  

 

 

Do punktu 1. 

Otwarcie obrad XL zwyczajnej sesji Sejmiku Województwa Lubuskiego kadencji 2010-2014. 

 

Przewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Tomasz Możejko: Szanowni Państwo, 

zapraszam. Proszę radnych, zaproszonych gości, pracowników urzędu o zajęcie miejsc. Szanowni 

Państwo, otwieram XL zwyczajną sesję Sejmiku Województwa Lubuskiego kadencji 2010-2014.  

   

Przewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego wita zaproszonych gości.  

 

Szanowni Państwo, zanim przystąpimy do merytorycznej części dzisiejszej sesji zapraszam na występ 

Chóru „CANTABILE” z Tuczna, który od 5 lat funkcjonuje w lokalnym środowisku, organizując liczne 

koncerty (w tym Międzynarodowy Dzień Muzyki, Wieczory Kolęd) oraz warsztaty muzyczne na terenie 

gminy Strzelce Krajeńskie. Zespół swoim śpiewem często uświetnia uroczystości kościelne  

w Parafii Bobrówko. Występował również min. w Rehfelde (Niemcy) oraz katedrach w Kamieniu 

Pomorskim, Gorzowie Wielkopolskim i Poznaniu. W grudniu ubiegłego roku w Dębnie chór zajął  

II miejsce w eliminacjach do Międzynarodowego Festiwalu Kolęd i Pastorałek w Będzinie. Repertuar 

zespołu to w główniej mierze muzyka sakralna. W ubiegłym roku powstało Stowarzyszenie Chóralne 

"Cantabile" w Tucznie, które w ubiegłym tygodniu podpisało umowę z Urzędem Marszałkowskim 

na realizację Małego Projektu - Aktywizacja, edukacja oraz integracja społeczności lokalnej poprzez 

udział w kulturze lokalnej. Chórem od chwili jego powstania dyryguje Pan Mirosław Cichocki. Dzisiaj 

z chórem zaśpiewa Pani Anna Harazińska, która wykona utwór „Dziwny jest ten świat” Czesława 

Niemena. Proszę bardzo. Proszę o spokój.  
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Występ Chóru "Cantabile" i Pani Anny Harazińskiej.  

 

Dziękujemy bardzo za występ. Dziękujemy wszystkim członkom zespołu, a szczególnie dyrygentowi 

Panu Mirosławowi Cichockiemu. Życzymy powodzenia.  

Szanowni Państwo, zgodnie z przyjętą tradycją odbędzie się również tutaj, nazywamy tą sesję sesją 

rolną, wobec tego w przerwie zaplanowana jest około godziny 13:00 degustacja produktów 

regionalnych. Chcę powiedzieć, że Chór „Cantabile” jest dowodem na to, że nie jest to tylko i wyłącznie 

działalność dotycząca rolnictwa, czy też spraw społecznych, ale w sferze kulturalnej. Jest to duże 

osiągnięcie, że chóry takie funkcjonują, działają. Świadczy to o aktywności społeczności regionalnej, 

jednocześnie jest dowodem na to, że Urząd Marszałkowski Województwa Lubuskiego wspiera 

wszystkie działania bez względu na to czy są one na północy, czy na południu, ale dotyczą środowisk 

wiejskich. Także jest to nasze wspólne osiągniecie całego Sejmiku Województwa Lubuskiego 

i Województwa Lubuskiego.  

Szanowni Państwo, przypominam, że będziemy mieli m.in. Klub Seniorek z Strzelec Krajeńskich, które 

będą nas częstować pierogami. Mamy Pana Stanisława Mikanowicza z firmy MADAKS – poczęstunek 

w postaci dania obiadowego. Będzie lubuska szynka, ziemniaki oraz wszelkie specjały. Mamy również 

Pana Marka Szron - Sad Solniki, który poczęstuje nas świeżynkami, czyli świeżutkimi soczkami 

produkowanymi dnia poprzedniego, a z rana już będącymi do spożycia w sklepach. Jest to dowód na to, 

że województwo lubuskie ma produkty regionalne, rozwija się i stanowi to dla nas generalnie rzecz 

biorąc duże osiągnięcie. Jesteśmy małym województwem na mapie naszego kraju, ale musimy 

wykorzystać każdą szansę, reklamy i wspierania obszarów wiejskich.  

Szanowni Państwo, w związku ze zbliżającym się II Wschowskim Kongresem Kobiet o zabranie głosu 

proszę Panią Urszulę Chudak Działaczkę Środowisk Kobiecych we Wschowie – Szefową Wschowskich 

Amazonek. Zapraszam.  

 

Szefowa Wschowskich Amazonek Urszula Chudak: Pani Marszałek. Panowie Marszałkowie. Panie 

Przewodniczący. Panie i Panowie Radni. Przyjechałam ze Wschowy z moją koleżanką z Rady 

Programowej rad do mego miasta by zaprosić Państwa na II Wschowski Kongres Kobiet 

pod honorowym patronatem Marszałka Województwa Pani Elżbiety Polak. Proszę Państwa, nasze 

miasto dawno temu nazywało się Fraustadt i nie mogło być tak.To jest w wolnym tłumaczeniu miasto 

kobiet. Nie mogło być tak, że w mieście kobiet nie ma kongresu kobiet. Otóż jest. W tym roku II jego 

edycja. Myślę, że będzie bardzo profesjonalny. Pani Minister Kozłowska-Rajewicz powie nam o tym, 

będzie przekonywała, że równość się opłaca. Równość w polityce, w samorządzie, w domu, w pracy. 

O tym jak godzić wiele ról, role matki, żony tych najważniejszych ról, jakich przed nami stawia natura, 
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ale również być politykiem wysokiego szczebla, stać na czele samorządu województwa. Będą mówiły 

dwie panie, Pani Marszałek oraz Senator Rzeczypospolitej Polskiej Pani Andżelika Możdżanowska. 

Będzie wiele o tańcu, o jego terapeutycznej roli, będzie również o miłości, ponieważ jak Pani 

powiedziała w Lubniewicach Pani Marszałek - to uczucie jest wpisane w strategię i promocję naszego 

województwa. Tak, to było na otwarciu Parku Michaliny Wisłockiej. Tak, bo lubuskie jest warte zachodu, 

bo tu jest pięknie. Oprócz tego przeczytałam ostatnio badania GUS-owskie, że tu jest bardzo 

szczęśliwie. Otóż zajmujemy, jak Państwo zapewne wiecie, zajmujemy II miejsce po zachodnio-

pomorskim, jeżeli chodzi o szczęśliwość, ¾ korespondentów tak to odpowiedziała. Nie raz jak to w życiu 

zdarza się miłość nie wychodzi. Wówczas jak zachować resztki godności. Jak stop powiedzieć domowej 

przemocy, będzie mówiła charyzmatyczna, jedyna w swoim rodzaju doktor Kucharska-Dziedzic. Będą 

tańczyły cheerleaderki, kiedy robią to dziewczyny 10, 15-letnie jest to miłe dla oka, jest 

to powiedziałabym naturalne. Kiedy robią to panie w moim wieku, na co dzień wykonują zawód 

prokuratora, adwokat tańczy, pani adwokat, tańczy również sekretarz dużej redakcji. To już jest 

po prostu myślę, że warte obejrzenia i docenienia. Wszystko razem opatrzy muzycznie i poprowadzi 

pierwszy solista Teatru Muzycznego w Poznaniu Pan Bartosz Kuczyk. Proszę Państwa, jak bardzo nam 

zależy na tym byście Państwo w tym dniu 28 września byli z nami we Wschowie niech świadczy fakt, 

że pokonałyśmy ponad 300 kilometrów ze Wschowy by być z Państwem tutaj razem, by przywieźć 

zaproszenia. Chciałam złożyć oświadczenie, że gdyby dzisiejsza sesja wyjazdowa odbywała 

się w Szczecinie, też byśmy się tam pojawiły z zaproszeniami. Panie i Panowie Radni, jako, że jest 

to Kongres Kobiet pozwoliłyśmy sobie z koleżanką do Pań Radnych kierować zaproszenia osobiste. 

Haniu, proszę rozdaj Paniom Radnym. Dziękuję za uwagę.              

 

Przewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Tomasz Możejko: Dziękuję bardzo. Pani 

Prezes, jestem pod wrażeniem Pani wystąpienia. Muszę powiedzieć, że biorąc pod uwagę kobiety 

obecne to na pewno każda kobieta będzie przede wszystkim biznes women, będzie bardzo dobrze 

zorganizowana, będzie żoną, matką, kochanką jak sądzę. Lubuskie jest warte zachodu, ale przede 

wszystkim miłości. Jest to nowe hasło, które dołączymy. No i niesamowicie, już nie mogę się doczekać. 

Zapraszam Państwa na następną sesję, żeby panie 40, 50, 60 + jako cheerleaderki wykonały tutaj 

taniec.   

 

Szefowa Wschowskich Amazonek Urszula Chudak: Tak, bo nie wiem czy Pan Przewodniczący  

o tym wie, że właśnie te same cheerleaderki będą upiększały również kongres nasz lubuski. Po prostu, 

bo kobiecość jest energią przyszłości. Ja powiem Panu więcej, my we Wschowie udowodnimy, 

że nie tylko przyszłości, ale teraźniejszości. Dziękuję.  
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Przewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Tomasz Możejko: Dziękuję bardzo. 

Dziękujemy. Ja zawsze byłem na kongresach kobiet, Pani Marszałek może to potwierdzić tutaj 

i na pewno na tym kongresie też się pojawię. Szanownie Panie, a gdzie są parytety, no tutaj to. Dobrze. 

Szanowni Państwo, na podstawie listy obecności stwierdzam, że na stan 30 Radnych Województwa 

Lubuskiego na sesji obecnych jest 26 radnych, wobec czego Sejmik władny jest do podejmowania 

prawomocnych uchwał. Jednocześnie informuję, że protokół z 38 i 39 sesji Sejmiku został umieszczony 

na stronie internetowej www.sejmik.lubuskie.pl, a podczas dzisiejszej sesji jest wyłożony na stoliku 

Biura Sejmiku. Protokoły przyjmujemy w końcowej części obrad sesji. 

Szanowni Państwo, przypominam, że głosujemy przez naciśnięcie wybranego przez Państwa przycisku 

na urządzeniu do głosowania, a głos jest oddany, gdy lampka przy słowie „głosuj” zgaśnie. Proszę  

o kontrolowanie podczas sesji, czy świeci się lampka informująca nas, że urządzenie jest aktywne  

i przypominam, by głosowania za pomocą urządzeń odbywały się przy stole obrad. 

 

Lista obecności radnych stanowi załącznik nr 1 do protokołu. 

Lista obecności zaproszonych gości stanowi załącznik nr 2 do protokołu. 

 

Do punktu 2.  

Uchwalenie porządku obrad XL sesji Sejmiku Województwa Lubuskiego. 

 

Przewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Tomasz Możejko: Przystępujemy 

do uchwalenia porządku obrad XL sesji Sejmiku Województwa Lubuskiego. Chciałbym powitać jeszcze 

dwie osoby Panią Radną Elżbietę Rafalską. Witamy Panią Poseł. Tak i Pana dyrektora Piotra 

Dębickiego, dyrektora szpitala w Gorzowie Wielkopolskim. Witamy Panie dyrektorze.  

Panie i Panowie Radni, projekt porządku obrad otrzymaliście Państwo wraz z zaproszeniem na sesję. 

Na wniosek Zarządu Województwa Lubuskiego, proponuję rozszerzenie porządku obrad o:  

 Punkt 10a - Podjęcie uchwały w sprawie pozbawienia kategorii drogi wojewódzkiej odcinka drogi 

wojewódzkiej nr 292 od ul. Staszica do ul. Południowej w Nowej Soli – druk nr 489. 

Proponuję również rozszerzenie porządku obrad o: 

 Punkt 17a – Podjęcie uchwały w sprawie nadania „Odznaki Honorowej za Zasługi 

dla Województwa Lubuskiego” - druk nr 490. 

Przed sesją odbywały się posiedzenia kapituły. Otrzymacie Państwo uchwały i jednocześnie informacje, 

którym osobom kapituła proponuje przyznanie Oznaki Zasłużony dla Województwa Lubuskiego.   

Projekty uchwał dostępne są na stronie internetowej www.sejmik.lubuskie.pl.  

http://www.sejmik.lubuskie.pl/
http://www.sejmik.lubuskie.pl/
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Ponadto informuję, iż na stronie internetowej www.sejmik.lubuskie.pl dostępna jest 2 wersja projektów 

uchwał w sprawie: 

 dokonania zmian uchwały budżetowej Województwa Lubuskiego na 2013 rok – druk nr 483, 

 dokonania zmian Wieloletniej Prognozy Finansowej Województwa Lubuskiego na lata  

2013-2024 – druk nr 484. 

Proponuję również ze względów formalnych zmiany kolejności przyjmowanych uchwał tj. punkt 10 

Podjęcie uchwały w sprawie udzielenia pomocy finansowej jednostkom samorządu – druk nr 486, 

proponuję przegłosować po punkcie 17 - Podjęcie uchwały w sprawie dokonania zmian Wieloletniej 

Prognozy Finansowej Województwa Lubuskiego na lata 2013-2024 – druk nr 484. Czy mają Państwo 

Radni pytania do przedstawionego porządku obrad? Nie widzę pytań.  

Poddaję pod głosowanie rozszerzenie porządku obrad dzisiejszej sesji o punkt 10a - Podjęcie uchwały 

w sprawie pozbawienia kategorii drogi wojewódzkiej odcinka drogi wojewódzkiej nr 292 od ul. Staszica 

do ul. Południowej w Nowej Soli – druk nr 489. Kto z Państwa Radnych jest za rozszerzeniem porządku 

obrad, proszę podnieść rękę i nacisnąć przycisk zielony „T”. Kto jest przeciw, proszę podnieść rękę  

i nacisnąć przycisk czerwony „N”. Kto się wstrzymał, proszę podnieść rękę i nacisnąć przycisk niebieski 

ze znakiem „?”. 

Za 24, przeciw 0, wstrzymało się 0. 

Stwierdzam, że w wyniku głosowania porządek obrad dzisiejszej sesji został rozszerzony o punkt 10a.  

Wynik głosowania stanowi załącznik nr 3 do protokołu. 

 

Poddaję pod głosowanie rozszerzenie porządku obrad dzisiejszej sesji o punkt 17a - Podjęcie uchwały 

 w sprawie nadania „Odznaki Honorowej za Zasługi dla Województwa Lubuskiego” - druk nr 490. 

Kto z Państwa jest za rozszerzeniem porządku obrad, proszę podnieść rękę i nacisnąć przycisk zielony. 

Kto jest przeciw, proszę podnieść rękę i nacisnąć przycisk czerwony. Kto się wstrzymał, proszę 

podnieść rękę i nacisnąć przycisk niebieski. 

Za 24, przeciw 0, wstrzymało się 0. 

Stwierdzam, że w wyniku głosowania porządek obrad dzisiejszej sesji został rozszerzony o punkt 17a. 

Wynik głosowania stanowi załącznik nr 4 do protokołu. 

 

Proponuję poddać pod głosowanie zmianę kolejności podejmowanych uchwał, czyli pkt 10 Podjęcie 

uchwały w sprawie udzielenia pomocy finansowej jednostkom samorządu – druk nr 486, proponuje 

przegłosować po pkt 17 Podjęcie uchwały w sprawie dokonania zmian Wieloletniej Prognozy 

Finansowej Województwa Lubuskiego na lata 2013-2024 rok – druk nr 484. Kto z Państwa Radnych jest 

http://www.sejmik.lubuskie.pl/
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za, proszę podnieść rękę i nacisnąć przycisk zielony. Kto jest przeciw, proszę podnieść rękę i nacisnąć 

przycisk czerwony. Kto się wstrzymał, proszę podnieść rękę i nacisnąć przycisk niebieski.  

Za 23, przeciw 0, wstrzymało się 0. 

Stwierdzam, że w wyniku głosowania kolejności punktów w porządku obrad, ze zmianą kolejności 

punktów porządku obrad dzisiejszej sesji została przyjęta.  

Wynik głosowania stanowi załącznik nr 5 do protokołu. 

 

Na zakończenie porządek obrad dzisiejszej sesji Sejmiku poddaję pod głosowanie. Kto z Państwa 

Radnych jest za przyjęciem porządku obrad wraz z przegłosowanymi zmianami, proszę podnieść rękę 

i nacisnąć przycisk zielony. Kto jest przeciw, proszę podnieść rękę i nacisnąć przycisk czerwony. Kto się 

wstrzymał, proszę podnieść rękę i nacisnąć przycisk niebieski. 

Za 24, przeciw 0, wstrzymało się 0. 

Stwierdzam, że w wyniku głosowania porządek obrad dzisiejszej sesji został przyjęty.  

Wynik głosowania stanowi załącznik nr 6 do protokołu. 

 

Mamy Szanowni Państwo rozszerzony porządek obrad dzisiejszej sesji. Przystępujemy do punktu 3.  

Rozszerzony porządek obrad sesji stanowi załącznik nr 7 do protokołu. 

 

Do punktu 3.  

Interpelacje i zapytania 

 

Przewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Tomasz Możejko: Ja od razu apeluję, 

ponieważ jest to sesja sprawozdawcza, wobec tego tych sprawozdań jest bardzo dużo. Wszystkie były 

dostępne w postaci elektronicznej. Wszystkie były omawiane na komisjach sejmiku. Wobec tego 

proponuję przyjąć taką zasadę, zresztą było to też omawiane z radnymi, przewodniczącymi, żeby 

w razie czego niektóre sprawozdania jasne i proste, do których nie mamy wątpliwości przyjmować. 

Natomiast, jeżeli chodzi o interpelacje i zapytania to również proszę, że tak powiem syntetycznie 

podejmować w miarę możliwości. Proszę bardzo, czy ktoś z Państwa Radnych chce zabrać głos? 

Od mojej lewej strony tak się składa, proszę bardzo Pani Elżbieta Płonka może pierwsza, Pan Kościk, 

Pan Paluch i później dalsze osoby. Proszę.  

 

Radna Województwa Lubuskiego Elżbieta Płonka: Panie Przewodniczący. Pani Marszałek. Panie 

Przewodniczący. Szanowni Państwo. W imieniu Klubu Radnych Prawa i Sprawiedliwości chcę wyrazić 

niezadowolenie i niepokój związany z okolicznościami przekształcenia w spółkę gorzowskiego Szpitala 
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Wojewódzkiego. Ta sprawa zbulwersowała całą naszą społeczność. Przez ponad rok czasu były 

dyrektor szpitala wykonywał zadania ustalone z Marszałkiem i Zarządem. Nie były one pozytywnie 

odbierane wewnątrz i zewnątrz szpitala. Nagła rezygnacja dyrektora w atmosferze skandalu jest dla nas 

radnych niepokojąca. Obawiamy się, że nie wszystko jest wiarygodne zwłaszcza wobec wypowiedzi 

byłego dyrektora. A zatem czy spółka szpital ma wiarygodny status finansowy bieżący 

i perspektywiczny. Obawiamy się o los szpitala, jako spółki, która musi spłacić prawie 90 mln pożyczki. 

Obawiamy się o uszczuplenie realnie kontraktu na przyszły rok z przyczyn proceduralnych. Narodowy 

Fundusz Zdrowia oddział lubuski nie ma na przyszły rok więcej pieniędzy, a zatem realnie kontrakty 

będą na poziomie bieżącego roku, a zatem niższe. Niepokoi nas również sytuacja prawna 

i ekonomiczna samorządu województwa z powodu przejęcia długów i wierzycieli z komornikiem. 

Sytuacja ta wymaga stałego monitoringu Sejmiku Lubuskiego. Wnioskuję o comiesięczne raporty 

o sytuacji finansowej lecznicy gorzowskiej, pomimo, że będzie to podmiot gospodarczy. I w związku 

z tym kilka pytań. Czy Pani Marszałek złożyła wniosek do prokuratury jak zapowiadała przeciwko 

dyrektorowi Twardowskiemu? Jakie koszty doradztwa przy przekształcaniu, łączne przy przekształcaniu 

szpitala w spółkę zostały poniesione przez samorząd województwa i przez szpital? Jaki jest, jaki będzie 

skład zarządu i sposób powołania prezesa? O ile wiadomo, a nie wiem czy to pewne, prezesa 

nie powołuje Rada Nadzorcza tylko organ założycielski, czyli rozumiem Zarząd Województwa i czy 

to będzie jedno osobowy, czy wielo osobowy. I wreszcie, jaką dotację otrzyma Zarząd, otrzyma 

samorząd województwa, czy 101 mln, jak jest okołobudżetowo zapisane, czy też z Vat-em to będzie 

może nawet 90 mln. A więc pytania te proszę do tej interpelacji składam w związku z wygłoszeniem 

naszych zastrzeżeń, naszego niepokoju związanego z powstaniem spółki - gorzowski szpital. Dziękuję 

bardzo.            

 

Przewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Tomasz Możejko: Dziękuję. Proszę bardzo, 

Pan Radny Zbigniew Kościk.  

 

Radny Województwa Lubuskiego Zbigniew Kościk: Jeśli pozwolicie Państwo, będę kontynuował 

te pytania związane z restrukturyzacją szpitala w Gorzowie, o kolejne pytania. Gdyby Pani Marszałek 

zechciała oszacować łączny koszt restrukturyzacji to byłbym wdzięczny. Padło pytanie o kwotę zwrotu 

z Ministerstwa. Rozszerzę to pytanie o termin zwrotu tych środków i także prosiłbym o podanie kosztów 

funkcjonowania nowego Zarządu i Rady Nadzorczej. Chyba przepisy prawa uniemożliwiają podania 

wysokości wynagrodzenia, ale może. Nie? No to bardzo bym prosił o szczegółowe informacje w tym 

zakresie.  
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Kolejna sprawa. Pani Marszałek, jeżeli już jesteśmy przy kwestii związanej ze służbą zdrowia 

to interesuje mnie kwestia dalej nadwykonań za 2012 rok. Czy samorząd województwa, jeżeli zostały 

wygenerowane straty, weźmie te straty na siebie zgodnie z ustawą, jeżeli tak to jaka to jest kwota 

i jak te procedury wyglądają. 

Dwie kwestie także chyba dosyć istotne. Pierwsze no to będzie, Pani Marszałek odniesienie 

się do skandalicznego według mnie oświadczenia Zarządu Województwa Lubuskiego, skandalicznego. 

Dawno nie czytałem po prostu dokumentu o tak niskim poziomie w związku z dymisją dyrektora 

Twardowskiego. Dostaliśmy te materiały na skrzynki e-mailowe. Jest to dokument obraźliwy, 

nie do przyjęcia. Pani Marszałek, w dokumencie tym Państwo zarzuciliście dyrektorowi, że współpracuje  

z Radną i wymieniona jest z nazwiska Pani Marszałek Płonka. Chcę Państwu powiedzieć, że zarówno 

obowiązkiem każdego radnego jak i dyrektora każdej z jednostek podległych samorządowi jest 

współpraca z nami. Mówiąc tak bardzo dosadnie, no za to nam płaci się i to, że nazwisko Radnej jest 

wymienione to, że Panu dyrektorowi czyni się taki zarzut, jest tak jak powiedziałem poniżej jakiejkolwiek 

krytyki, a w końcowej części tego dokumentu ocena działalności Pana dyrektora, że zachowuje się jak 

niesforny przedszkolak, no nie mam tego dokumentu. Jest tam wymienione przedszkole. Pani 

Marszałek, gdybym był złośliwy przytoczyłbym Pani z protokolarzy z poprzednich sesji, jak Państwo 

pozytywnie o dyrektorze Twardowskim mówiliście. W takiej sytuacji rozstania, gdzie Pan dyrektor 

stwierdził, że dalej nie może współpracować z Panią Marszałek to trzeba się wykazać pewnym stylem 

i w ogóle bym apelował Pani Marszałek o to, żeby Państwa dokumenty, które są przesyłane na skrzynki 

e-mailowe no podnieść ich jakość, bo powoli zaczynam rozumieć co znaczy to słowo stalking, czyli 

to nękanie i zastanawiam się czy kiedyś nie trzeba będzie hurtem spowodować, że Państwa stanowiska 

będą uznawane wówczas e-maile jako spam po prostu. I ostatnia sprawa, dlatego pozwolę sobie 

zwrócić uwagę. Popracujcie Państwo nad tymi dokumentami, bo stanowisko Państwa w sprawie 

odwołania Pana dyrektora Twardowskiego tak jak powiedziałem zupełnie nie do przyjęcia.  

I ostatnia sprawa. Pani Marszałek, myślę, że Państwo zauważyliście kiedyś taką analizę, nie tak dawno, 

co prawda w czasie wakacji, dotyczącej kosztów utrzymania Urzędu Marszałkowskiego. Pani 

Marszałek, tłumaczy się Pani w tym artykule. Chcę Państwu powiedzieć, że mamy w przeliczeniu 

na koszt utrzymania na jednego mieszkańca najdroższy urząd. Uwaga, z najniższymi wynagrodzeniami 

urzędników, nawet w odniesieniu do porównywalnego wielkością województwa np. opolskiego, a koszty 

nasze utrzymania w stosunku np. do wielkopolski w przeliczeniu na jednego mieszkańca są jak mnie 

pamięć nie myli nawet dwukrotnie wyższe. Państwo pracujecie nad budżetem na przyszły rok. Jak się 

chce Pani do tego odnieść? Jakie działania warto by było uruchomić, żebyśmy w takiej ważnej 

społecznie jednak statystyce znowu nie wyróżniali się. Dziękuję ślicznie.  
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Przewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Tomasz Możejko: Dziękuję bardzo. Proszę, 

Pan Radny Robert Paluch.              

 

Radny Województwa Lubuskiego Robert Paluch: Pani Marszałek, chciałbym zwrócić uwagę na taką 

o to sprawę, jakim jest Święto Plonów Województwa Lubuskiego. Otóż w miesiącu wrześniu jest cykl 

dożynek gminnych i powiatowych i często słyszy się nie tylko od organizatorów, ale również 

od rolników, dlaczego dożynki w województwie są w miesiącu sierpniu, pod koniec sierpnia. Kiedy raz, 

że logika jakby nakazuje, że powinno się jednak to zacząć od gmin, skończyć na województwie, chociaż 

w jakimś zakresie i te dożynki wojewódzkie w mojej ocenie powinny być we wrześniu, a nie w sierpniu. 

Warto na to zwrócić uwagę i choćby nawet ze względu na końcówkę sezonu wakacyjnego jakby 

dla zaproszonych gości, ale również dla rolników, którzy w 30% jeszcze są krótko mówiąc zajęci no tymi 

gospodarskimi zajęciami na polach.  

I druga sprawa w tymże również temacie, czy nie warto się zastanowić, wrócić do dobrej tradycji, jeśli 

się termin nie da, a może się da robić wspólnie dożynki z parafią naszą, z diecezją zielonogórsko-

gorzowską, tak jak miało to już miejsce w przeszłości. Chociaż wiem, że diecezja robi  

w miesiącu sierpniu, bo ona jest zbieżna z 15, z dożynkami jasnogórskimi. Ja zdaje sobie z tego 

sprawę, jeśli by się w jedną stronę nie pójdzie, to może w drugą stronę. Wydaje mi się, że warto by było 

to wziąć pod uwagę, tym bardziej, że Państwo po naszym wojewódzkim święcie są te dożynki jakby 

no na najniższych szczeblach. To jest pierwsza sprawa. Proszę to wziąć pod uwagę w planowaniu  

w przyszłym roku. 

Druga sprawa, chciałem zapytać, bo jakoś ostatnio nie otrzymałem tej odpowiedzi. Jak wygląda 

rozstrzygnięcie konkursu na uzbrojenie stref przemysłowych, jeżeli chodzi o krajową rezerwę 

wykonania, to znaczy z tych pieniędzy z krajowej rezerwy wykonania na uzbrojenie stref 

przemysłowych. Pierwszy konkurs jak żeśmy rozmawiali, no nie udało się jakby go rozstrzygnąć, trzeba 

było nowy konkurs na przełomie czerwca i lipca ogłosić. Czy to już jest rozstrzygnięte, jak nie to, na 

jakim jest etapie? Dziękuję.  

 

Przewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Tomasz Możejko: Dziękuję bardzo. Proponuję 

pójść dalej wzdłuż stołu. Proszę bardzo Pan Radny Bogusław Andrzejczak.         

 

Radny Województwa Lubuskiego Bogusław Andrzejczak: Dziękuję Panie Przewodniczący. Wysoki 

Sejmiku. Szanowna Pani Marszałek.  Szpital w trakcie przekształcenia potrzebuje z pewnością spokoju 

pracy, czego nowemu dyrektorowi Piotrowi Dębickiemu życzę. Niemniej w związku z tym, że wiele 

pytań dzisiaj padło, gdybym mógł prosić Pani Marszałek o wyjaśnienie kilku rzeczy, bowiem 
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na ubiegłotygodniowej sesji Rady Miasta mimo wielu wystąpień niczego merytorycznego dowiedzieć się 

nie mogliśmy. Mam do Pani taką prośbę. Swego czasu mówiła Pani, że ugody, które są aktualnie 

zawierane na bazie salda z 31 maja mogą być nieaktualne już we wrześniu. Chciałem o potwierdzenie 

tego, że są aktualne i nic więcej w tej kwestii.  

Druga to jest związana z oświadczeniem Wiceministra Pana Cezarego Rzemki, który twierdził  

w kontaktach z Urzędem Marszałkowskim, że niezłożenie dokumentów przekształcenia w sierpniu może 

skutkować brakiem możliwości uruchomienia rezerwy finansowej do 15 października. Tu chciałbym 

bardzo, żeby Pani potwierdziła, że ten termin jest niezagrożony i uruchomienie tej rezerwy, jeśli się data 

nie zmieniła 15 października, może się zmieniła, jest aktualny i możliwy do realizacji.  

No i ostatnia rzecz. Wiele materiałów w trakcie końca sierpnia, niektórzy z nas byli na urlopie w tym 

między innymi ja. To te materiały, które Państwo, jako Urząd Marszałkowski przesyłali do nas droga e -

mailową i tam między innymi wiele rzeczy nie zrozumiałem, jeżeli chodzi o możliwość jednoznacznego 

określenia wierzytelności szpitala tych, które w konsekwencji ugodą podlegać miały. Bowiem najpierw 

przeczytaliśmy, że 5 tys. faktur brakuje. Później w następnych informacjach, że 600, że nastąpiło 

wzmocnienie kadrowe i sprzętowe, żeby można było to jednoznacznie odtworzyć, a potem się okazało, 

że w konflikcie z Panem dyrektorem Markiem Twardowskim brak jego poświadczenia co do wysokości 

tych wierzytelności skutkuje jego dymisją. Po czym z ostatniej informacji między innymi z sesji właśnie 

Rady Miasta z kolei wynika, że to oświadczenie dyrekcja szpitala nie podpisała, a uchwała Zarządu 

Województwa Lubuskiego została podjęta. Niech Pani w kilku słowach to wyjaśni, bo to ma istotne 

znaczenie dla wysokości wierzytelności przyjmowanych uchwałą przez samorząd województwa. 

Dziękuję.         

 

Przewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Tomasz Możejko: Dziękuję bardzo. Proszę 

bardzo. Pan Radny Edward Fedko.  

 

Radny Województwa Lubuskiego Edward Fedko: Panie Przewodniczący. Wysoki Sejmiku. Ja już  

z uporem maniaka wracam do kwestii starej drogi krajowej numer 3. Jak Państwo wiecie 22 sierpnia br. 

został oddany kolejny odcinek tej drogi, a tym samym gminy zostały obdarzone bezcennym darem 

w postaci starej drogi krajowej nr 3, ponieważ tak stanowi ustawa o drogach publicznych. Dwunastu 

wójtów i burmistrzów zwróciło się do Zarządu Województwa Lubuskiego z propozycją wywołania 

inicjatywy uchwałodawczej, która pozwalałaby przejąć oczywiście przez Sejmik Województwa, przejąć 

te odcinki dróg na zasoby dróg wojewódzkich. I to jest logiczne. To jest zgodne z pracami nad ustawą, 

nad zmianą ustawy o drogach publicznych, która idzie w kierunku mówiącym w artykule 10, 

iż w przypadku wybudowania drogi zamiennej dla danej kategorii drogi, droga ta nie przechodzi z mocy 
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ustawy na drogę gminną, tylko staje się drogą niższej kategorii. I to jest oczywiście logiczne. 

Tak to powinno wyglądać, bo przecież wiemy, w którym roku ustawa o drogach publicznych była 

przyjmowana. Stąd też zwracam się z pytaniem do Pani Marszałek, czy do przedstawiciela Zarządu 

odpowiedzialnego za infrastrukturę transportową - na jakim etapie te rozmowy są kontynuowane? Jakie 

są ustalenia i uzgodnienia, bowiem odnoszę wrażenie, że świadomie Zarząd Województwa przeciąga 

tą sytuację wiedząc, że jeśli tak kwestia nie zostanie uregulowana do końca września br. to praktycznie 

na rok te gminy już zostaną obdarzone tym dobrodziejstwem i w związku z tym będą musiały 

wydatkować setki tys. zł na utrzymanie tejże drogi krajowej, dawnej drogi krajowej nr 3. Pytam się, 

a wręcz nawet wnioskuję, aby tą kwestie jednak rozstrzygnąć do końca września. Jeśli Zarząd takich 

zamiarów nie ma to informuję, że będzie wywołana inicjatywa uchwałodawcza Klubu Radnych SLD 

w sprawie wywołania inicjatywy dotyczącej przejęcia tych dróg na zasoby dróg wojewódzkich. Proszę 

o informację, na jakim etapie jesteśmy. Dziękuję.     

 

Przewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Tomasz Możejko: Dziękuję bardzo. Proszę 

bardzo, Pan Radny Paweł Tymszan.  

 

Radny Województwa Lubuskiego Paweł Tymszan: Panie Przewodniczący. Wysoki Sejmiku. Pani 

Marszałek. Przygotowałem na dziś dwie interpelacje. Do pierwszej interpelacji natknęła mnie koleżanka 

Basia Kucharska. Mianowicie dotyczy ono stanowisk Sejmiku. Chciałbym się zapytać czy stanowiska 

Sejmiku są jakieś w dalszej możliwości dalej realizowane. To znaczy, czy to jest martwy twór, który tylko 

podejmujemy, czy może, jeżeli one są realizowane, to na jakim etapie one realizowania są, bo na te 

 60 sesji, które mieliśmy tak policzyłem co najmniej kilkanaście stanowisk Sejmik podjął. Czy może jest 

osoba odpowiedzialna, która monituje w odpowiednich instytucjach, na jakim etapie jest realizacja tych 

stanowisk.  

A druga moja interpelacja dotyczy pracy delegatury Urzędu Marszałkowskiego w Gorzowie 

Wielkopolskim. Pozytywnie zaskoczony zostałem, kiedy przyjechała nowa Pani asystent zarządu Pani 

Katarzyna Kozińska do mnie do samorządu z plikiem dokumentów odnośnie środków unijnych  

i konkursów, które jeszcze pozostały. Zapytałem Pani Kozińskiej czyj to był pomysł, kogo tutaj można, 

komu można pogratulować takiego pomysłu, żeby jeździć po samorządach i dawać te również 

postępowania konkursowe. Oczywiście Pani Marszałek, że zatrudnia takich pracowników, ale muszę 

powiedzieć, otrzymałem informację, że to był oddolna inicjatywa Pani asystent, także gratuluje pomysłu 

i oby takich więcej, bo jednak ta informacja dotarła najlepiej do nas, do tych samorządów  

u podstaw i może część tych pieniędzy będzie jeszcze wydatkowana i aplikowanych w naszym 

województwie i nie zostanie zwrócone. Dziękuję bardzo.      
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Przewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Tomasz Możejko: Panie Radny, chciałbym 

Panu odpowiedzieć, że stanowiska, które podejmuje Sejmik, daliśmy zapytanie do poszczególnych 

departamentów jaka jest ich skuteczność, co będzie dalej. Informację tą otrzyma Pan na następnej 

sesji, natomiast mogę Panu powiedzieć, że stanowisko Sejmiku przesłano do ministerstw czy np. 

do związków województw. Później są tematem obrad tychże jednostek. Te stanowiska, każde 

stanowisko Sejmiku, czy też komisji, przede wszystkim Sejmiku można wykorzystać w różny sposób. 

Zależy to często od aktywności osób, które inicjują te stanowiska, a z drugiej strony dane grup 

zawodowych np. stanowiska Sejmiku z zakresu rolnictwa, później były między innymi wykorzystywane 

przez przedstawicieli związków zawodowych na sejmowych komisjach. Także nie jest to, że tak powiem 

tak bezproduktywne, tylko kwestia ważności i inne Sejmiki są wstanie podjąć podobne stanowiska  

w kluczowych kwestiach dla kraju. Co do oczywiście inicjatywy to już jak gdyby druga rzecz dotycząca 

Urzędu. Proszę, Pan Radny Kazimierz Pańtak.       

   

Radny Województwa Lubuskiego Kazimierz Pańtak: Panie Przewodniczący. Pani Marszałek. 

Po pierwsze cieszę się, że szpital został zarejestrowany w KRS-ie, gratuluję Zarządowi, że poszło 

to sprawnie. Natomiast pewne zainteresowanie moje, też i wielu radnych i nie tylko, budzi fakt – 

dlaczego Rada Nadzorcza składa się z 7 osób. Co prawda w materiałach, które otrzymaliśmy było 

od 1 do 3, można było się domyśleć odnośnie Zarządu i wykropkowane było 7 miejsc. Raz, że ta Rada 

nie ma pełnych kompetencji, bo jakby generalną kompetencją to jest powoływanie i kreowanie Zarządu. 

A po drugie, przeważnie z różnych względów, często i finansowych w większości samorządów, 

bo posprawdzałem to, Rady są minimalne ustawowo, czyli 3 osobowe. Dlaczego nagle 7 osób, 

oczywiście nie mam nic do…, wręcz nawet jestem zadowolony ze składu, przynajmniej jest tam kilku 

ludzi znających się na rzeczy. Chodzi mi o ilość - czym była podyktowana ilość członków Rady 

Nadzorczej? Dziękuję. 

 

Przewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Tomasz Możejko: Mógłbym Panu 

odpowiedzieć, że interesem województwa, ale to 7 osobowy skład jak Pan zauważył jest składem 

merytorycznym Panie Radny. Oczywiście otrzyma Pan odpowiedź. Nie chce tutaj wchodzić w dyskusję. 

To tylko była moja luźna uwaga.   

 

Radny Województwa Lubuskiego Kazimierz Pańtak: Przepraszam, ad vocem, nie zawsze ilość 

przechodzi w jakość, także to już stary taki dylemat, który chodzi o to czym. No być może ja chylę czoła, 

jeżeli ta argumentacja będzie.   
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Przewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Tomasz Możejko: Dziękuję. Proszę Pani 

Radna Barbara Kucharska.  

 

Radna Województwa Lubuskiego Barbara Kucharska: Panie Przewodniczący. Szanowni Radni  

i Pani Marszałek. Ja przygotowałam jedno zapytanie i jedną interpelację. Tydzień temu wraz z Gazetą 

Lubuską do czytelników trafił nasz samorządowy Region. Między innymi tam znalazł się taki artykuł 

odnośnie „gra o rozwój naszego regionu” był zatytułowany w ten sposób. Chciałam zapytać skąd wzięły 

się mylne informacje w tym artykule, gdzie zapisane jest, że na liście inwestycji wstępnie zgłoszonych 

do kontraktu terytorialnego zostały zgłoszone drogi modernizacji i budowy ich, drogi krajowe nr 12, 22, 

24 zostały nazwane drogami wojewódzkimi. Proszę o wyjaśnienie czy obwodnice Wschowy, 

Szlichtyngowy i Szprotawy będą inwestycjami wojewódzkimi, czy też krajowymi oraz czy sporządzona 

jest już dokumentacja na te obwodnice? Proszę odpowiedzieć również na pytanie dlaczego 

na przedmiotowej liście nie znalazła się obwodnica Drezdenka wraz z modernizacją drogi wojewódzkiej 

160 na odcinku Drezdenko do granicy województwa wielkopolskiego, która jest niestety o strategicznym 

znaczeniu dla północy regionu, a także nie wspomniano nic o budowie mostu na rzece Warcie 

w Skwierzynie.  

Interpelacja dotyczy z kolei budowy ciągu pieszo rowerowego wzdłuż drogi 137 na odcinku Jasieniec  

- Trzciel. Proszę Państwa, od 4 lat mieszkańcy domu pomocy w Jasieńcu, Pani dyrektor, mieszkańcy 

sołectwa nie mogą doprosić się, aby została wybudowana ścieżka pieszo-rowerowa. Przy tej drodze 

usytuowany jest dom dla ludzi niepełnosprawnych. Jedynym najbliższym miasteczkiem jest Trzciel 

i te osoby niepełnosprawne przemieszczają się dosłownie środkiem drogi. W momencie, kiedy został 

otwarty wjazd na A2 w Trzcielu, istnieje bardzo wielkie zagrożenie, dlatego ja też dołączyłam tutaj pełną 

dokumentację i wszystkie pisma. Proszę przy opracowywaniu budżetu wziąć pod uwagę, jeżeli 

już niewybudowanie to chociaż opracowanie dokumentacji, a być może też będzie możliwość sięgnięcia 

po jakieś środki i z PFRON-u na tą inwestycję. Dziękuję bardzo.         

 

Przewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Tomasz Możejko: Dziękuję bardzo. Proszę 

Pan Radny Czesław Fiedorowicz.  

 

Radny Województwa Lubuskiego Czesław Fiedorowicz: Panie Przewodniczący. Pani Marszałek. 

Interpelacje w dwóch sprawach. Pierwsza dotyczy problemu wewnętrznego, chociaż ma ona jakieś 

znamiona szerokie. Chodzi o próbę uporządkowania systemu kontroli wewnętrznej Urzędu 

Marszałkowskiego we wszystkich jednostkach podległych, by doprowadzić do takiego wzorcowego 

sposobu kontroli i by nie były powielane tematy i zakresy kontroli w jednostkach podległych Urzędowi 
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Marszałkowskiemu. Myśmy dali pewien przykład innym instytucjom. Polska jest od dawna w takiej manii 

kontrolowania wszystkich przez wszystkich. Myślę, że to nie wiele ma ze skutecznością wspólnego, 

ale chodzi też o to, że nikt z nas nie lubi być kontrolowany, poza tym kontrole zajmują mnóstwo czasu. 

By w planie kontroli departamentu i innych departamentów no był pewnie zdecydowanie reżim 

dotyczący uzgodnienia by tematyka, która jest przedmiotem kontroli wyczerpywała wszystko 

by do jednostki, czy też do jednostki wewnętrznej urzędu trafiała jedna kontrola w uzgodnieniu 

ze wszystkimi innymi instytucjami, które z racji nadzoru departamentu, czy też innej funkcji mogą taką 

kontrolę prowadzić, by jak gdyby pokazać pewnego rodzaju wstrzemięźliwość, ale też efektywność 

tej kontroli. Bardzo o to Pani Marszałek proszę. Wydaje mi się, że to będzie fajna próba i być może 

na ten temat można było by dać pewien wzorzec, bo wychodzi NIK, wchodzi Urząd Kontroli Skarbowej. 

W ogóle się ze sobą nie komunikują, podejmują te same tematy. To jest takie marnotrawienie, ogromne 

marnotrawienie pieniędzy publicznych państwa. Szukamy oszczędności. Myślę, że w systemie kontroli 

moglibyśmy znaleźć nie miliony a miliardy oszczędności.  

Drugi temat dotyczy bezpieczeństwa mieszkańców i wizerunku województwa, ale też oferty 

gospodarczej. Chodzi o zasięg telefonii komórkowej na terenie województwa lubuskiego. Ja wiem, 

że to nie jest do końca kompetencją Pani Marszałek, ale z racji no znaczenia tego tematu, a też 

i ważnego zadania, jakim jest Internet szerokopasmowy i ten dostęp Internetu wszędzie, niestety 

obserwujemy dziwne zjawisko. Do mnie się zwraca wielu mieszkańców naszego województwa, którzy 

obserwują, że w 2003 roku znacząco pojawił się zasięg telefonii komórkowej głównie Orange. Głównie 

Orange. Tego, który zarobił miliony zł na projekcie właśnie dostępu do telefonii komórkowej. 

Ja chciałbym Pani Marszałek, żeby znaleźć naprawdę niezależny od Orange podmiot, który 

by sprawdził jak rzeczywiście jest z zasięgiem telefonii komórkowej w wielu miejscach województwa. 

Sam i myślę, że wielu z nas obserwuje, że w miejscach, których dotychczas Orange był dostępny teraz 

jest trudno dostępny, a prawie nie dostępny. Takich białych plam na mapie województwa przyrasta 

znacząco. Słabe są wyjaśnienia, tam Orange pisze o różnych technicznych problemach, ale jeśli 

nakładamy na to ten projekt, którym tak się szczycimy, że pierwsi mamy ten Internet szerokopasmowy 

to oczywiście dla inwestorów jest to zły sygnał. Na niektórych głównych szlakach, ciągach 

komunikacyjnych, wielu Niemców się do mnie zwraca też, którzy jadą przez nasze województwo, 

że nagle telefonia komórkowa jest niedostępna w województwie lubuskiem, a z drugiej strony jest 

to bezpieczeństwo mieszkańców. I tutaj jeszcze drugi aspekt, bo w wielu miejscach ci ludzie nie mają 

już telefonii stacjonarnej i chcąc dzwonić z telefonów komórkowych mają ogromny problem. Miałem 

taką sytuację, gdzie nie mogli się dodzwonić na pogotowie, ponieważ Orange, który dotychczas 

był dostępny w tej miejscowości jest w zasadzie czasami, przy dobrej propagacji chwilami dostępny. 

I druga rzecz, to jest bardzo takie ekspansywne wchodzenie sieci telefonii niemieckiej, czyli jak się 
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dojeżdża już do wrót Gubina, już dostajemy na telefon komórkowy sygnał „witamy w Niemczech”. 

No sam jestem zwolennikiem współpracy polsko-niemieckiej, ale kiedy wjeżdżamy z Berlina do Guben 

nie mamy sygnału, że „witamy w Polsce”. Chodzi o to, że to często powoduje, że mieszkańcy znajdują 

się nieopatrznie w zasięgu telefonii komórkowej niemieckiej i dopiero, kiedy przychodzą rachunki 

to stwierdzają o tym, że oni nie zmieniając miejsca pobytu zamieszkania nagle korzystali z sieci 

niemieckiej. Ja wiem, że to jest delikatny problem, bo ta granica przebiega dosyć płynnie, ale wydaje 

mi się, że to jest poważny problem techniczny, ale też i finansowy, bo jeżeli jest tak to ktoś nam 

w województwie lubuskim powinien rekompensować tego rodzaju ubytki, bo na wschodniej granicy 

akurat telefonia po drugiej stronie granicy jest tańsza, a tu w bardzo ubogich rejonach województwa 

lubuskiego ludzie są dodatkowo karani za to, że mieszkają blisko granicy i to często dotyczy właśnie 

też no stosunkowo nie zasobnych ludzi. Dziękuję bardzo.            

 

Przewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Tomasz Możejko: Dziękuję. Proszę bardzo. 

Teraz tak, Pan Radny Ganczar, Pani Radna Grażyna Stawowczyk. Proszę.  

 

Radny Województwa Lubuskiego Ireneusz Ganczar: Panie Przewodniczący. Pani Marszałek. 

Składam swoją interpelację na ręce Zarządu, Pani Marszałek i Zarządu Województwa w takiej 

oto sprawie: w dniu 2 września 2013 roku w miejscowości Stanów spalił się cały dobytek 7-osobowej 

rodziny, 5 małych dzieci. Mieszkańcy Gminy Brzeźnica, która jest małą gminą o niskich dochodach. 

Naprawdę wójt robi wszystko, ale środki finansowe, jakimi dysponuje nie pozwalają pomóc skutecznie 

tej rodzinie, dlatego zwracam się z prośbą tak naprawdę o pomoc finansową za pośrednictwem Pana 

wójta, czy jako pomoc dla jednostki samorządu terytorialnego z naszego województwa, żeby pomóc 

tej rodzinie. Najmłodsze dziecko ma 1 roczek. Dzieci szły do szkoły, miały książki kupione. To wszystko 

spłonęło. Muszą odbudować dom, odbudować swój dobytek i myślę, że powinniśmy wykazać..., 

już nie jednokrotnie wykazywaliśmy wrażliwość na takie tematy i tutaj też jest prośba. Dziękuję.   

 

Przewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Tomasz Możejko: Dziękuję bardzo. Proszę 

Pani Radna Grażyna Stawowczyk. 

 

Radna Województwa Lubuskiego Grażyna Stawowczyk: Panie Przewodniczący. Pani Marszałek. 

Tak jakby nie umawiałam się z kolegą Ganczarem, że będziemy też po prośbie. Moja interpelacja  

w zasadzie też jest taką prośbą skierowaną do Wysokiego Sejmiku, do Pani Marszałek. W imieniu 

mieszkańców Chodkowa zwracam się o drobną kwotę 46 tys., które brakuje do realizacji zadania 

związanego z ratowaniem zabytkowego kościoła zagrożonego katastrofą budowlaną. Mieszkańcy 
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wspólnie z księdzem proboszczem złożyli stosowne dokumenty i dostali dotację z Ministerstwa Kultury  

i Dziedzictwa Narodowego, ale jest brakująca kwota właśnie 46 tys. Cały kosztorys opiewa na kwotę 

546, natomiast otrzymana kwota 500 tys. jest bardzo duża, ale jest niewystarczająca brakuje ta kwota 

46. Parafia do tej pory pokrywała wiele zadań wynikających z potrzeb, ponadto nadal deklaruje i będzie 

pokrywać inne koszty związane z realizacją tego zadania. Ze względu na tragiczny stan techniczny 

kościoła bardzo serdecznie proszę o potraktowanie tej sprawy w sposób wyjątkowy. Jest to obiekt z XIV 

wieku i w tej chwili naprawdę jest zagrożony katastrofą budowlaną. Bardzo serdecznie dziękuję 

za ewentualne wsparcie w tym temacie. Stosowne pismo będzie wystosowane. Dziękuję.       

 

Przewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Tomasz Możejko: Dziękuję bardzo. Czy ktoś  

z Państwa Radnych ma jeszcze interpelacje?  

 

Radny Województwa Lubuskiego Robert Paluch: Przepraszam bardzo, bo mi się zawieruszyła 

jedna, jeśli Pan by pozwolił to jeszcze jedną.. 

 

Przewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Tomasz Możejko: Może najpierw Pani Radna 

Winnicka i Pan, proszę.  

 

Radna Województwa Lubuskiego Mirosława Winnicka: Szanowni Państwo, mam dwa punkty. 

Pierwszy punkt to, żeby dokończyć tutaj temat szpitala, jako że na kilku komisjach o to samo pytam 

i tą samą mam odpowiedź, czyli jak gdyby nie poruszyliśmy się wcale do przodu. Chodzi mi o temat 

sławetnych faktur, o których w mediach się ten temat przewijał przez ponad tydzień i rzeczywiście 

te komunikaty, które otrzymywaliśmy z Zarządu, ale moje pytanie jest takie dość konkretne. Mam 

nadzieję, że uzyskam chociaż dzisiaj odpowiedź, jako że księgi rachunkowe prowadzone są w oparciu 

o faktury, a na moje pytanie za każdym razem jak Państwo policzyliście wierzytelności i usłyszałam, 

że niektóre faktury po upływie 5 lat zostały komisyjnie skasowane, zniszczone. Chociaż się dziwie, 

bo faktury, które nie zostały rozliczone mimo upływu 5 lat niestety nie powinny być w żaden sposób 

zniszczone, ponieważ stanowią wierzytelność, a nikt mi do tej pory też nie powiedział czy na przykład 

od wierzyciela Państwo uzyskaliście ksero kopie faktury, by móc rzetelnie wyliczyć te wierzytelności 

i jeszcze na ostatniej komisji w zeszłym tygodniu komisji budżetu znowu, te moje pytanie pozostało 

bez odpowiedzi. Czyli wątpię, że ta wierzytelność została rzeczywiście wiarygodnie wyliczona. 

To jest sprawa pierwsza. A po drugie chodzi mi o projekty z LRPO i konkretnie, bo mam 3 takie sprawy, 

ale nie będę tu wymieniać nazw beneficjentów. Chodzi mi w ramach podniesienie konkurencyjności 

poprzez dywersyfikację działalności w ramach LRPO na lata 2007-2013, priorytet II stymulowanie 
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wzrostu inwestycji w przedsiębiorstwach i wzmocnienie potencjału innowacyjnego, działanie 2.1. 

mikroprzedsiębiorstwa. Z umowy jasno wynika, jakie ma obowiązki beneficjent w przypadku 

niewywiązania się z umowy i takie mam akurat 3 przypadki, kiedy beneficjent nie zrealizował umowy, 

nie przekazał, nie wykonał tej inwestycji. Sprawa trafiła już do odpowiednich organów i wierzyciele 

dochodzą swoich roszczeń, a odpowiedź Zarządu jest taka, że nie czuje się pokrzywdzona i nie ubiega 

się w żaden sposób o zwrot środków. Chciałabym, moje pytanie jest takie jak to możliwe czy działa 

odpowiedni nadzór audyt, co do właśnie realizacji tych projektów. Dziękuję.           

 

Przewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Tomasz Możejko: Dziękuję. Proszę bardzo, 

Pan Radny Robert Paluch.       

 

Radny Województwa Lubuskiego Robert Paluch: Panie Przewodniczący, że tak wyszło. Pani 

Marszałek, za 2 dni gościmy Ministra Środowiska. Dostaliśmy również zaproszenie, za które bardzo 

dziękujemy. Chciałbym, żeby sprawą Zarządu było również postawienie sprawy bomby ekologicznej, 

jaka jest na terenie nowosolskiego Dezamet-u. Bomby ekologicznej, która jest wpisana jako jedna  

z bomb ekologicznych w kraju, kilkudziesięciu chyba, który koszt usunięcia jakby leży na skarbie 

Państwa. Wiadomo, że powiat sobie z tym nie poradzi, bo koszt usunięcia tej bomby jest około 

od kilkunastu do kilkudziesięciu mln zł i chciałbym żeby Pani jako Marszałek Województwa, jako jeden 

z problemów ten problem postawiła na tym spotkaniu, które będzie w środę. Dziękuję.  

 

Przewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Tomasz Możejko: Dziękuję. Szanowni 

Państwo, jak widzę Radni już wyczerpali swoje punkty. Przypominam, iż odpowiedzi na interpelację  

i zapytania zostaną udzielone w postaci pisemnej w ustawowym terminie. Kończymy punkt 3, 

przechodzimy do punktu 4.  

 

Interpelacje i zapytania złożone przez radnych na piśmie stanowią załącznik nr 8 do protokołu. 

 

Do punktu 4.  

Informacja na temat bieżącej pracy Zarządu Województwa Lubuskiego. 

 

Przewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Tomasz Możejko: O zabranie głosu proszę 

Panią Marszałek Elżbietę Polak.  
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Marszałek Województwa Lubuskiego Elżbieta Polak: Panie Przewodniczący. Dostojni Radni. 

Szanowni Goście. Proszę Państwa, przed sesją mieliśmy interpelacje taką swoistą młodych ludzi 

i ja odpowiem od razu słowami Czesława Niemena – najwyższy czas nienawiść zniszczyć w sobie,  

a ponieważ ludzi dobrej woli jest więcej przedstawię Państwu, co Zarząd zrobił w okresie 

międzysesyjnym. W tym czasie proszę Państwa obradowaliśmy 13 razy na 13 posiedzeniach. Zarząd 

rozpatrzył 150 uchwał, podjął 147 uchwał i 153 wnioski. W tym czasie również te najważniejsze 

dotyczące konkursów. Będę bardzo skracała tą informację, bo naprawdę przez te 2 miesiące bardzo 

dużo się wydarzyło, ale również tu znajdziecie Państwo odpowiedzi na interpelacje, które zostały przed 

chwilą złożone. Konkurs właśnie 1.2., o który też było pytanie, pytał Pan Radny Paluch - tworzenie 

obszarów aktywności gospodarczej i ten konkurs jest aktywny, trwa nabór, kwota środków 14 mln 

do końca września nabór. Zatwierdziliśmy listę rankingową, jest na naszej stronie. W priorytecie  

3 - poprawa jakości powietrza i efektywności. Tu są termomodernizacje oraz ochrona i zarządzanie 

zasobami środowiska przyrodniczego. Dla mikro przedsiębiorców Zarząd dokonał wyboru projektów  

w działaniu 2.1. na kwotę 2 mln 800 tys, a w ramach Europejskiego Funduszu Społecznego to jest 

program operacyjny kapitał ludzki. Przyjęliśmy kolejne projekty systemowe do realizacji dla uczniów 

szkół podstawowych, klas I-III i tak mamy tutaj kolejne projekty. W gminie Zielona Góra 242 tys.  

Stypułów 119 tys., Maszewo 60 tys., w gminie Lubsko 189, ponad 189 tys. Departament Programu 

Rozwoju Obszarów Wiejskich, targowiska Żary i Kostrzyn nad Odrą dostały dofinansowanie  

w wysokości 1 mln 772 tys, ponad. W ramach działania odnowa i rozwój wsi – 43 projekty uzyskały 

dofinansowanie w wysokości 13 mln 333 tys. Zatwierdzona też została lista operacji, też w ramach 

działania odnowa i rozwój wsi, kwota 1 mln 575 tys. Departament Infrastruktury Społecznej przygotował, 

opracował projekt. Zarząd zatwierdził projekt do dalszego procedowania, czyli do konkursu w ramach 

LRPO, jest to projekt Lubuskie Aktywne i Turystyczne w ramach tego projektu powstanie 10 przystani. 

Została podpisana umowa partnerska z gminami Nowa Sól, Otyń, Sulechów, Zielona Góra, Czerwieńsk, 

Krosno Odrzańskie, Cybinka, Górzyca i Kostrzyn nad Odrą. W ramach tego projektu powstanie 

też winiarnia w Zaborze oraz oznakowanie szlaków turystycznych w regionie lubuskiem. Departament 

Infrastruktury i Komunikacji w zakresie funduszu kolejowego, łączna kwota środków, którymi 

dysponujemy 12 mln 250 tys. na 2014 rok została podzielona w ten sposób, że prawie 5 mln 

na naprawę pojazdów kolejowych, a 7 mln 300, ponad 300 tys., jako wkład własny do projektu, który 

realizujemy w ramach POIS-iu na zakup jednego elektrycznego zespołu trakcyjnego, na zakup drugiego 

w ramach budżetu mamy środki zaplanowane w Wieloletnim Planie Inwestycyjnym. Departament 

Finansów, 9 projektów uchwał, dużo zmian, ale ta najważniejsza to była informacja o przebiegu 

wykonania budżetu, zgodnie z ustawą o samorządzie wojewódzkim. Zarząd przyjął informację 

za pierwsze półrocze. Sejmikowi skierujemy na najbliższą sesję, wcześniej na komisje oczywiście. 
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Wskaźniki są realizowane, budżet jest dobrze realizowany, zarówno jeżeli chodzi o dochody, wpływy 

z PIT-ów, z CIT-ów i proporcjonalnie do tego wydatki i zaangażowanie budżetu. Pozostałe 

z ważniejszych spraw to 92 tys. przeznaczone na elewację Lubuskiego Ośrodka Rehabilitacji 

Ortopedycznego. Mieliśmy tam do czynienia z katastrofą budowlaną. Musieliśmy natychmiast 

zareagować. Kwota 3 mln 490 tys. przeznaczona na nabór wniosków o dofinansowanie kolejnych 

projektów systemowych w ramach POKL-u i 50 tys. konkurs Wspieranie Działań służących promocji 

zdrowego stylu życia. To w ramach środków na przeciwdziałanie patologią społecznym. Zarząd również 

przyjął informację na ostatnim posiedzeniu po konsultacjach, które odbyły się na temat nowej 

perspektywy Regionalnego Programu Operacyjnego. Państwa serdecznie zapraszam jutro w Zielonej 

Górze odbędzie się konferencja na ten temat. Przedstawimy wyniki konsultacji. Przeprowadziliśmy 

ponad 20 spotkań w regionie, prawie w każdym powiecie. Nie tylko dla samorządów, były również 

dedykowane dla przedsiębiorców, organizacji biznesowych i dla organizacji pozarządowych. No i szpital 

w Gorzowie. Procedujemy praktycznie od lutego, to w lutym Sejmik podjął uchwałę w sprawie 

przystąpienia do przekształcenia na podstawie konsultacji, a ostatnie uchwały dotyczące wniesienia 

aportu podjęliśmy 4 lipca. W czasie wakacji odbyło się na ten temat sporo spotkań i podjętych decyzji 

zgodnie z harmonogramem, zgodnie z procedurami, które wynikają nie tylko z ustawy o działalności 

leczniczej, ale przede wszystkim rozporządzeń wykonawczych. I takie najważniejsze, kluczowe decyzje. 

Dnia 28 sierpnia Zarząd mógł przyjąć w końcu wszystkie uchwały dotyczące przekształcenia, 

a mianowicie akt założycielski. Mogliśmy również podjąć uchwałę w sprawie przejęcia zobowiązań 

na podstawie prezentowanego Państwu 4 lipca montażu finansowego. Szczegóły za chwilę podam tego 

montażu, ponieważ były też takie pytania w ramach interpelacji, ale również w sprawie wniesienia 

do spółki majątku nieruchomego i powierzenia obowiązków dyrektora w związku z rezygnacją przez 

Pana Twardowskiego z obowiązków dyrektora. Zarząd również podjął decyzję, że w akcie 

założycielskim wpisuje, jako pierwszego prezesa Pana Piotra Dębickiego na pierwszy 

rok funkcjonowania spółki samorządowej w 100%. Taka sama jest kadencja pierwszej Rady 

Nadzorczej. Proszę Państwa, montaż finansowy. Zakładaliśmy, że Zarząd przyjmuje 120 mln. Przy 

spółce pozostają zobowiązania bezpieczne, czyli pożyczka 80 mln udzielona przez samorząd 

i pożyczka zaciągnięta w BGK na restrukturyzację. Pożyczka, którą udzielił samorząd została rozłożona 

przez Zarząd na 15 lat. Pierwsza rata grudzień 2014, czyli praktycznie zwolnienie na 2 lata, bo w takim 

czasie ona nie jest spłacana, także do końca przyszłego roku karencja. W BGK wynegocjowaliśmy 

umorzenie 70% pożyczki. Mam nadzieję, że uda się wpłacić te 30%, żeby uzyskać zwolnienie z 70%. 

Jest to możliwe, ponieważ spółka startuje z plusem dodatnim na koncie. Tak wynika z montażu, jest 

to kwota 6 mln 187. Jak wynika z montażu i z tego, co Zarząd zastał podczas obrad w szpitalu 

w Gorzowie na koncie spółki Pani Poseł mam nadzieje, że słucha. Na koncie spółki była kwota w tym 
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dniu 9 mln 637 tys. Zarząd na swoim posiedzeniu czekał wręcz na zafakturowanie w księgach ostatnich 

faktur. Tak, żeby jak najwięcej zobowiązań przejąć, żeby jak najmniej zobowiązań zostało przy spółce. 

Zobowiązania, które przejmuje Zarząd są to wszystkie zobowiązania wymagalne, cywilnoprawne, które 

będziemy spłacać z dotacji. Zarząd mógł podpisywać ugody restrukturyzacyjne dopiero po podjęciu 

uchwały w sprawie przejęcia zobowiązań, bo dopiero w tym momencie, czyli po 28 sierpnia, Zarząd 

Województwa stał się stroną. Wcześniej dłużnikiem był szpital. My nie mieliśmy żadnej podstawy 

do podpisywania ugód. Ugody są w większości, były wynegocjowane wcześniej. W większości są już 

podpisane, ale możemy prowadzić te negocjacje nadal, ponieważ jest taka możliwość, że umowy 

z Ministerstwem Zdrowia możemy aneksować. Najważniejsza jest ta pierwsza umowa, czyli umowa 

w sprawie dotacji na kluczowe środki, te największe, tj. 80 mln na pożyczkę i kredyt w Raiffeisen Bank 

21 mln. Na cały kredyt nie możemy uzyskać dotacji, ponieważ brakuje dokumentów finansowych. 

Te udokumentowane, o to pytała Pani Radna Winnicka, faktycznie zostały zniszczone w szpitalu, 

jednak Najwyższa Izba Kontroli podczas kontroli zabezpieczyła część dokumentów na kwotę 21 mln 

i Ministerstwo Zdrowia dzięki naszym staraniom uznała te dokumenty, które są w posiadaniu NIK-u. 

Stąd też jest możliwość uzyskania dotacji, również na kredyt zaciągnięty w Raiffeisen.  

 

Radna Województwa Lubuskiego Mirosława Winnicka: Pani Marszałek, ja bardzo przepraszam, 

ale w tej kwestii, jako że te dokumenty zostały zniszczone, ale księgi rachunkowe prowadzi 

się w oparciu właśnie o dokumenty księgowe. Nawet, jeżeli były by zniszczone to zawsze wiemy, jaki 

jest wierzyciel i możemy wziąć kserokopię dokumentu, a to, że to zostało częściowo uznane to budzi 

nas niepokój, bo na jakiej zasadzie to zostało częściowo uznane, a część nie?                                             

 

Marszałek Województwa Lubuskiego Elżbieta Polak: Na takiej zasadzie, że Najwyższa Izba Kontroli 

stwierdziła, że cały kredyt nie był przeznaczony na restrukturyzację, a dotację możemy uzyskać tylko 

na pożyczki, które były wykorzystane na restrukturyzację. Tylko w tej części 21 mln był kredyt 

przeznaczony na restrukturyzację i tylko taką dotację możemy uzyskać. Wracając do montażu 

finansowego, faktyczne zobowiązania przejęte przez województwo to jest 120 mln, dotacja gotówkowa, 

którą oczekujemy, wniosek jest gotowy, dzisiaj ten wniosek będę podpisywać. Jutro będzie zawieziony 

do Ministerstwa Zdrowia tj. dotacja na pożyczkę i na kredyt Raiffeisen, tj. 101 mln, umorzenie 

publicznoprawnych, bo tu nie ma przypływu finansowego. Jeżeli będzie konieczność zapłacenia VAT-u 

za wniesione nieruchomości o wartości 139 mln jest to VAT 33 mln, to będzie też taka dotacja ponad 

te kwoty, o których wcześniej mówiłam. Dlatego mówiliśmy cały czas o dotacji około 150 mln. Kwota, 

która pozostaje w szpitalu, to już powiedziałam. Należności, w spółce są również należności, nie tylko 

zobowiązania. Na ten dzień 28 sierpnia podjęcia uchwał, należności stanowiły kwotę 29 mln 360 tys. 
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Środki jeszcze pieniężne w dyspozycji komornika 9 mln 800, środki w kasie i na rachunku 9 mln 600. 

To jest oczywiście wiadomość publiczna, a wiem, że słuchając trudno ogarnąć wszystkie kwoty, 

ale Państwu również przekazywaliśmy i prezentowaliśmy też 4 lipca. To się nie wiele zmieniło. Zmiana, 

proszę Państwa była dlatego montażu finansowego, ponieważ w każdym miesiącu komornik zajmował 

kolejne środki finansowe z miesięcznego kontraktu, tj. 4,5 mln. Komornik nie rozliczał też na bieżąco 

zajmowanych środków i stąd też trudno było uchwycić salda. To jest normalne w takim dużym szpitalu, 

przy tak dużych zobowiązaniach, salda można uchwycić na konkretny dzień, następnego dnia jest 

już inne. Bo jeżeli są zajęcia komornicze, bądź też nie rozliczone częściowo te zajęcia, no to dlatego 

te wahania tak wyglądały. W związku z tym, że ta operacja jest już za nami, 3 września spotkaliśmy 

się z nowym dyrektorem i dyrektorem lubuskiego oddziału właśnie w sprawie zajęć komorniczych. 

Przedstawiliśmy pismo dyrektorowi lubuskiego oddziału Narodowego Funduszu Zdrowia informujące, 

że zobowiązania przejął samorząd województwa i szpital nie jest już dłużnikiem. Takie pisma zostały 

też wysłane do komorników. To uzgodniliśmy wcześniej w Warszawie podczas mojego spotkania  

z zastępcą dyrektora Narodowego Funduszu Zdrowia ds. finansów oraz spotkałam się również  

z prezesem naczelnej rady komorniczej, gdzie taki tok postępowania przyjęliśmy. Dnia 6 września 

uzyskaliśmy wpis do krajowego rejestru, czyli od 6 września jest już spółka samorządowa, funkcjonuje 

już jako spółka. Wcześniej proszę Państwa też chce zwrócić na to uwagę, że wielokrotnie spotykaliśmy 

się cały Zarząd, ja osobiście, ze związkami zawodowymi, z ordynatorami również po to, żeby była 

informacja każdego dnia jak się sytuacja, sytuacja była dynamiczna, jak się zmieniała. Przekazywaliśmy 

Państwu komunikaty o procedowaniu o tym, jakie decyzje zapadają. Nie po to, żeby nękać Państwa, 

tylko po to, żeby była informacja rzetelna z pierwszej ręki, przejrzysta i konkretna. Podobnie właśnie 

spotykaliśmy się ze związkami i też otrzymywali informacje pisemne i również na spotkaniach takich 

bezpośrednich twarzą w twarz. O spotkaniach to już mówiłam z prezesem Narodowego Funduszu  

i szefem komorników. Dnia 9 sierpnia ja spotkałam się z wicemarszałkiem małopolski i odwiedziłam 

spółkę, która funkcjonuje, wyprzedza nas o rok, a pracownicy departamentu i szpitala odwiedzili takie 

spółki i departament w Gdańsku. Uczyliśmy się od tych, którzy nas wyprzedzają, bo każdego dnia 

pojawiły się jakieś techniczne, formalne problemy, które stanowiły bariery. Teraz już wiemy 

jak je rozwiązać, ale chce zwrócić uwagę. Proszę Państwa, to jedyna taka duża spółka w Polsce, którą 

udało się utworzyć. Jedyny szpital tak bardzo zadłużony, który przekształciliśmy po to, żeby oddłużyć. 

Nie ma przykładów w Polsce. To była pionierska praca. Te, które spółki odwiedzaliśmy były zadłużone 

na 13 mln, 18. Szpital w Gorzowie był zadłużony na dzień przyjęcia zobowiązań na kwotę 272 mln. 

W tym oczywiście amortyzacja, rezerwy księgowe, dług kasowy 225 mln, największy w Polsce. Kolejne 

spotkania ze związkami zawodowymi. Wcześniej udało się wynegocjować i podpisać pakiet 

ze związkami dotyczący płac i tego elastycznego przejęcia i tu jestem naprawdę wdzięczna 
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pracownikom, którzy zachowali spokój, pomimo, że sytuacja była dynamiczna, zmieniała się. Dzięki 

temu, że się spotykaliśmy często i rzetelnie informowaliśmy, udało się to przeprowadzić, a w szpitalu 

pracuje ponad 1600 osób, także naprawdę szapo ba dla pracowników za cierpliwość, a wręcz pomagali 

nam by to przeprowadzić. Wszystkie komunikaty i nasze oświadczenia były po to, żeby informować 

o tym jak zmieniała się sytuacja. Utworzyliśmy również specjalną stronę internetową na lubuskie.pl - 

szpital w Gorzowie, gdzie cały czas informowaliśmy na bieżąco. Pisały o tym również media 

ogólnopolskie. Cały czas rynek zdrowia monitorował sytuację i codziennie wręcz informował o tym, 

co w regionie lubuskim robimy, jak się zmienia sytuacja. Klika razy w tym czasie spotkałam 

się z Wiceministrem Zdrowia Neumannem, z Wiceministrem Solińskim, Chlebusem, Żemkiem, 

bo też sytuacja jest dynamiczna, jeżeli chodzi o procedury, przepisy np. dotyczące ratownictwa 

medycznego, bo rozpoczęła się inwestycja w tym czasie bardzo duża budowa lądowiska, podjazdu 

SOR-u. Chodziło nam również o ten moment przejścia SPZOZ-u w spółkę, czy możemy liczyć 

na wydłużenie terminu. Udało się uzyskać wydłużenie terminu. Zamieszanie związane z uchwałami 

to jest po stronie byłego Pana dyrektora Twardowskiego. Zarząd, który odpowiada za przekształcenie 

był gotowy do podjęcia uchwał. Najpierw w kwietniu, 2 kwietnia był pierwszy termin, później był stan 

zobowiązań na 31 maja, później był stan zobowiązań na 31 czerwca. Bez niestety dowodów 

księgowych. Podjęliśmy decyzję, że przejmujemy zobowiązania wg. stanu na dzień 14 sierpnia 

ostatecznie. I ostatecznie wyznaczyliśmy krótki termin 5 dni do skompletowania dokumentów, 

bo brakowało 5 tys. pozycji, nie faktur, 5 tysięcy pozycji. Pod każdą pozycją to kilka, nieraz kilkadziesiąt 

faktur, czyli razem kilkaset więcej niż 5 tysięcy. Otrzymałam wówczas na drugi dzień po posiedzeniu 

Zarządu faks. Najpierw od wicedyrektora, później od Pani dyrektor, że nie możliwe jest przygotowanie 

dowodów księgowych, ponieważ w szpitalu zepsuły się wszystkie kserokopiarki i nie ma pracowników 

do kserowania. To był taki proszę Państwa moment kluczowy. Wtedy nie mieliśmy wątpliwości, 

że to jest celowe opóźnianie, wręcz sabotaż. Wtedy Zarząd podjął decyzję, że natychmiast wysyła 

Wydział Kontroli i Audytu do szpitala i wysyła kserokopiarki, łącznie z tym, że również zaplanowaliśmy 

posiedzenia Zarządu, odbywały się już w szpitalu. Ja byłam 4 dni pod rząd w szpitalu, każdego dnia, 

pomimo, że były dożynki. Pracownicy przygotowywali dokumenty, starali się zrobić to dobrze. Blokada 

była na poziomie potwierdzania za zgodność z oryginałem. Dopiero nasze spotkanie z pracownikami 

szeregowymi przyniosło rezultat. Bo Panie księgowe i moi pracownicy dobrze współpracowali. Byli 

zdeterminowani i chcieli naprawdę ten proces zakończyć. W tym czasie Pan dyrektor Twardowski 

informował mnie telefonicznie, że wszystko jest w porządku, że dokumenty będą dostarczone, 

a przygotowywał rezygnację i występ artystyczny, którego nie chcę dzisiaj komentować. Mamy 

to za sobą. Udało się zapobiec temu kryzysowi, który ktoś chciał wywołać. Nie wiem, po co, ale wiem 

byli przeciwnicy przekształcenia, są też tu na sali.  Udało się i jestem pewna, że przyniesie to dobry 
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rezultat dla szpitala i dla mieszkańców podregionu gorzowskiego. Bo szpital teraz się zajmie leczeniem. 

Przy szpitalu zostały bezpieczne tylko długi, 120 mln przejął samorząd. Uzyskamy na to dotację. 

W Ministerstwie Finansów, gdy tuż przed przekształceniem byłam razem z Panią Skarbnik dopinaliśmy 

ostatnie dokumenty. Sprawdzono nasz wniosek o dotację. Czekano wręcz na wniosek żeby uruchomić 

rezerwy, bo środki na oddłużenie są w rezerwie budżetu państwa, u Ministra Finansów. Termin jest 

do 15 października, ale widząc jak wiele osób przeszkadza chcieliśmy to zrobić jak najszybciej, żeby 

sprawdzić jeszcze wniosek, żeby zrobić to dobrze. Nasze oświadczenia na temat tego, co się działo 

są prawdziwe, rzetelne i naprawdę bardzo umiarkowane wobec tego, jak działała opozycja i co robili 

przeciwnicy przekształcenia. Szpital nie mógł zostać bez dyrektora, więc w tym momencie, 

gdy Pan Twardowski złożył rezygnację podjęliśmy natychmiast działania. W szpitalu pracowały dwie 

zastępczynie, ds. administracyjnych i ds. ekonomicznych, zgodnie ze statutem szpitala to zastępca ds. 

ekonomicznych pełni obowiązki w czasie nieobecności dyrektora i tak też się stało. Następnie 

podjęliśmy działania bardzo dynamiczne żeby znaleźć osobę, której będziemy mogli powierzyć 

obowiązki. Chodziło nam o taką osobę, która ma doświadczenie w przekształceniu, w prowadzeniu 

spółki również. Bo to jest inny podmiot. Inaczej prowadzi się spółkę prawa handlowego, a inaczej 

SPZOZ, chodzi przede wszystkim o odpowiedzialność również własnym majątkiem. Obecny tutaj na sali 

Pan dyrektor Dębicki wyraził zgodę, najpierw jako pełniący obowiązki dyrektora, a następnie prezes. 

Obecnie jest już prezesem, także dziękuję bardzo Panu dyrektorowi, ponieważ w tej takiej kryzysowej 

sytuacji jego decyzja i determinacja pomogła nam przeprowadzić ten proces. Proszę Państwa 

przechodzimy do następnych tematów, bo nie tylko szpitalem się zajmowaliśmy w tym czasie. Jutro 

wniosek idzie do Ministerstwa Zdrowia. Pilnujemy bardzo mocno jeszcze, żeby wszystko do końca 

przeprowadzić dobrze i do końca roku spłacić wierzycieli, bo wszystkie zobowiązania wymagalne 

są teraz po naszej stronie. Były też pytania dotyczące zagrożenia dla budżetu. Nie ma takiego 

zagrożenia. O tym już mówiliśmy 4 lipca, ponieważ tak udało się przeprowadzić negocjacje, że za każdą 

złotówkę umorzoną przez wierzycieli, dostajemy złotówkę od Ministra Zdrowia. Negocjacje jeszcze 

prowadzimy, jest wynik lepszy niż się spodziewaliśmy i powiem, że też pomaga nam w tym 

Ministerstwo. Trudno się było umówić z prezesem PGNiG i to spotkanie umówił mi w czasie mojego 

pobytu Wiceminister Zdrowia Pan Neumann. Dał swój samochód do dyspozycji, Pani Marszałek proszę 

jechać, u mnie macie wszystko uzgodnione. Najważniejsze są teraz negocjacje i ugody. Pół miliona 

umorzonych odsetek to jest pół miliona dotacji. To jest milion w czasie jednej wizyty udało się zarobić. 

Ze wszystkimi dużymi wierzycielami: ENEA, PGNIG, Electus, Magellan osobiście prowadziłam 

negocjacje razem z pracownikami, także nie jest prawdą to, co tam gdzieś wyczytałam na różnych 

forach tak, że dziewczynki z departamentu prowadziły negocjacje. Przechodząc do innych równie 

ważnych spraw w regionie to transfer wiedzy do biznesu. Parki naukowo technologiczne rozwijają się. 
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Kolejna duża dotacja do Parku w Nowej Soli, który działa to jest 2,5 mln zł na wyposażenie 

laboratorium. Ponad 1 mln zł to kwota dofinansowania w ramach LRPO. Przepraszam cały projekt 

2,5 mln, 1 mln dofinansowania. Dużo czasu poświęciliśmy również w tym okresie dla Kompleksu 

Wydobywczo-Energetycznego Gubin-Brody. Odbyło się posiedzenie komisji, spotkania z wójtami. 

Udział nasz również w sesji, z radnymi. Uczestniczył Pan Leszek Turczyniak, Wicemarszałek Bogdan 

Nowak i Wicemarszałek Maciej Szykuła. Odbyła się też Rada Ekspercka, dotyczy to sieci 

szerokopasmowych. Nie tylko jesteśmy pierwszym regionem, który przekształcił tak duży szpital 

w Polsce i tak strasznie zadłużony, ale również, jako pierwszy jedyny region zdystansowaliśmy inne 

w budowie światłowodów. To lubuskie buduje z powodzeniem Szerokopasmowe Lubuskie i to Orange 

na tym nie zarabia, na razie inwestuje, bo my daliśmy tylko 52 mln, Orange wyłożyła 100 mln do tego. 

W tej chwili wciąż buduje, nie korzysta jeszcze, nie zarabia. Projekt będzie rozliczony w przyszłym roku. 

Kolejne odcinki S 3 zostały otwarte, 11 lipca 5 km odcinek węzła Świebodzin Północ - Świebodzin 

Południe, a 21 sierpnia fragment S 3 na trasie Międzyrzecz-Sulechów. To jest olbrzymi sukces 

nas wszystkich, bo jak nie była S 3 budowana i była zagrożona od Zielonej Góry do Lubiatowa 

to musiałam ciągle się z tego tłumaczyć. Pani Marszałek nic nie robicie. Dlaczego S 3 nie jest wpisana 

do dokumentów rządowych? Jak oddajemy kolejne odcinki S 3 jest wpisana, jako inwestycja rządowa, 

no to się zrobiło samo, niektórzy myślą, także to jest wspólny nasz wysiłek. O przyszłości Portu 

Lotniczego, który nie wszystkim się tutaj podoba, rozmawialiśmy 11 lipca w Warszawie z naszym 

partnerem Porty Lotnicze. Bo to Porty Lotnicze utrzymują Port Lotniczy. My przejęliśmy infrastrukturę 

lotniskową, natomiast rocznie 5 mln wykłada na utrzymanie Portu Lotniczego spółka państwowa Porty 

Lotnicze. Kolejne inwestycje zgodnie z planem są oddawane w Porcie Lotniczym. To nie są naprawdę 

proszę Państwa jakieś magiczne pieniądze to jest projekt 16 mln na liście projektów kluczowych 

Regionalnego Programu Operacyjnego. To wszystko, co służy poprawie bezpieczeństwa. Niedawno 

proszę Państwa otwieraliśmy dużą nowoczesną halę w firmie Rockwool, za 100 mln powstało 

100 miejsc pracy i to było przedwczoraj i na tym spotkaniu dowiedziałam się od właścicieli, 

to są Duńczycy, że przyleci oglądać tą linię produkcyjną, 100 Francuzów. Przylecą na lotnisko 

w Babimoście, inaczej by nie przylecieli, także to nie są tylko stałe połączenia z Warszawą, ale również 

czartery biznesowe. Jest niezwykle ważny Port Lotniczy dla Skandynawii. Kilka mamy zakładów 

szwedzkich, największych w regionie. Swedwood zatrudnia 3 tys. osób. Naprawdę warto mieć Port 

Lotniczy. Przez całe wakacje bardzo dużo się działo. Cały czas na naszej stronie informowaliśmy 

o wszystkich festiwalach, spotkaniach o tym, czym region przyciąga. W tym czasie też odbyło się Forum 

Regionów Polski i Chorwacji, nawiązujemy kontakty z regionem w Chorwacji. Rozmowy dotyczyły 

europejskich korytarzy transportowych. Lubuskie ma tu niezwykły potencjał. Bo Korytarz 

Środkowoeuropejski jest wpisany do programów rządowych, zarówno Nadodrzanka 150 mln 
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modernizacja, jak i cała S 3 od Świnoujścia do Lubawki. O transporcie, o korytarzach rozmawialiśmy 

również podczas posiedzenia Komisji Transportu i Turystyki Parlamentu Europejskiego w Górzykowie, 

która odbyła się 16 lipca. Energetyczne Lubuskie, to też tematy spotkań bardzo ważne.  

Bo to w regionie lubuskim złoża węgla brunatnego, największe złoża w Polsce, które też zabiegamy, 

takie stanowisko zostało podjęte na ostatniej Radzie Rozwoju Województwa. Zabiegamy żeby też była 

to inwestycja o kluczowym znaczeniu, wpisana do rządowych programów. 18 lipca odbyło się spotkanie 

z Wiceministrem Piotrem Styczniem, ponieważ rusza od 1 stycznia przyszłego roku duży rządowy 

program w ramach pakietu polityki prorodzinnej „Mieszkanie dla młodych”. Cały czas walczymy o węzły 

w Łagowie i Myszęcinie. Odbyło się takie duże spotkanie, u nas w Zielonej Górze, ale również 

w Ministerstwie i w Sejmie z udziałem wszystkich naszych parlamentarzystów. W dalszym ciągu 

są prowadzone rozmowy. 1 lipca Narodowy Fundusz Zdrowia uruchomił Zintegrowany Informator 

Pacjenta. Urząd Marszałkowski włączył się w tą akcję i wszędzie również na naszych imprezach 

są stoiska Narodowego Funduszu Zdrowia tak żeby każdy mógł otrzymać swój login, hasło i mógł 

sprawdzić ile kosztuje jego leczenie. To jest duży postęp. Kolejne konsultacje, o których mówiłam 

Regionalnego Programu Operacyjnego to jest niezwykle ważne proszę Państwa. Bo dzisiaj 

programujemy przyszłość. Jaka będzie nowa perspektywa 2014-2020 w ramach Lubuskiego 

Regionalnego Programu, Programu Operacyjnego Kapitał Ludzki, PROW- u, Program RYBY to o tym 

decydujemy teraz, tu i teraz. Jutro przedstawimy podsumowanie wszystkich konsultacji, które się odbyły 

do tej pory, a uczestniczyło w nich naprawdę kilkaset mieszkańców. Bardzo dużo osób tym 

się interesuje. I przedsiębiorcy i organizacje pozarządowe i środowiska biznesowe. Rozpoczęliśmy 

również aktualizację Lubuskiej Strategii Turystyki. 22 lipca odbyły się konsultacje. Prowadzi ten temat 

Wicemarszałek Maciej Szykuła. O tym spotkaniu w sprawie węzłów już mówiłam, jest nowy 

Wiceminister Zbigniew Rynasiewicz, wcześniej szef Komisji Parlamentarnej, który jest doskonale 

w temacie, bo też składał interpelację w Sejmie w tej sprawie. I z takich lżejszych tematów, w których 

też uczestniczymy, bo współpracujemy razem realizujemy wiele projektów. Obchody Święta Policji 

i rozmowy o przyszłości „starej trójki”. Dzisiaj takie interpelacje padły. Rozmowy zgodnie z naszą 

zapowiedzią na tym spotkaniu, które odbyło się 26 lipca zostały przeprowadzone ze wszystkimi 

powiatami. Gminy i powiaty uzależniają dalsze negocjacje od stanowisk wyrażonych przez ich rady 

i teraz oczekujemy na uchwały rad gmin, rad powiatów, będziemy mogli dalej w tym temacie 

procedować, ale ja podtrzymuję stanowisko Zarządu to, które na ostatniej Sesji przedstawiliśmy. 

Jesteśmy przygotowani do tego i powinniśmy przejąć całą S 3, chociaż to jest prawie 200 km. Taki 

też jest projekt ustawy. Wiadomo, że jest to droga o znaczeniu regionalnym, a nie gminnym, ale chcemy 

to zrobić kaskadowo, tak żeby fragmenty naszych dróg wojewódzkich, które mają raczej znaczenie 

powiatowe, a nie regionalne, żeby przejęły powiaty, a te drogi powiatowe, które są w granicach 
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administracyjnych gmin mają znaczenie lokalne, żeby przejęły gminy. Takie rozwiązanie kaskadowe 

też zakłada projekt ustawy, choć tutaj trwają w dalszym ciągu negocjacje. W regionie lubuskim odbył 

się XII Międzynarodowy Dziecięcy Festiwal Folkloru, znakomita impreza. Goście również znakomici 

z dalekiej Serbii, Litwy, Ukrainy, Turcji, Ghany nawet i Czech, a także górale czadeccy i nasze 

folklorystyczne zespoły regionalne. Święto Wina i Miodu w Ochli. Lubuskie Rio, czyli Spotkanie Młodych 

w Świebodzinie, też z naszym udziałem. A największe wydarzenie gospodarcze to na pewno otwarcie 

przez Premiera Donalda Tuska kopalni w Lubiatowie. Najnowocześniejszej kopalni ropy i gazu 

w Europie, nie tylko w regionie. Inwestycja za 1mld 600 mln. Kolejne spotkania prowadzimy z biznesem 

amerykańskim. To 50 firm lubuskich zgłosiło się do współpracy z biznesem amerykańskim. Odbyły 

się takie 3 spotkania w tym czasie, w naszym regionie. Przygotowujemy na tej podstawie projekt 

w zakresie promocji gospodarczej. To będzie promocja naszych firm, które już współpracują, bądź 

też chcą rozpocząć współpracę z biznesem amerykańskim. Będzie to możliwe na Florydzie w Miami, 

bo jest przygotowywana duża ekspozycja naszego potencjału gospodarczego. Lubuskie było również 

bardzo widoczne na Woodstocku, dziwię się, że przez młodych ludzi krytykowane, bo nasza lubuska 

wioska była prawdziwym hitem. Jak również Lubuski Zespół Pieśni i Tańca, który porwał tłumy 

woodstockowiczów. Adam Bałdych też znakomity artysta. Staramy się pokazywać na takich 

międzynarodowych potężnych imprezach to, co mamy najlepsze. Mamy też naszych ambasadorów. 

I proszę Państwa to nasze mleko lubuskie to jest uzasadnione merytorycznie. Bo region lubuski 

ma największą wydajność mleka w Polsce. To był pomysł Parku Ujście Warty, gdzie Park Ujście Warty 

też w naszej lubuskiej wiosce prezentował się. Był oblegany, wszyscy robili sobie tam zdjęcia. 

Prezentowaliśmy również Park w Mużakowie i oprócz tego folkloru prezentowaliśmy też naszą 

nowoczesność, czyli strefa cyfrowa, miasteczko cyfrowe, gdzie każdy woodstockowicz mógł za darmo 

wysłać e-maila, wysłać pocztówkę e-mailową, czyli nie tylko nasze rolnictwo, czym też powinniśmy 

się chwalić. Bo to też jest nasz potencjał, ale również nasza nowoczesność, nowoczesne technologie. 

To w czym wyprzedzamy innych i oczywiście gościliśmy na Woodstocku Konwent Marszałków. Jurek 

Owsiak pokazał całą logistykę, całe zaplecze. Filmowe Lubuskie. W tym czasie odbyło się Lubuskie 

Lato Filmowe, Festiwal Quest Europa i Solanin w Nowej Soli. Czynimy starania żeby w przyszłym roku 

mogła się odbyć w regionie lubuskim Olimpiada Dzieci i Młodzieży, dlatego spotkałam się z Panią 

Minister Sportu Joanną Muchą. Pani Minister będzie naszym gościem na Regionalnym Kongresie 

Kobiet 12 października. Odbył się też w naszym regionie Międzynarodowy Zlot Campingu 

i Caravaningu. W ubiegłym roku w Madrycie, a w przeszłym roku w Pekinie, a w tym roku w Sławie 

Śląskiej. Przystąpiliśmy do VI Rankingu Gmin Województwa Lubuskiego. Pierwsze takie zawody 

międzynarodowe europejskie odbyły się właśnie w czasie wakacji w Drzonkowie. Dlaczego 

po raz pierwszy? Bo jest gotowa infrastruktura. Inwestycje te były potrzebne i dzięki temu odbyły 
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się w dniach 11-17 lipca w Drzonkowie Międzynarodowe Mistrzostwa Europy Seniorów w Pięcioboju 

Nowoczesnym, a w sierpniu Mistrzostwa Polski Seniorów, Młodych Jeźdźców, Juniorów i Puchar Dzieci 

w skokach przez przeszkody, po raz pierwszy w historii regionu lubuskiego we wszystkich kategoriach 

wiekowych. O tym, że inwestujemy w lotnisko w zakresie ILS kończymy ten projekt. Oddaliśmy drogę 

patrolową, również Zarząd podjął decyzję o akceptacji rozbudowy strażnicy lotniskowej. To są te 

wszystkie zadania, które poprawiają bezpieczeństwo na lotnisku, a wszystko mieści się w tej kwocie 

16 mln. Inne regiony zainwestowały proszę Państwa 700 mln, bo nie dostały lotniska za darmo, musiały 

sobie zbudować. No i wszystkie święta, nie tylko dożynkowe, Święta Ryby. W naszym regionie to jest 

potencjał prawdziwy, 500 jezior i okazuje się, że mieszkańcy potrafią z tego też zrobić wielkie 

wydarzenie. To nie ruszyły prace, tu jest błąd. Bo te prace się zakończyły. Rząd przyjął pierwszą wersję 

projektu Polski Zachodniej. 17 września spotykają się Marszałkowie Polski Zachodniej, żeby przyjąć 

już ten dokument, jako dokument rządowy. Bo 2 kwietnia przypomnę w ubiegłym roku to był dokument 

nasz, Marszałków Polski Zachodniej. 7 najważniejszych inwestycji w Polsce Zachodniej o znaczeniu 

makroregionalnym, czyli wszystkie korytarze, szczególnie inwestycje w dostępność komunikacyjną: 

drogową, kolejową, ale również rozwój wielospecjalistycznych zakładów opieki zdrowotnej i budowa 

radioterapii w szpitalu w Gorzowie. To wszystko zawiera Strategia Polski Zachodniej. Na temat selekcji 

odpadów w tym tygodniu gościmy Ministra Środowiska. Pan Korolec będzie mówił o wyzwaniach, które 

są w dokumentach rządowych. My mamy Wojewódzki Program Gospodarki Odpadami. Gminy mają 

swoje problemy z tym związane, będzie można zapytać Ministra pojutrze tj. w środę. Święto Wojska 

Polskiego w Sulechowie, niezwykła uroczystość, ponieważ to samorząd województwa ufundował 

proporce dla 5 Lubuskiego Pułku Artylerii w Sulechowie. 15 sierpnia odbywa się Święto Plonów 

w Rokitnie, też z naszym udziałem. Rajska Muzyka w Paradyżu, Międzynarodowy Festiwal Muzyki 

Dawnej, który dofinansowujemy i też wykorzystujemy do promocji regionu. Spotykaliśmy się kilka razy 

w tym okresie międzysesyjnym w sprawie ZIT- ów, a w tym tygodniu przyjeżdża do nas Wiceminister 

Orłowski na Komitet Monitorujący EFS- u, Wiceminister Niezgoda, żeby rozmawiać właśnie na temat 

ZIT- ów. Negocjacje wciąż proszę Państwa trwają. Te dotyczące kontraktu terytorialnego. Były 

tu pytania, ale również te dotyczące całości regionalnych programów operacyjnych. 21 sierpnia odbyło 

się również podpisanie umów o dofinansowanie 3 dużych projektów o współpracy ponadregionalnej, 

finansowane z EFS- u. Lubuskie Aktywne Turystycznie już mówiłam. To jest partnerstwo wielu gmin 

dla budowy 10-ciu przystani i winiarni. Projekty nasze, które realizujemy w Porcie Lotniczym 

też konsultujemy z innymi środowiskami, tam gdzie nas wyprzedzają, gdzie się te porty już rozwijają. 

Odbył się też w regionie I Lubuski Maraton Szlakiem Wina i Miodu. Przyjechali do regionu biegacze, 

maratończycy z całej Polski, z Warszawy, Gdańska, Poznania, prawie 300 osób. 25 sierpnia odbyło 

się Wojewódzkie Święto Plonów, dlatego w sierpniu, ponieważ połączyliśmy to Lubuskie Święto Plonów 
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z Świętem Chleba w Bogdańcu. W hołdzie dla tej gminy, że kultywuje tradycje. Bo Święto Chleba jest 

wyjątkowe na naszej ziemi. Przez 2 dni świętowaliśmy w Bogdańcu. O tym jak będzie w przyszłym roku 

będziemy rozmawiać. I proszę Państwa ocena, którą otrzymaliśmy w Komisji Europejskiej. Ranking 

porównujący 2010 z 2013. Lubuskie awansowało z 13 miejsca na 9 w zakresie wzrostu 

konkurencyjności za to, że dobrze wdrażamy programy unijne. To jest nie tylko infrastruktura 

transportowa, o której mówimy dużo, ale również ochrona zdrowia, edukacja, bo zdawalność 

egzaminów o tym świadczy. 28 sierpnia odbyła się Lubuska Rada Rozwoju Regionalnego, wspólnie 

debatowaliśmy o przyszłości regionu zwłaszcza o budowie Kompleksu Energetycznego, bo było 

to wspólne posiedzenie z Zespołem ds. Wspierania Budowy tego kompleksu i wspólnie podjęliśmy 

stanowisko, które zostało przekazane do premiera z prośbą o ujęcie tego kompleksu w dokumentach 

krajowych, strategicznych dla energetyki, dla bezpieczeństwa energetycznego kraju. Odbyło się też 

podsumowanie Kongresu Sportu Powszechnego, w którym uczestniczył Pan Wicemarszałek Szykuła.  

12 mln przeznaczyliśmy na dokapitalizowanie funduszy pożyczkowych i poręczeniowych. Nasze 

fundusze osiągają bardzo dobre wskaźniki w skali kraju i będą się nadal rozwijać, ponieważ 

są to instrumenty inżynierii zwrotnej, które będą w nowym okresie programowania takim podmiotem 

kluczowym, chodzi o to żeby pieniądz krążył, był wielokrotnego użytku. Takie jest ukierunkowanie 

polityki spójności. Rusza Lubuska Akademia Administracji. Prowadziliśmy przez rok działania wspólnie 

z Samorządowym Kolegium Odwoławczym, z Wojewódzkim Sądem Administracyjnym i również 

przygotowaliśmy program dla urzędników z całego województwa, różnych szczebli administracyjnych, 

a Urząd Marszałkowski jest liderem tego projektu. Jak się lubuskie zmienia dzięki funduszom 

pokazaliśmy dzieciom i młodzieży rozpoczynając nietypowo ten rok szkolny. 2 września to fundusze 

zawładnęły deptak zielonogórski, Uniwersytet Zielonogórski niesamowite zainteresowanie właśnie 

transferem wiedzy do biznesu. To dobrze rokuje, że dzieci i młodzież będą kreatywni. I podpisaliśmy 

w tym czasie na infrastrukturę edukacyjną kolejne umowy o wartości dofinansowania prawie 12 mln. 

Oczywiście inauguracja 2 września odbyła się też, ta oficjalna z udziałem Wojewody, Wicemarszałek 

Szykuła z naszego Zarządu w Zielonej Górze tym razem w Zespole Edukacyjnym nr 1. Gościmy dzieci 

z Azerbejdżanu i Turkmenistanu w ramach projektu „Lato z Polską”. To po raz pierwszy w regionie 

lubuskim weszliśmy w taki projekt. Sejmik przeznaczył środki finansowe 30% udało się uzyskać 

ze Stowarzyszenia Wspólnota Polska, dzieci mieszkają w Drzonkowie są zachwycone, są to dzieci, 

które mają korzenie polskie, dziadków Polaków, dziadków i babcie słusznie. 20-lecie Fundacji w Parku 

Mużakowskim, Parku Księcia Pücklera. To geniusz, który zaprojektował Park w stylu angielskim jedyny 

taki Park w Europie, jedyny taki park polsko-niemiecki. To była jedyna doskonała okazja do spotkania 

z Premierem Saksonii Panem Tillichem i rozmów na temat przyszłości EWT. Wydawało się nam, 

że będziemy mieli program, takie zapadły decyzje rządowe i takie stanowisko było przekazane 
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do Komisji Europejskiej, że będą programy takie jak do tej pory, zgodnie z naszym stanowiskiem 

właśnie, a propos stanowisk wcześniej podjętych, ale w międzyczasie gdzieś niestety decyzje 

się zmieniły i okazało się, że to region lubuski ma mieć tylko program Lubuskie-Brandenburgia, Dolny 

Śląsk-Saksonia.  Zostaliśmy jak gdyby wykluczeni z programu Saksonia. O tym rozmawiałam z Panem 

Premierem Tillichem prosząc go o dalsze działania i wsparcie, ponieważ mamy granicę 45 km jak mnie 

Czesiu poprawił z Saksonią, a zwłaszcza Park Mużakowski 7 powiatów podregionu zielonogórskiego 

prowadzi bardzo intensywną współpracę z Saksonią.  Nie można tego zmarnować, także 

nie załamujemy rąk, działamy dalej. Jeżeli się nie uda wpisać lubuskiego do tego programu ustaliłam 

z Panem Premierem, że 20% z programu Dolny Śląsk-Saksonia będzie przeznaczona na projekty 

Lubuskie z Saksonią.  A Saksonia o to zadba, żeby były realizowane, bo nas nie będzie w Komitecie 

Monitorującym. Porozumienie o tym, jakie to będą projekty zostanie wcześniej wynegocjowane 

i podpisane z Saksonią. Rockwool mówiłam 6 września nowa linia. Radio Zachód skończyło 60 lat. 

Czekoladowa Kargowa i wiele innych przyjemnych rzeczy w tym okresie. To był okres wakacyjny, także 

nie tylko szpitalny. Pani Radna Płonka na temat okoliczności przekształcenia szpitala myślę, 

że wyczerpująco prezentując prace Zarządu udało mi się przedstawić. Oczywiście w formie pisemnej, 

chronologicznie całe podsumowanie też Pani otrzyma. Kontrakty nie będą niższe, rozmawialiśmy na ten 

temat z dyrektorem Lubuskiego Oddziału Narodowego Funduszu Zdrowia. Rozmawialiśmy o tym, żeby 

kontrakty aneksować, nie przeprowadzać konkursu. To jest w interesie zwłaszcza szpitala w Gorzowie, 

ponieważ spółka przejęła kontrakt 192 mln, taki dokładnie jak był w SPZOZ- ie. Wniosek będzie jutro 

złożony, dzisiaj podpisuję do Ministerstwa Zdrowia. Kwoty takie jak Państwu przedstawiłam. Koszty 

obsługi - firma ekonomiczna 28 tys. firma prawnicza 60 z groszami do 14 tys. euro. Rozeznanie rynku, 

na takiej podstawie były podpisane umowy. Skład pierwszego Zarządu wskazuje Zarząd Województwa. 

Pierwszy Zarząd to jest tylko prezes, może być od 1-3 w takim składzie, może być uzupełniony 

już na spokojnie i kadencja rok. Skład Rady Nadzorczej był publikowany również na naszej stronie. 

W skład Rady Nadzorczej weszli ekonomiści, prawnicy i pracownik też urzędu. Pierwsza kadencja, 

kwotę nawet nie wiem, dieta 1 500 zł. Nie było to takie łatwe proszę Państwa, to jest takie pokrycie 

kosztów, ponieważ wiele osób odmówiło nam pracy w Radzie Nadzorczej. Bojąc się tej 

odpowiedzialności, no i to jest olbrzymi zakres, tak do ogarnięcia, także nie było to łatwe, żeby 

skompletować skład rady, ale się w końcu udało. Łączny koszt restrukturyzacji to jest interpelacja Pana 

Radnego Kościka, nie jest duży, ponieważ w większości to będzie pokryte dotacją. To są koszty 

sądowe. W tej chwili nie potrafię Panu powiedzieć, ale to jest kilkadziesiąt tys. zł, na VAT dostaniemy 

dotację, jeżeli będzie konieczny do zapłacenia. Na dzisiaj mam takie interpretacje, że nie, ponieważ 

w całości wnieśliśmy aport. Inne koszty to są aktu notarialnego, to nie są duże środki. Koszty 

utrzymania Urzędu to wymaga takiego publicznego wyjaśnienia, ponieważ pisały o tym media i to na 
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jedynkach. Proszę Państwa, w takich rankingach niektóre urzędy nie da się porównać. Sam o tym autor 

rankingu napisał w „Wspólnocie”. Nie jesteśmy najdroższym Urzędem w Polsce. To jest nieprawda. 

Mieszka w regionie 1 mln osób, 3,5 mln mieszkańców ma Wielkopolska, czyli przeliczając 

na mieszkańca koszty administracji, no zawsze będzie tak wychodziło, że w regionie naszym będą 

wyższe. Bo co innego jak się dzieli na 3,5 mln, a co innego jak się dzieli na 1 mln . To jest raz, dwa, 

są to kwoty nieporównywalne i to z całą stanowczością podkreślam, ponieważ nawet najmniejszy Urząd 

Marszałkowski opolski, do którego się Pan Radny odniósł, na zewnątrz prowadzi obsługę programów 

funduszowych. W jednostkach zewnętrznych, czyli nie ma tych kwot w pozycji administracja publiczna 

Urząd Marszałkowski. Dotyczy całego EFS – u, to jest prawie 18 mln na zewnątrz, gdzie powołano 

specjalnie jednostkę budżetową i dotyczy to działań w ramach Regionalnego Programu Operacyjnego 

dotyczących przedsiębiorczości. To też jest kilka działań w różnych priorytetach, dlatego te kwoty 

są różne. Nie da się porównać. Liczymy w tej chwili czy będzie się nam opłacało również taką jednostkę 

wydzielić. W związku z tym, że będzie jeden program dwufunduszowy. Bo to będzie o kilkadziesiąt 

milionów, obniżą się wtedy koszty administracji w pozycji Urząd Marszałkowski. Podobnie jest w tych 

dużych urzędach, gdzie też działają różne systemy, niektóre fundusze są wdrażane przez Agencje 

Rozwoju Regionalnego, niektóre przez specjalnie powołane do tego agencje. W niektórych 

są to Wojewódzkie Urzędy Pracy, więc nie da się po prostu tych kwot porównać. Jest 

to niesprawiedliwe, krzywdzące. O dożynkach tutaj mówiliśmy. O tym czy połączyć z diecezjalnymi, 

do tanga trzeba dwojga, więc musimy zapytać biskupa. O konkursie na uzbrojenie stref mówiłam 

do końca września jest nabór. Pan Radny Andrzejczak ugody restrukturyzacyjne, podpisujemy salda 

się zmieniają. Zmienia się wysokość odsetek, także w zależności od tego, na który dzień jest podpisana 

ugoda, na ten dzień ustalamy saldo. Przy podpisaniu aneksem będziemy wprowadzać salda, które 

obowiązują na dany dzień. Żeby już nie wracać umowy restrukturyzacyjne są tak podpisane 

jak wynegocjowaliśmy, a wysokości sald będziemy wprowadzać aneksem. Mamy czas do końca tego 

roku, żeby to wszystko przeprowadzić. Do października składamy wniosek, znaczy wniosek składamy 

już, ale jest taki termin ustawowy do 15 października uruchomienie dotacji, natomiast rozliczenie 

to w zależności, jaki mamy termin podany w ugodzie, ale generalnie do 31 grudnia.    

                                                                                                                                                  

Przewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Tomasz Możejko: Ja mam prośbę, żeby mówić 

do mikrofonu Panie Radny. Taka uwaga techniczna. 

 

Marszałek Województwa Lubuskiego Elżbieta Polak: Może w kuluarach jeszcze w szczegółach 

wyjaśnimy. Droga nr S3 odpowiedziałam Państwu, negocjacje trwają z gminami z powiatami. 

Stanowiska, które Państwo na sesji, które podejmujemy razem są dla nas bardzo ważne, bo jest 
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to legitymacja do dalszego procedowania, do wywołania stanowisk bardzo często Konwentu 

Marszałków i w większości są realizowane, także tak jak Pan Przewodniczący powiedział odpowiedzi 

zbierzemy, które, w jakim zakresie zostały wykonane, a które nie i z jakiego powodu. Skład Rady 

Nadzorczej mówiliśmy. Samorządowy Region, bardzo proszę żeby się uzbroić w cierpliwość, ponieważ 

zarówno kontrakt terytorialny jak i regionalny program to się będzie zmieniało. My też otrzymujemy cały 

czas nowe informacje z Ministerstwa Rozwoju Regionalnego. To są kwestie wciąż płynne, bo trwają 

negocjacje. To, co przedstawiamy w naszych materiałach to jest na ten dzień negocjacji. W kontrakcie 

terytorialnym powinny znaleźć się inwestycje, zamierzenia, które są w rządowych programach, które 

będą finansowane z kopert rządowych, natomiast w regionalnym programie będzie lista projektów 

kluczowych. Będą nasze inwestycje regionalne w pasie dróg wojewódzkich, a w kontrakcie powinny 

być te, za które odpowiadają instytucje rządowe i finansowane będą z rządowych programów. 

Pan Radny Fiedorowicz, system kontroli wewnętrznej. Tak powinien być spójny, niestety niektóre 

kontrole od nas nie zależą są to plany tak jak Najwyższej Izby Kontroli, Urząd Kontroli Skarbowej. 

My musimy po prostu przyjmować te kontrole i też uczyć się w trakcie kontroli, natomiast nasz system 

kontroli jak najbardziej powinien być spójny i nad tym cały czas pracujemy i poprawiamy. Co do zasięgu 

telefonii komórkowej to na piśmie. I to, że Polska nie wita na granicy, może dlatego, że nie ma granicy. 

Jesteśmy w Unii Europejskiej, ale oczywiście takie „witacze” są bardzo sympatyczne, nawet jak lubuskie 

wita to mój syn jak przyjeżdża do domu to mówi od razu się uśmiecham jak widzę lubuskie wita. 

Cieszymy się, że wracamy do kraju też. Interpelacje dotyczące wsparcia, jako pomocy dla gminy. Tu się 

przychylam na Zarządzie postaramy się znaleźć środki finansowe, zwłaszcza jak jest rodzina w takiej 

potrzebie, gdzie jest 5-cioro maleńkich dzieci. Taką pomoc już udzielaliśmy zgoda zależy od sesji 

Sejmiku, ale będziemy musieli po prostu przejrzeć budżet. Nie potrafię tak od razu odpowiedzieć. 

To samo dotyczy kościoła. Pytanie też takie wielokrotnie się przewijało, czy zobowiązania są dobrze 

wyliczone, czy mamy pewność, że budżet nie jest zagrożony? Czy ten montaż jest bezpieczny? Proszę 

Państwa, dlatego potrzebowaliśmy oświadczenie od dyrektora, że dowody księgowe są w szpitalu, żeby 

wcześniej podjąć uchwałę. Natomiast kserowanie dowodów księgowych mogło się odbyć w trakcie 

dalszego procedowania już o pieniądze z Ministerstwem Zdrowia, ale dyrekcja odmówiła podpisania 

takiego oświadczenia. Co zresztą znalazło swój wydźwięk medialny. Ten montaż finansowy jest 

rzetelnie przygotowany na podstawie dowodów, które otrzymaliśmy na podstawie ksiąg rachunkowych.  

Wielokrotnie sprawdzany również przez nasze służby, bo i Wydział Kontroli, Wydział Audytu, cały 

Zarząd Województwa był w to mocno zaangażowany jak ja osobiście z Panią Skarbnik. Tak dzisiaj 

na pewno są już inne dane finansowe. Bo tak jak wcześniej powiedziałam te liczby się zmieniają. 

Jak komornik przesyła rozliczenie finansowe to na tym wykazie musimy odjąć kwoty, które są spłacone, 

dlatego Zarząd przejął zobowiązania z „górką” 126 mln o 6 mln więcej, bo tyle zidentyfikowaliśmy 
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w wykazie zajęć komorniczych, czyli praktycznie te zobowiązania są spłacone tylko nie wiedzieliśmy 

przy której pozycji są spłacone. Teraz trwa to rozliczanie i rzeczywistych zobowiązań nie mogliśmy 

więcej przejąć niż 120 mln z uwagi również na bezpieczeństwo budżetu województwa. Pozostałe 

wszystkie informacje przekażę Państwu na piśmie. Bardzo dziękuję za wysłuchanie, bo faktycznie dużo 

się nazbierało w ciągu tych 2 miesięcy. Dziękuję bardzo.   

 

Przewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Tomasz Możejko: Dziękuję bardzo. Proszę 

bardzo Pani Poseł Elżbieta Rafalska, zapraszam.   

 

Poseł na Sejm RP Elżbieta Rafalska: Panie Przewodniczący. Pani Marszałek. Panie i Panowie Radni. 

Szanowni Goście, dzisiaj takim głównym dominującym tematem ciągle jest kwestia związana 

z przekształceniem szpitala. Dosłownie parę minut pozwolę sobie zająć na ten temat. Otóż rzeczywiście 

kończy się pewien bardzo trudny i przed chwileczką nazwany przez Panią Marszałek eksperymentalny 

etap przekształcania szpitala. Proszę nie oczekiwać ode mnie gratulacji, bo od samego początku 

uważam takie rozwiązanie, jako rozwiązanie systemowe błędne, ale zdaję sobie sprawę, że dokonały 

się rzeczy tu już nieodwracalne w świetle ustawy o działalności leczniczej, związane z powołaniem  

i utworzeniem spółki. Ten cały proces przekształcenia miał swoje dramatyczne zakręty. Bardzo trudne 

momenty i proszę się nie dziwić, że on był emocjonalnie w Gorzowie odbierany. Bardzo różnie 

oceniany. Bo przez cały rok przygotowania do tego etapu przekształcenia tak jak mówię były bardzo 

różne zawirowania i istotnie zmieniały się koncepcje. Pani Marszałek mówiła, że to jest największy 

przekształcany szpital i najbardziej zadłużony, tak, ale cała część województwa, o czym wielokrotnie 

też mówiłam będzie znajdowała się w specyficznej sytuacji, w jakiej nie znajduje się inny region 

w Polsce. Miasto wojewódzkie, ale miasto 130-tysięczne będzie miało tylko jeden szpital działający 

w formule spółki handlowej i wokoło będą same też szpitalne spółki. To jest specyficzna sytuacja, 

bo przecież doskonale już wiemy na podstawie raportów NIK-u i nawet tego jak działają przekształcone 

spółki, że receptą na rozwiązanie szpitalnych problemów nie jest sam fakt przekształcenia w spółkę. 

Czyli jeden etap się kończy, ale to, co najtrudniejsze. Podkreślam to, co najtrudniejsze ciągle jest przed 

szpitalem, który musi zacząć normalnie funkcjonować, utrzymać swój wielospecjalistyczny charakter 

i nie ograniczać swojej działalności. Czyli tu dzisiaj nie możemy być całkowicie spokojni, chociaż 

oczywiście jest naturalną sytuacją, że lepiej zarządzać Szpitalem, który ma do obsługi sto kilka mln 

długu jeszcze w formule samorządowej pożyczki, niż komercyjne kredyty lub komorników na karku i 270 

mln długu. Ja w kilku zdaniach jeszcze odniosę się proszę Państwa do rozwiązania systemowego. Pani 

Marszałek mówiła, że opozycja tu utrudniała te działania. Opozycja miała swój inny pogląd 

na funkcjonowanie publicznej służby zdrowia też w Polsce. Ja Państwu powiem, że ten program, 
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z którego Gorzów korzysta, nie Gorzów tylko województwo lubuskie korzysta, nie jest tak atrakcyjną 

ofertą dla samorządów w Polsce, które są po uszy pozadłużane. Bo wszystkie zobowiązania szpitalne 

to jest ponad 10 mld zł i prawie 2 mld 700 zobowiązań wymagalnych. W 2012 roku na 400 mln, które 

w tej rezerwie Minister Finansów przeznaczył, samorządy wykorzystały 41 mln zł, a więc 10% 

wykorzystania, a w tym roku na koniec I półrocza, bo była nowelizacja budżetu wykorzystano tylko 

39 mln zł i z całą pewnością gdyby charakter zobowiązań był taki, że można by było więcej skorzystać 

z tych środków to ograniczenie nie byłoby po stronie rezerwy celowej 47 i zamiast 120 mln można 

by było wziąć i 150 i 180 gdybyśmy spełnili te wszystkie formalne warunki. Uważaliśmy, że ustawa 

ma za słabe instrumenty, za mało elastyczna i przez rok, w którym się przygotowywało 

do przekształcenia szpitala spokojnie koalicja rządząca myślę, że mogła na tyle też znowelizować 

ustawę o działalności leczniczej, żeby tego typu placówki znalazły się w jeszcze lepszej sytuacji 

niż Państwo próbujecie doprowadzić poprzez przekształcenie, czy stworzenie tej spółki, która 

już funkcjonuje. Co do ograniczeń i takiego twierdzenia, że Zarząd Województwa nie mógł przyjąć 

więcej długów. Powiem tak, że i mówiłam o tym wielokrotnie, że jest rozwiązanie okołobudżetowe, które 

pozwala przez okres 3 letni nie wliczać do wskaźnika zadłużenia długi przejęte po przekształconych 

szpitalach. Nie będę już tu wchodziła w szczegóły. Mam takie pytanie Pani Marszałek, rozumiem, 

że jeszcze na te bardzo szczegółowe i bardzo dobre pytania, które radni wojewódzcy zadali będą 

pisemne odpowiedzi, ja się też z nimi zapoznam. Ale to, co było jednak ogromnie poruszające, 

niepokojące nas w Gorzowie. To była ta dymisja dyrektora Twardowskiego, który jakby cały czas 

był zwolennikiem i entuzjastą tego przekształcenia i potem Pani twierdzenie o tym, że dyrektor 

Twardowski działał na szkodę przekształcenia i działał na szkodę szpitala. W związku z powyższym 

skieruje Pani sprawę do prokuratury o działanie na szkodę szpitala?  Stąd moje jeszcze dodatkowe 

pytanie - czy taki wniosek został sporządzony? Czy podtrzymuje Pani to twierdzenie, ponieważ były 

poważne tam zarzuty dotyczące przymuszania, czy zmuszania go do poświadczania nieprawdy 

i my mając tylko te informacje medialne albo z jednej strony zaprzeczające sobie mieliśmy absolutnie 

powody do tego żeby sądzić, że wokół samego procesu przekształcenia dzieją się rzeczy, które 

wymagają jednoznacznych stanowisk, czy jednoznacznego określenia. Ja chciałabym również, 

ale może być drogą pisemną udzielana odpowiedź na to, co składa się na należności 28 milionowe. 

Jakie, co wchodzi w zakres rozliczeń międzyokresowych. Wiem, że tam były zmiany ustawowe, 

ale istotna zmiana jest w ostatnich 2 latach budżetowych, w rozliczeniach międzyokresowych, których 

kwota wynosi chyba ponad 30 mln zł. I jednak chciałabym Państwu zwrócić uwagę, że kontraktowanie 

na poziomie tego roku albo liczenie na to, że wzrost kontraktu będzie tak skokowy jak między rokiem 

2012 a 2013, może być pozbawione podstaw w sytuacji, w której Narodowy Fundusz Zdrowia w roku 

2014 przeznaczy na kontrakty szpitalne ponad 2 mld zł, a kontraktowanie w województwie lubuskim 
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będzie na poziomie roku 2013. To w obliczu rosnących kosztów może rodzić obawy, co do tego, 

że kontrakty nie tylko gorzowskiego szpitala, ale wszystkich pozostałych przy niedużej dynamice 

wzrostu przychodów Narodowego Funduszu Zdrowia nie będą tak rosły jak apetyty, ale i też potrzeby 

i wzrost kosztów usług medycznych, które składają się nie tylko z elementu płacowego, ale z kosztów 

energii i pozostałych elementów. Jeszcze raz chcę podkreślić - bardzo trudna droga przed szpitalną 

spółką. Dyrektor Dębicki podjął bardzo trudne wyzwanie i niezależnie od mojego poglądu na samo 

przekształcenie życzę, bo nie ma tu już dzisiaj innego wyjścia, żeby ta trudna misja mu się powiodła. 

Dziękuję.   

 

Przewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Tomasz Możejko: Ja to skwituję może 

w ten sposób. Chcę skwitować sytuację szpitala, nie oczywiście wystąpienia Pani Poseł, bo posłowie 

są niezależni, ale Ludwik Pasteur kiedyś powiedział takie zdanie: „mało wiedzy oddala od Boga, a dużo 

wiedzy powoduje, że wracamy do niego z powrotem”. Może to niech będzie jak gdyby pewnego rodzaju 

podsumowaniem. Z tego względu, że radni zaczynają się rozchodzić, w zasadzie odeszli od stołu, 

mamy wydłużony jak gdyby okres o pół godziny. Szanowni Państwo, proszę.  Odpowiedź? 

 

Marszałek Województwa Lubuskiego Elżbieta Polak: Może krótko.  

 

Przewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Tomasz Możejko: Proszę bardzo.    

 

Marszałek Województwa Lubuskiego Elżbieta Polak: Nie chcę przytłaczać tymi informacjami, 

bo było ich bardzo dużo. Jednak, chociaż krótko Pani Poseł. Na pewno sytuacja w szpitalu jest 

w tej chwili lepsza niż była. Chyba wszyscy, co to tego nie mamy wątpliwości, gdy nie ma komornika 

i gdy nie ma zobowiązań cywilno-prawnych na pewno łatwiej leczyć ludzi, bo o to nam chodzi. Cały czas 

zapominamy, że chodzi przede wszystkim o tych ponad tysiąc łóżek w szpitalu. I teraz wracając 

do Pana dyrektora Twardowskiego. Zarząd rozwiązał umowę ze skutkiem natychmiastowym, taki 

był komunikat natychmiast po podjęciu decyzji, bez świadczenia pracy. W związku z tym, że dyrektor 

działał, co do tego nie mieliśmy żadnych wątpliwości, na szkodę szpitala wydłużając proces 

przekształcenia. Można było mieć wcześniej takie wątpliwości, bo trudno jest skompletować tyle 

dowodów księgowych w szpitalu i przygotować szpital, kwestionariusz, bardzo dużo dokumentów, 

natomiast to, co się działo od 31 maja, a jak gdyby przypieczętowane publicznym wystąpieniem Pana 

dyrektora nie pozostawiało złudzeń żadnych, że wydłuża ten proces tak żebyśmy nie zdążyli 

przeprowadzić procedury, bo to właśnie dyrekcja nie potwierdzała za zgodność z oryginałem 

dokumentów i dlatego to tyle trwało. Panie księgowe w szpitalu, ja już to mówiłam, ale jeszcze 
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raz powiem. Panie księgowe na stanowiskach szeregowych oświadczyły Zarządowi w szpitalu, 

że niektóre dokumenty kserują trzeci raz, a one do Urzędu nie trafiały. Trafiały do potwierdzenia 

za zgodność z oryginałem do dyrekcji i nie były przekazywane dla naszych pracowników. Uważam, 

że to było działanie również na szkodę dlatego, że opieszałość powodowała kolejne zajęcia komornicze. 

Zarabiał komornik, nie mogliśmy na to pozwolić, trzeba było natychmiast rozwiązać umowę. 

To tak jakby ktoś służył komornikowi. Przez 3 miesiące, kolejne zajęcia to są 4,5 mln miesięcznie 

z kontraktu, który należało wykorzystać na leczenie. Kontrakty myślę, że będą większe, bo w ciągu tych 

ostatnich 5 lat, gdy tu pracuję tak było. Co roku były większe kontrakty. Pamiętam, gdy zastałam w 2008 

roku Lubuski Oddział dysponował kwotą 1 mld zł. W tej chwili jest to ponad 1 mld 600 tys. i na przyszły 

rok też planowany jest wzrost. Kontrakt samego szpitala w Gorzowie wzrósł prawie dwukrotnie w ciągu 

tych 5 lat. Gdy byłam jeszcze Wicemarszałkiem to było prawie 100 mln, w tej chwili jest to 192 mln. 

Oczywiście koszty też wzrosły, bo rosną też koszty, ale szpital ma też szansę, o tym rozmawialiśmy 

z Panem dyrektorem Łobaczem rozwijać procedury wysokospecjalistyczne tam, gdzie są trzeciego 

stopnia referencyjność oddziałów zwłaszcza w zakresie onkologii i tu mam też na myśli rozbudowę 

o radioterapię, co teraz będzie w szpitalu możliwe. A na co Fundusz ma pieniądze, bo jest to potrzebne 

w regionie, nie będą nam pacjenci odpływać wtedy do Poznania, czy też do Szczecina i z tego 

też powodu Zarząd postanowił skierować zawiadomienie do prokuratora, ponieważ w trakcie tego 

procedowania pojawiło się tyle istotnych naruszeń, tyle barier, co mogłoby w konsekwencji spowodować 

niesamowity kryzys tutaj w Gorzowie, czyli zachwianie bezpieczeństwem medycznym dla 350 tys. 

mieszkańców w podregionie. Może ktoś celowo dąży do likwidacji szpitala, ale wtedy nie ma likwidacji 

szpitala proszę Państwa. Bo w takiej sytuacji kryzysowej to na pewno jest odwołanie Zarządu, o czym 

już wieszczył wcześniej PiS i na pewno w takiej kryzysowej sytuacji, to może być prywatyzacja, może 

być przejęcie oddziałów przez ordynatorów i różne takie rozwiązania znamy w Polsce, bo podobnie 

się działo w różnych regionach przy przekształceniu. Dziękuję. 

 

Przewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Tomasz Możejko: Dziękuję, ad vocem, może 

ja, oczywiście udzielę Pani zdania Pani Radna, ale ja może powiem do tej sytuacji, że zawsze istnieje 

walka polityczna, ale tutaj różne siły zarówno z lewa, z prawa jak i z centrum, może z lewa najmniej, 

próbują wykorzystać tą sytuację szpitala do celów konspiracyjnych. To, co mieliśmy tutaj taki spektakl, 

jaki przeżyłem to w Bibliotece w Gorzowie, kiedy kolega partyjny namówił młodych ludzi tych samych, 

to znaczy byli młodsi z innej organizacji też, że nie chcemy ludzi z Zielonej Góry tutaj w Gorzowie 

i to jest poziom właśnie tych wypowiedzi, dlatego że tak powiem takimi szczurzymi metodami 

nie będziemy się przejmować. Nie chodzi o Panią Radną tylko o te wystąpienia, transparenty, napisy 

„Precz z Babimostem”, nawet czytać chyba nie potrafią, że 5 mln ponad jest utrzymywane przez 
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zupełnie inną instytucję, a my dajemy o wiele mniej. Proszę Pani Radna oczywiście rzeczowo 

do wystąpienia Pani Marszałek. Proszę. 

 

Radna Województwa Lubuskiego Elżbieta Płonka: Tylko odnośnie wielkości kontraktu. Pani Szumna 

podniosła ten kontrakt, a to był okres, kiedy głównie ja nadzorowałam do 150 mln rzeczywiście ze 100, 

także to nieprawda Pani Marszałek, że to Pani jako Wicemarszałek, no to weźmiemy papiery do ręki, 

to raz. A dwa, absolutnie oficjalnie dementuję, że PiS miał jakiekolwiek, jakiekolwiek kontakty z Panem 

Twardowskim. Absolutnie proszę nas o to nie posądzać, nie wygłaszać takich tyrad, ponieważ  

absolutnie ja nawet nie wiem jaki telefon ma Pan Marek Twardowski, jaki miał. Nie było żadnych 

spotkań tajnych, więc to jest tylko taka polityczna wymówka, że Pan Twardowski konspirował 

z opozycją, z PiS- em. Nie mieliśmy żadnych kontaktów. Dziękuję.  

 

Przewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Tomasz Możejko: Ale przyjmiecie na pewno 

Pana Marka Twardowskiego do PiS-u.  

 

Radna Województwa Lubuskiego Elżbieta Płonka: Nawet nie przychodził do nas. 

 

Przewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Tomasz Możejko: Taki żołnierz by wam się 

przydał.    

 

Radna Województwa Lubuskiego Elżbieta Płonka: Dziękujemy, proszę sobie trzymać Pana Marka 

Twardowskiego w swojej opcji. 

 

Wiceprzewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Tadeusz Ardelli: Takie odpady to wy 

sobie bierzcie.  

 

Przewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Tomasz Możejko: Ale Panie 

Wiceprzewodniczący proszę nie używać takich słów, może zachowajmy pewien poziom. 

 

Wiceprzewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Tadeusz Ardelli: Zrezygnowaliście 

z niego no to teraz my mamy brać, tak. 
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Przewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Tomasz Możejko: Proszę bardzo, mam 

prośbę, tak się składa, że radni zaczynają delikatnie odchodzić. Ogłaszam 35 minutową przerwę 

do godziny 14:10.  

Przerwa 

Wznowienie obrad po przerwie.          

                                                                                                                                                          

Przewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Tomasz Możejko: Szanowni Państwo, 

zapraszam na salę. Szanowni Państwo, zapraszam na miejsca. Chcę przypomnieć, że skończyliśmy 

punkt 4. Przypomnę, że na stronie internetowej www.sejmik.lubuskie.pl znajdują się wszystkie 

dodatkowe informacje Pani Marszałek wyjaśniła już co jest wobec tego przystępujemy do punktu 5.    

 

Informacja na temat pracy Zarządu stanowi załącznik nr 9 do protokołu. 

 

Informacje na temat aktualnego stanu wdrażania programów współfinansowanych ze środków Unii 

Europejskiej dla Województwa Lubuskiego na lata 2007-2013 stanowią załącznik nr 10 do protokołu. 

 

Do punktu 5.  

Podjęcie uchwały w sprawie przyjęcia Statutu Województwa Lubuskiego - druk nr 482.  

 

Projekt uchwały stanowi załącznik nr 11 do protokołu. 

 

Przewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Tomasz Możejko: Będzie zgłoszona 

autopoprawka. Proszę bardzo. 

 

Radna Województwa Lubuskiego, Przewodnicząca Komisji Statutowej Grażyna Stawowczyk:  

Panie Przewodniczący, uprzejmie proszę ponieważ zmienił się Dziennik Ustaw ustawy o samorządzie 

województwa, jest to techniczne, proszę o wprowadzenie autopoprawki do uchwały Sejmiku. Jest 

obecnie Dz. U. z 2013 r. poz. 596, a powinno być Dz. U. z 2013 r. poz. 596 z późniejszymi zmianami. 

Bardzo proszę o wprowadzenie autopoprawki tej takiej technicznej do uchwały Sejmiku.  

 

Przewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Tomasz Możejko: Autopoprawka musi 

być przegłosowana, nie, nie musi być, jest przyjęta, czyli tutaj mam tą uchwałę przed sobą, chodzi tylko 

o wpis, że w nawiasie Dz. U. z 2013 r. poz. 596 z późniejszymi zmianami. 
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Radny Województwa Lubuskiego Kazimierz Pańtak: Mam pytanie, czy to jest do podstawy prawnej 

Statutu czy w Statucie to jest? 

 

Przewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Tomasz Możejko: Do podstawy prawnej 

Statutu. 

 

Radny Województwa Lubuskiego Kazimierz Pańtak: Ale w Statucie? To jest zatwierdzone przez 

Prezesa Rady Ministrów. 

 

Przewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Tomasz Możejko: Panie Radny, wiem co chce 

Pan powiedzieć, natomiast uchwały dotyczącej zatwierdzenia Statutu, natomiast oczywiście 

nie zmieniamy treści samego Statutu. Mam nadzieję, że wyraziłem się dostatecznie jasno. Proszę Pana    

Roberta Palucha Przewodniczącego Komisji Gospodarki i Rozwoju Województwa. 

 

Przewodniczący Komisji Gospodarki i Rozwoju Województwa Robert Paluch: O opinię tak? 

Pozytywna. 

 

Opinia Komisji stanowi załącznik nr 12 do protokołu. 

 

Przewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Tomasz Możejko: Pan Edward Fedko 

Przewodniczący Komisji Współpracy Zagranicznej i Promocji. 

 

Przewodniczący Komisji Współpracy Zagranicznej i Promocji Województwa Edward Fedko: 

Opinia pozytywna. 

 

Opinia Komisji stanowi załącznik nr 13 do protokołu. 

 

Przewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Tomasz Możejko: Proszę Pana Mirosława 

Marcinkiewicza Przewodniczącego Komisji Budżetu i Finansów. 

 

Przewodniczący Komisji Budżetu i Finansów Mirosław Marcinkiewicz: Opinia pozytywna. 

 

Opinia Komisji stanowi załącznik nr 14 do protokołu. 
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Przewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Tomasz Możejko: Dziękuję, Pani Bożena 

Osińska, w zastępstwie Pani Barbara Kucharska 

 

Wiceprzewodnicząca Komisji Zdrowia, Rodziny i Spraw Społecznych Barbara Kucharska: Opinia 

pozytywna. 

 

Opinia Komisji stanowi załącznik nr 15 do protokołu. 

 

Przewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Tomasz Możejko: Dziękuję, Pan Czesław 

Fiedorowicz Przewodniczący Komisji Kultury, Edukacji i Kultury Fizycznej. 

 

Przewodniczący Komisji Kultury, Edukacji i Kultury Fizycznej Czesław Fiedorowicz: Opinia 

pozytywna. 

 

Opinia Komisji stanowi załącznik nr 16 do protokołu. 

 

Przewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Tomasz Możejko: Pan Zbigniew Kołodziej 

Przewodniczący Komisji Rolnictwa i Ochrony Środowiska. 

 

Przewodniczący Komisji Rolnictwa i Ochrony Środowiska Zbigniew Kołodziej: Opinia pozytywna. 

 

Opinia Komisji stanowi załącznik nr 17 do protokołu. 

 

Przewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Tomasz Możejko: Dziękuję. Czy do projektu 

uchwały ktoś z Państwa Radnych ma uwagi lub pytania? Wobec braku uwag projekt uchwały w sprawie 

przyjęcia Statutu Województwa Lubuskiego - druk nr 482 poddaję pod głosowanie. Kto jest za, proszę 

podnieść rękę i nacisnąć przycisk zielony? Kto jest przeciw, proszę podnieść rękę i nacisnąć przycisk 

czerwony? Kto się wstrzymał, proszę podnieść rękę i nacisnąć przycisk niebieski?  

Za 15, przeciw 10, wstrzymało się 0.  

Stwierdzam, że uchwała została podjęta.  

Wynik głosowania stanowi załącznik nr 18 do protokołu. 

 

Uchwała Nr XL/462/13 Sejmiku Województwa Lubuskiego z dnia 9 września 2013 r. w sprawie przyjęcia 

Statutu Województwa Lubuskiego stanowi załącznik nr 19 do protokołu. 
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Do punktu 6.  

Podjęcie uchwały w sprawie likwidacji aglomeracji Przewóz - druk nr 476. 

 

Przewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Tomasz Możejko: Będzie zgłoszona 

autopoprawka. Proszę Pan dyrektor Marek Żeromski. 

 

Projekt uchwały stanowi załącznik nr 20 do protokołu. 

 

Dyrektor Departamentu Rolnictwa, Środowiska i Rozwoju Wsi Marek Żeromski: Panie 

Przewodniczący. Pani Marszałek. Wysoki Sejmiku, tak jak i przedmówczyni w sprawie Statutu również  

i u nas tu w podstawie przywołanej uchwały, ustawy o samorządzie zmieniła ten sam dokument. 

Poprzednio było w naszych podstawach prawnych, jeśli chodzi o aglomerację Przewóz, Dz. U. z 2013 

poz. 596, powinno być Dz. U. z 2013 r. poz. 596 z późniejszymi zmianami. Dotyczy to również 

Trzebiela.  

  

Przewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Tomasz Możejko: Dobrze, wobec tego 

przyjmujemy tą autopoprawkę. Proszę Pan Zbigniew Kołodziej opinia Komisji.  

 

Przewodniczący Komisji Rolnictwa i Ochrony Środowiska Zbigniew Kołodziej: Opinia pozytywna. 

 

Opinia Komisji stanowi załącznik nr 21 do protokołu. 

 

Przewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Tomasz Możejko: Dziękuję. Czy ktoś 

z Państwa Radnych ma uwagi lub pytania do projektu uchwały?  

 

Radny Województwa Lubuskiego Robert Paluch: Ja mam Panie Przewodniczący. 

 

Przewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Tomasz Możejko: Proszę bardzo. 

 

Radny Województwa Lubuskiego Robert Paluch: Ja chciałem zapytać - kiedy ta aglomeracja 

Przewóz powstała?  

 

Przewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Tomasz Możejko: Proszę Panie dyrektorze 

sam jestem ciekaw, kiedy powstała. 
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Dyrektor Departamentu Rolnictwa, Środowiska i Rozwoju Wsi Marek Żeromski: Aglomeracja 

została wyznaczona przez Wojewodę Lubuskiego rozporządzeniem Nr 57 z 2006 roku z 31 lipca.   

 

Przewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Tomasz Możejko: Dziękuję bardzo, wobec 

braku uwag, pytań projekt uchwały w sprawie likwidacji aglomeracji Przewóz - druk nr 476 poddaję pod 

głosowanie. Kto jest za, proszę podnieść rękę i nacisnąć przycisk zielony? Kto jest przeciw, proszę 

podnieść rękę i nacisnąć przycisk czerwony? Kto się wstrzymał, proszę podnieść rękę i nacisnąć 

przycisk niebieski?   

Za  24, przeciw 0, wstrzymało się 0.  

Stwierdzam, że uchwała została podjęta. 

Wynik głosowania stanowi załącznik nr 22 do protokołu. 

 

Uchwała Nr XL/463/13 Sejmiku Województwa Lubuskiego z dnia 9 września 2013 r. w sprawie likwidacji 

aglomeracji Przewóz stanowi załącznik nr 23 do protokołu. 

 

Do punktu 7.    

Podjęcie uchwały w sprawie likwidacji aglomeracji Trzebiel -  druk nr 477.  

 

Przewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Tomasz Możejko: Mamy również 

autopoprawkę Panie dyrektorze.  Autopoprawka jest tej samej treści?  

 

Projekt uchwały stanowi załącznik nr 24 do protokołu. 

 

Dyrektor Departamentu Rolnictwa, Środowiska i Rozwoju Wsi Marek Żeromski: Autopoprawka jest 

tej samej treści jak przedtem. 

 

Przewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Tomasz Możejko: Dziękuję bardzo, wobec 

tego czy są wystąpienia klubowe? Nie widzę. Proszę Pana Zbigniewa Kołodzieja o przedstawienie opinii 

Komisji. 

 

Przewodniczący Komisji Rolnictwa i Ochrony Środowiska Zbigniew Kołodziej: Opinia pozytywna.  

 

Opinia Komisji stanowi załącznik nr 25 do protokołu. 
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Przewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Tomasz Możejko: Dziękuję, czy ktoś 

z Państwa Radnych posiada uwagi lub pytania? Proszę Pan Zbigniew Kościk. 

 

Radny Województwa Lubuskiego Zbigniew Kościk: Ile, bo to jest ciekawa sytuacja. Ile my takich 

aglomeracji mamy na terenie województwa?  

 

Przewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Tomasz Możejko: Sam jestem ciekawy Panie 

dyrektorze. Ile takich aglomeracji mamy na terenie województwa lubuskiego? 

 

Dyrektor Departamentu Rolnictwa, Środowiska i Rozwoju Wsi Marek Żeromski: Nie pamiętam 

dokładnie, ale ponad 20 chyba w tej chwili. Podamy Panu Radnemu dokładną liczbę. 

 

Przewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Tomasz Możejko: To dla mnie też informacja 

od razu, żebym był na bieżąco. Wobec braku uwag projekt uchwały w sprawie likwidacji aglomeracji 

Trzebiel - druk nr 477 poddaję pod głosowanie. Kto jest za, proszę podnieść rękę i nacisnąć przycisk 

zielony? Kto jest przeciw, proszę podnieść rękę i nacisnąć przycisk czerwony? Kto się wstrzymał, 

proszę podnieść rękę i nacisnąć przycisk niebieski?  

Za 24, przeciw 0, wstrzymało się 0.  

Stwierdzam, że uchwała została podjęta.  

Wynik głosowania stanowi załącznik nr 26 do protokołu. 

 

Uchwała Nr XL/464/13 Sejmiku Województwa Lubuskiego z dnia 9 września 2013 r. w sprawie likwidacji 

aglomeracji Trzebiel stanowi załącznik nr 27 do protokołu. 

 

Do punktu 8. 

Podjęcie uchwały w sprawie powierzenia Województwu Dolnośląskiemu części zadania 

Województwa Lubuskiego w zakresie organizowania publicznego transportu zbiorowego, 

ze względu na planowany przebieg linii komunikacyjnej, w wojewódzkich przewozach 

pasażerskich na liniach komunikacyjnych Żary-Legnica i Żary-Węgliniec - druk nr 478. 

 

Przewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Tomasz Możejko: Będą zgłaszane 

autopoprawki. Mamy Panią Danutę Wesołowską-Wujaszek p.o. Dyrektora Departamentu Infrastruktury  

i Komunikacji. Proszę bardzo.   
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Projekt uchwały stanowi załącznik nr 28 do protokołu. 

 

P.o. Dyrektora Departamentu Infrastruktury i Komunikacji Danuta Wesołowska-Wujaszek:  

Szanowni Państwo. Państwo Marszałkowie. Panie Przewodniczący. Wysoki Sejmiku. Szanowni 

Państwo, w tej uchwale są 2 autopoprawki, bo przyjrzałam się teraz podczas omawiania przez moich 

przedmówców tej poprawki, że również w naszym projekcie uchwały, który był wcześniej 

przygotowywany niż w czerwcu był błąd w podstawie prawnej. W związku z tym mam tutaj 

2 autopoprawki do wprowadzenia. Jedna to jest w tytule i tutaj zamiast linii komunikacyjnej w tytule 

w sprawie powierzenia był tytuł uchwały Województwu Dolnośląskiemu części zadania Województwa 

Lubuskiego w zakresie organizowania publicznego transportu zbiorowego ze względu na planowany 

przebieg linii komunikacyjnej w wojewódzkich przewozach pasażerskich na liniach komunikacyjnych  

i tutaj powinno być Legnica-Żary i Żary-Węgliniec. To jest jedna autopoprawka. I druga autopoprawka 

również w podstawie prawnej, a mianowicie przy podaniu podstawy prawnej ustawy o samorządzie 

województwa, zmiana na Dziennik Ustaw taki jaki był przed chwilą podany.               

  

Przewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Tomasz Możejko: Proszę go zacytować, czyli 

Dz. U. z 2013. 

 

P.o. Dyrektora Departamentu Infrastruktury i Komunikacji Danuta Wesołowska-Wujaszek: To był 

Dz. U., powinien być z 2013 poz. 596 z późniejszymi zmianami. 

 

Przewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Tomasz Możejko: Dziękuję bardzo. Proszę 

Pana Roberta Palucha o przedstawienie opinii Komisji. 

 

Przewodniczący Komisji Gospodarki i Rozwoju Województwa Robert Paluch: Opinia Komisji 

pozytywna.  

 

Opinia Komisji stanowi załącznik nr 29 do protokołu. 

 

Przewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Tomasz Możejko: Dziękuję. Pan Mirosław 

Marcinkiewicz opinia Komisji. 

 

Przewodniczący Komisji Budżetu i Finansów Mirosław Marcinkiewicz: Opinia pozytywna.  
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Opinia Komisji stanowi załącznik nr 30 do protokołu. 

 

Przewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Tomasz Możejko: Dziękuję bardzo. 

Czy do projektu uchwały ktoś z Państwa Radnych posiada pytania lub uwagi? Wobec braku uwag 

projekt uchwały w sprawie powierzenia Województwu Dolnośląskiemu części zadania Województwa 

Lubuskiego w zakresie organizowania publicznego transportu zbiorowego, ze względu na planowany 

przebieg linii komunikacyjnej, w wojewódzkich przewozach pasażerskich na liniach komunikacyjnych 

Żary-Legnica, Żary-Węgliniec - druk nr 478 poddaję pod głosowanie. Kto jest za, proszę podnieść rękę  

i nacisnąć przycisk zielony? Kto jest przeciw, proszę podnieść rękę i nacisnąć przycisk czerwony? 

Kto się wstrzymał, proszę podnieść rękę i nacisnąć przycisk niebieski?  

Za  25, przeciw 0, wstrzymało się 0.  

Stwierdzam, że uchwała została podjęta.       

 Wynik głosowania stanowi załącznik nr 31 do protokołu. 

 

Uchwała Nr XL/465/13 Sejmiku Województwa Lubuskiego z dnia 9 września 2013 r. w sprawie 

powierzenia Województwu Dolnośląskiemu części zadania Województwa Lubuskiego w zakresie 

organizowania publicznego transportu zbiorowego, ze względu na planowany przebieg linii 

komunikacyjnej, w wojewódzkich przewozach pasażerskich na liniach komunikacyjnych Legnica-Żary 

i Żary-Węgliniec stanowi załącznik nr 32 do protokołu. 

 

Do punktu 9.  

Podjęcie uchwały w sprawie podpisania Konwencji o utworzeniu ugrupowania o nazwie 

Środkowoeuropejski Korytarz Transportowy Europejskie Ugrupowanie Współpracy Terytorialnej 

z ograniczoną odpowiedzialnością oraz przyjęcia Statutu ugrupowania o nazwie 

Środkowoeuropejski Korytarz Transportowy Europejskie Ugrupowanie Współpracy Terytorialnej 

z ograniczoną odpowiedzialnością - druk nr 485. 

 

Przewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Tomasz Możejko: Mamy Panią dyrektor 

Danutę Wesołowską-Wujaszek, proszę bardzo.  

 

Projekt uchwały stanowi załącznik nr 33 do protokołu. 

 

p.o. Dyrektora Departamentu Infrastruktury i Komunikacji Danuta Wesołowska-Wujaszek: 

Uprzejmie proszę Państwa o podjęcie uchwały Sejmiku Województwa Lubuskiego w sprawie 
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jak przeczytał Pan Przewodniczący. Jest niezbędna taka uchwała, gdyż chcemy wejść 

do Europejskiego Ugrupowania Współpracy Terytorialnej złożonego z regionów, które składają 

się na przebiegający przez nasz teren Środkowoeuropejski Korytarz Transportowy i do takiego podjęcia 

uchwały o wstąpieniu jest niezbędna uchwała Sejmiku Województwa. Decyzję o utworzeniu takiego 

ugrupowania podejmuje Minister, ale warunkiem jest uchwała Sejmiku.  

 

Przewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Tomasz Możejko: Dziękuję bardzo. 

Czy są pytania? Proszę Pani Elżbieta Płonka.   

 

Radna Województwa Lubuskiego Elżbieta Płonka: Ja mam pytanie formalne. Co to znaczy 

z ograniczoną odpowiedzialnością, bo spółki są z taką, ale ugrupowanie z ograniczoną 

odpowiedzialnością to nie wiem?  

 

p.o. Dyrektora Departamentu Infrastruktury i Komunikacji Danuta Wesołowska-Wujaszek: 

Przepraszam bardzo nie odpowiem Pani na wprost. Mogę przypuszczać tylko, że sprawa dotyczy 

finansów dlatego, że to ugrupowanie będzie miało możliwości występowania o środki finansowe 

i w związku z tym zapewne odpowiedzialność takiego ugrupowania będzie w tych granicach jakie 

przewiduje kodeks dla spółek z ograniczoną odpowiedzialnością.   

 

Radna Województwa Lubuskiego Elżbieta Płonka: To znaczy, że brakuje słowa spółka 

z ograniczoną odpowiedzialnością. Bo nie znam takiej osobowości prawnej - ugrupowanie 

z ograniczoną odpowiedzialnością. Eksperci prawni, proszę. 

 

Przewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Tomasz Możejko: Proszę, Pan Czesław 

Fiedorowicz. 

 

Radny Województwa Lubuskiego Czesław Fiedorowicz: Europejskie Ugrupowanie Współpracy 

Terytorialnej jest nową w kategorii osobowością prawną. To jest nowa instytucja, która się pojawia 

w prawie europejskim i polskim. Czyli to jest poza spółkami wszelkiego rodzaju, EUWT jest nową formą 

osobowości prawnej. Jest nowe EUWT. Polska i Unia Europejska przyjęła takie prawo i do kategorii 

podmiotów prawa poza spółkami z ograniczoną odpowiedzialnością, spółkami akcyjnymi, 

komandytowymi, cywilnymi pojawia się EUWT. Musimy się przyzwyczaić do tego, ponieważ kilka EUWT 

już w Polsce funkcjonuje.  
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Przewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Tomasz Możejko: Dziękuję. Czy są jeszcze 

pytania? Nie ma. Wobec tego proszę Pana Roberta Palucha o przedstawienie opinii Komisji.  

 

Przewodniczący Komisji Gospodarki i Rozwoju Województwa Robert Paluch: Opinia Komisji 

pozytywna. 

 

Opinia Komisji stanowi załącznik nr 34 do protokołu. 

 

Przewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Tomasz Możejko: Czy są wystąpienia 

klubowe? Nie ma. Czy do projektu uchwały ktoś z Państwa Radnych ma uwagi lub pytania? Nie widzę. 

Wobec braku uwag projekt uchwały w sprawie podpisania Konwencji o utworzeniu ugrupowania  

o nazwie Środkowoeuropejski Korytarz Transportowy Europejskie Ugrupowanie Współpracy 

Terytorialnej z ograniczoną odpowiedzialnością oraz przyjęcia Statutu ugrupowania o nazwie 

Środkowoeuropejski Korytarz Transportowy Europejskie Ugrupowanie Współpracy Terytorialnej  

z ograniczoną odpowiedzialnością – druk nr 485 poddaję pod głosowanie. Kto jest za podjęciem 

uchwały, proszę podnieść rękę i nacisnąć przycisk zielony. Kto jest przeciw, proszę podnieść rękę  

i nacisnąć przycisk czerwony. Kto się wstrzymał, proszę podnieść rękę i nacisnąć przycisk niebieski. 

Za 23, przeciw 0, wstrzymało się 2. 

Stwierdzam, że uchwała została podjęta. 

Wynik głosowania stanowi załącznik nr 35 do protokołu. 

 

Uchwała Nr XL/466/13 Sejmiku Województwa Lubuskiego z dnia 9 września 2013 r. w sprawie 

podpisania Konwencji o utworzeniu ugrupowania o nazwie Środkowoeuropejski Korytarz Transportowy 

Europejskie Ugrupowanie Współpracy Terytorialnej z ograniczoną odpowiedzialnością oraz przyjęcia 

Statutu ugrupowania o nazwie Środkowoeuropejski Korytarz Transportowy Europejskie Ugrupowanie 

Współpracy Terytorialnej z ograniczoną odpowiedzialnością stanowi załącznik nr 36 do protokołu. 

 

Do punktu 10. 

Podjęcie uchwały w sprawie udzielenia pomocy finansowej jednostkom samorządu 

terytorialnego – druk nr 486. 

 

p. o. Dyrektora Departamentu Infrastruktury i Komunikacji Danuta Wesołowska-Wujaszek: Panie 

Przewodniczący, o ile pamiętam, to głosowanie nad tą uchwałą miało być przeniesione na po punkcie 

17. 
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Przewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Tomasz Możejko: Tak. Będzie zgłoszona 

autopoprawka i przegłosujemy go po punkcie 17.  

 

Do punktu 10a. 

Podjęcie uchwały w sprawie pozbawienia kategorii drogi wojewódzkiej odcinka drogi 

wojewódzkiej nr 292 od ul. Staszica do ul. Południowej w Nowej Soli – druk nr 489. 

 

Przewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Tomasz Możejko: Mamy Panią dyrektor, 

proszę. 

 

Projekt uchwały stanowi załącznik nr 37 do protokołu. 

 

p. o. Dyrektora Departamentu Infrastruktury i Komunikacji Danuta Wesołowska-Wujaszek: 

Uprzejmie proszę Sejmik o podjęcie uchwały w sprawie pozbawienia kategorii drogi wojewódzkiej 

odcinka drogi wojewódzkiej nr 292 od ul. Staszica do ul. Południowej w Nowej Soli. Jest 

to spowodowane faktem tym, że po wybudowaniu obwodnicy Nowej Soli, która jest obecnie w realizacji, 

ten odcinek stanie się drogą gminną z mocy prawa, ponieważ samorząd Miasta Nowa Sól chce 

wcześniej podjąć działania dotyczące przebudowy tej drogi. Chciał, żeby ta zmiana dokonała 

się wcześniej i to jest związane z tą uchwałą sejmikową. 

 

Przewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Tomasz Możejko: Dziękuję bardzo. 

Czy są wystąpienia klubowe? Nie widzę. O przedstawienie opinii Komisji proszę Pana Roberta Palucha.  

 

Przewodniczący Komisji Gospodarki i Rozwoju Województwa Robert Paluch: Pozytywna. 

 

Opinia Komisji stanowi załącznik nr 38 do protokołu. 

 

Przewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Tomasz Możejko: Dziękuję. Czy do projektu 

uchwały ktoś z Państwa Radnych ma uwagi lub pytania? Nie widzę. Wobec braku uwag projekt uchwały 

w sprawie pozbawienia kategorii drogi wojewódzkiej odcinka drogi wojewódzkiej nr 292 od ul. Staszica 

do ul. Południowej w Nowej Soli – druk nr 489 poddaję pod głosowanie. Kto jest za podjęciem uchwały, 

proszę podnieść rękę i nacisnąć przycisk zielony. Kto jest przeciw, proszę podnieść rękę i nacisnąć 

czerwony. Kto się wstrzymał, proszę podnieść rękę i nacisnąć przycisk niebieski.  
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Za 25, przeciw 0, wstrzymało się 0. 

Stwierdzam, że uchwała została podjęta. 

Wynik głosowania stanowi załącznik nr 39 do protokołu. 

 

Uchwała Nr XL/468/13 Sejmiku Województwa Lubuskiego z dnia 9 września 2013 r. w sprawie 

pozbawienia kategorii drogi wojewódzkiej odcinka drogi wojewódzkiej nr 292 od ul. Staszica 

do ul. Południowej w Nowej Soli stanowi załącznik nr 40 do protokołu. 

 

Do punktu 11. 

Podjęcie uchwały w sprawie wyrażenia zgody na przekazanie nieruchomości w formie darowizny 

na rzecz Gminy Witnica – druk nr 487. 

 

Przewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Tomasz Możejko: Mamy Panią Marię 

Grabarczyk, Kierownika Wydziału Zarządzania Mieniem Województwa – Departament Geodezji, 

Gospodarki Nieruchomościami i Planowania Przestrzennego. 

 

Projekt uchwały stanowi załącznik nr 41 do protokołu. 

 

Kierownik Wydziału Zarządzania Mieniem Województwa - Departament Geodezji, Gospodarki 

Nieruchomościami i Planowania Przestrzennego Maria Grabarczyk: Panie Przewodniczący. Pani 

Marszałek. Państwo Radni, prosimy o podjęcie uchwały w sprawie wyrażenia zgody na przekazanie 

nieruchomości w formie darowizny na rzecz Gminy Witnica. To jest działka 212/2 o powierzchni 15 m. 

Przekazanie przedmiotowej działki pozwoli uregulować stan prawny nieruchomości przyległej.  

 

Przewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Tomasz Możejko: Dziękuję. Czy są 

wystąpienia klubowe? Nie widzę. Proszę Pana Mirosława Marcinkiewicza o opinię Komisji. 

 

Przewodniczący Komisji Budżetu i Finansów Mirosław Marcinkiewicz: Opinia Komisji pozytywna. 

 

Opinia Komisji stanowi załącznik nr 42 do protokołu. 

 

Przewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Tomasz Możejko: Dziękuję. Czy ktoś  

z Państwa Radnych posiada uwagi lub pytania do projektu uchwały? Nie widzę. Wobec braku uwag 

projekt uchwały w sprawie wyrażenia zgody na przekazanie nieruchomości w formie darowizny na rzecz 
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Gminy Witnica – druk nr 487 poddaję pod głosowanie. Kto jest za podjęciem uchwały, proszę podnieść 

rękę i nacisnąć przycisk zielony. Kto jest przeciw, proszę podnieść rękę i nacisnąć przycisk czerwony. 

Kto się wstrzymał, proszę podnieść rękę i nacisnąć przycisk niebieski.  

Za 24, przeciw 0, wstrzymało się 0. 

Stwierdzam, że uchwała została podjęta. 

Wynik głosowania stanowi załącznik nr 43 do protokołu. 

 

Uchwała Nr XL/469/13 Sejmiku Województwa Lubuskiego z dnia 9 września 2013 r. w sprawie 

wyrażenia zgody na przekazanie nieruchomości w formie darowizny na rzecz Gminy Witnica stanowi 

załącznik nr 44 do protokołu. 

 

Do punktu 12. 

Podjęcie uchwały w sprawie wyrażenia zgody na zawarcie kolejnej umowy dzierżawy 

nieruchomości oznaczonej działką nr 732/31 w Torzymiu, stanowiącej własność Województwa 

Lubuskiego – druk nr 488. 

 

Przewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Tomasz Możejko: Mamy Panią Marię 

Grabarczyk, proszę.  

 

Projekt uchwały stanowi załącznik nr 45 do protokołu. 

 

Kierownik Wydziału Zarządzania Mieniem Województwa - Departament Geodezji, Gospodarki 

Nieruchomościami i Planowania Przestrzennego Maria Grabarczyk: Proszę Państwa o podjęcie 

uchwały Sejmiku w sprawie wyrażenia zgody na zawarcie kolejnej umowy dzierżawy z dotychczasowym 

dzierżawcą, tj. z Lubuskim Szpitalem Specjalistycznym, Pulmonologiczno – Kardiologicznym 

w Torzymiu, umowa kończy się 30 października i uchwała ta pozwala na zawarcie kolejnej umowy 

na działkę nr 732/31. 

 

Przewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Tomasz Możejko: Dziękuję. Czy są 

wystąpienia klubowe? Nie widzę. Proszę Pana Mirosława Marcinkiewicza o opinię Komisji.   

 

Przewodniczący Komisji Budżetu i Finansów Mirosław Marcinkiewicz: Opinia pozytywna.  

 

Opinia Komisji stanowi załącznik nr 46 do protokołu. 
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Przewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Tomasz Możejko: Dziękuję. Czy ktoś  

z Państwa Radnych posiada uwagi lub pytania do przedstawionego projektu uchwały? Nie ma. Wobec 

braku uwag projekt uchwały w sprawie wyrażenia zgody na zawarcie kolejnej umowy dzierżawy 

nieruchomości oznaczonej działką nr 732/31 w Torzymiu, stanowiącej własność Województwa 

Lubuskiego – druk nr 488 poddaję pod głosowanie. Kto jest za podjęciem uchwały, proszę podnieść 

rękę i nacisnąć przycisk zielony. Kto jest przeciw, proszę podnieść rękę i nacisnąć przycisk czerwony. 

Kto się wstrzymał, proszę podnieść rękę i nacisnąć przycisk niebieski.  

Za 25, przeciw 0, wstrzymało się 0. 

Stwierdzam, że uchwała została podjęta.  

Wynik głosowania stanowi załącznik nr 47 do protokołu. 

 

Uchwała Nr XL/470/13 Sejmiku Województwa Lubuskiego z dnia 9 września 2013 r. w sprawie 

wyrażenia zgody na zawarcie kolejnej umowy dzierżawy nieruchomości oznaczonej działką nr 732/31 

w Torzymiu, stanowiącej własność Województwa Lubuskiego stanowi załącznik nr 48 do protokołu. 

 

Do punktu 13. 

Podjęcie uchwały w sprawie udzielenia pomocy finansowej gminom na realizację ich zadania 

w zakresie dożywiania dzieci – druk nr 479. 

 

Przewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Tomasz Możejko: Będzie zgłoszona 

autopoprawka. Mamy dyrektora Pana Jakuba Piosika, Dyrektora DROPS-u. 

 

Projekt uchwały stanowi załącznik nr 49 do protokołu. 

 

Dyrektor Regionalnego Ośrodka Polityki Społecznej w Zielonej Górze Jakub Piosik: Panie 

Przewodniczący. Pani Marszałek. Szanowni Radni, w projekcie uchwały w sprawie udzielenia pomocy 

finansowej gminom na realizację ich zadania w zakresie dożywiania dzieci w projekcie przedstawiliśmy 

Dz. U. dotyczący ustawy o samorządzie województwa z 2013 roku poz. 596. Proszę o wprowadzenie 

autopoprawki. Powinno być Dz. U. z 2013 roku poz. 596 z późniejszymi zmianami. Dziękuję bardzo. 

 

Przewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Tomasz Możejko: Dziękuję. Czy są 

wystąpienia klubowe? Nie widzę. Proszę Pana Mirosława Marcinkiewicza o opinię Komisji. 

 

Przewodniczący Komisji Budżetu i Finansów Mirosław Marcinkiewicz: Opinia pozytywna. 
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Opinia Komisji stanowi załącznik nr 50 do protokołu. 

 

Przewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Tomasz Możejko: Dziękuję. Pani Barbara 

Kucharska, opinia Komisji. 

 

Wiceprzewodnicząca Komisji Zdrowia, Rodziny i Spraw Społecznych Barbara Kucharska: Opinia 

pozytywna.  

 

Opinia Komisji stanowi załącznik nr 51 do protokołu. 

 

Przewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Tomasz Możejko: Dziękuję. Czy do projektu 

uchwały ktoś z Państwa Radnych ma uwagi lub pytania? Nie widzę. Wobec braku uwag projekt uchwały 

w sprawie udzielenia pomocy finansowej gminom na realizację ich zadania w zakresie dożywiania 

dzieci – druk nr 479 poddaję pod głosowanie. Kto jest za podjęciem uchwały, proszę podnieść rękę  

i nacisnąć przycisk zielony. Kto jest przeciw, proszę podnieść rękę i nacisnąć przycisk czerwony. Kto się 

wstrzymał, proszę podnieść rękę i nacisnąć przycisk niebieski.  

Za 23, przeciw 0, wstrzymało się 0. 

Stwierdzam, że uchwała została podjęta. 

Wynik głosowania stanowi załącznik nr 52 do protokołu. 

 

Uchwała Nr XL/471/13 Sejmiku Województwa Lubuskiego z dnia 9 września 2013 r. w sprawie 

udzielenia pomocy finansowej gminom na realizację ich zadania w zakresie dożywiania dzieci stanowi 

załącznik nr 53 do protokołu. 

 

Do punktu 14. 

Podjęcie uchwały zmieniającej uchwałę w sprawie udzielenia pomocy finansowej jednostkom 

samorządu terytorialnego z przeznaczeniem na dofinansowanie realizacji zadań w ramach 

Programu Pełnowymiarowych Boisk do Piłki Nożnej „Lubuskie gra w piłkę” na rok 2013 – druk 

nr 480. 

 

Przewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Tomasz Możejko: Mamy Pana dyrektora 

Mirosława Glaza, Dyrektora Departamentu Infrastruktury Społecznej. Czy są wystąpienia klubowe? 

Nie widzę. Proszę Pana Mirosława Marcinkiewicza o opinię Komisji. 
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Projekt uchwały stanowi załącznik nr 54 do protokołu. 

 

Przewodniczący Komisji Budżetu i Finansów Mirosław Marcinkiewicz: Opinia Komisji pozytywna.  

 

Opinia Komisji stanowi załącznik nr 55 do protokołu. 

 

Przewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Tomasz Możejko: Dziękuję. Proszę Pana 

Czesława Fiedorowicza o opinię Komisji.  

 

Przewodniczący Komisji Kultury, Edukacji i Kultury Fizycznej Czesław Fiedorowicz: Pozytywna. 

 

Opinia Komisji stanowi załącznik nr 56 do protokołu. 

 

Przewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Tomasz Możejko: Dziękuję. Czy do projektu 

uchwały ktoś z Państwa Radnych ma uwagi lub pytania? Nie ma. Wobec braku uwag projekt uchwały 

poddaję pod głosowanie. Kto jest za podjęciem uchwały, proszę podnieść rękę i nacisnąć przycisk 

zielony. Kto jest przeciw, proszę podnieść rękę i nacisnąć przycisk czerwony. Kto się wstrzymał, proszę 

podnieść rękę i nacisnąć przycisk niebieski.  

Za 20, przeciw 0, wstrzymało się 0. 

Stwierdzam, że uchwała została podjęta. 

Wynik głosowania stanowi załącznik nr 57 do protokołu. 

 

Uchwała Nr XL/472/13 Sejmiku Województwa Lubuskiego z dnia 9 września 2013 r. zmieniająca 

uchwałę w sprawie udzielenia pomocy finansowej jednostkom samorządu terytorialnego 

z przeznaczeniem na dofinansowanie realizacji zadań w ramach Programu Pełnowymiarowych Boisk 

do Piłki Nożnej „Lubuskie gra w piłkę” na rok 2013 stanowi załącznik nr 58 do protokołu. 

 

Do punktu 15. 

Podjęcie uchwały w sprawie wyboru przedstawicieli Sejmiku Województwa Lubuskiego 

do składu Rady Społecznej Samodzielnego Publicznego Szpitala dla Nerwowo i Psychicznie 

Chorych w Międzyrzeczu – druk nr 481. 
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Przewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Tomasz Możejko: Proszę, jest Pani dyrektor 

Łucja Wojewódzka. Czy są wystąpienia klubowe? Nie ma. Proszę Panią Barbarę Kucharską  

o przedstawienie opinii Komisji. 

 

Projekt uchwały stanowi załącznik nr 59 do protokołu. 

 

Wiceprzewodnicząca Komisji Zdrowia, Rodziny i Spraw Społecznych Barbara Kucharska: Opinia 

pozytywna. 

 

Opinia Komisji stanowi załącznik nr 60 do protokołu. 

 

Przewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Tomasz Możejko: Dziękuję. Czy ktoś  

z Państwa Radnych posiada uwagi lub pytania? Nie ma. Wobec braku pytań i uwag projekt uchwały  

w sprawie wyboru przedstawicieli Sejmiku Województwa Lubuskiego do składu Rady Społecznej 

Samodzielnego Publicznego Szpitala dla Nerwowo i Psychicznie Chorych w Międzyrzeczu – druk 

nr 481 poddaję pod głosowanie. Kto jest za podjęciem uchwały, proszę podnieść rękę i nacisnąć 

przycisk zielony. Kto jest przeciw, proszę podnieść rękę i nacisnąć przycisk czerwony. Kto się 

wstrzymał, proszę podnieść rękę i nacisnąć przycisk niebieski.  

Za 25, przeciw 0, wstrzymało się 0. 

Stwierdzam, że uchwała została podjęta. 

Wynik głosowania stanowi załącznik nr 61 do protokołu. 

 

Uchwała Nr XL/473/13 Sejmiku Województwa Lubuskiego z dnia 9 września 2013 r. w sprawie wyboru 

przedstawicieli Sejmiku Województwa Lubuskiego do składu Rady Społecznej Samodzielnego 

Publicznego Szpitala dla Nerwowo i Psychicznie Chorych w Międzyrzeczu stanowi załącznik nr 62 

do protokołu. 

 

Do punktu 16. 

Podjęcie uchwały w sprawie dokonania zmian uchwały budżetowej Województwa Lubuskiego 

na 2013 rok – druk nr 483, wersja 2. 

 

Przewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Tomasz Możejko: Będzie zgłoszona 

autopoprawka. Proszę, mamy Panią Skarbnik Józefę Chalecką. 
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Projekt uchwały stanowi załącznik nr 63 do protokołu. 

 

Skarbnik Województwa Lubuskiego Józefa Chalecka: Panie Przewodniczący. Szanowni Państwo, 

pierwsza autopoprawka taka, jak poprzednie. Proszę o dopisanie „z późniejszymi zmianami” 

do podstawy prawnej.  

 

Przewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Tomasz Możejko: Czyli Dz. U. z 2013 roku 

poz. 596 z późniejszymi zmianami? 

 

Skarbnik Województwa Lubuskiego Józefa Chalecka: Dokładnie. Natomiast druga autopoprawka 

jest to autopoprawka w nazwie. Na stronie 5 mamy zadanie: rozbudowa, umocnienie rzeki Kłodawa,  

a ma być Kłodawka. Też błąd się taki techniczny wkradł. Prosiłabym z tą autopoprawką. Dziękuję. 

 

Przewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Tomasz Możejko: Dziękuję. Przyjmujemy 

autopoprawki. Czy są wystąpienia klubowe? Proszę Pana Mirosława Marcinkiewicza o opinię Komisji.  

 

Przewodniczący Komisji Budżetu i Finansów Mirosław Marcinkiewicz: Opinia Komisji pozytywna  

i to z tą autopoprawką dotyczącą nazwy. 

 

Opinia Komisji stanowi załącznik nr 64 do protokołu. 

 

Przewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Tomasz Możejko: Dziękuję. Czy ktoś  

z Państwa Radnych ma pytania lub uwagi do przedstawionego projektu? Nie ma. Wobec braku uwag  

i pytań projekt uchwały w sprawie dokonania zmian uchwały budżetowej Województwa Lubuskiego 

na 2013 rok – druk nr 483, wersja 2 poddaję pod głosowanie. Kto jest za podjęciem uchwały, proszę 

podnieść rękę i nacisnąć przycisk zielony. Kto jest przeciw, proszę podnieść rękę i nacisnąć przycisk 

czerwony. Kto się wstrzymał, proszę podnieść rękę i nacisnąć przycisk niebieski.  

Za 23, przeciw 0, wstrzymało się 2. 

Stwierdzam, że uchwała została podjęta. 

Wynik głosowania stanowi załącznik nr 65 do protokołu. 

 

Uchwała Nr XL/474/13 Sejmiku Województwa Lubuskiego z dnia 9 września 2013 r. w sprawie 

dokonania zmian uchwały budżetowej Województwa Lubuskiego na 2013 rok stanowi załącznik nr 66 

do protokołu. 
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Po tym punkcie powrócimy do przegłosowania punktu 10, przypominam Państwu. 

 

Do punktu 17. 

Podjęcie uchwały w sprawie dokonania zmian Wieloletniej Prognozy Finansowej Województwa 

Lubuskiego na lata 2013-2024 – druk nr 484, wersja 2. 

 

Przewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Tomasz Możejko: Będzie zgłoszona 

autopoprawka. Proszę bardzo. 

 

Projekt uchwały stanowi załącznik nr 67 do protokołu. 

 

Skarbnik Województwa Lubuskiego Józefa Chalecka: Także autopoprawka dotyczy dopisania przy 

Dzienniku „z późniejszymi zmianami”. Jak poprzednio.  

 

Przewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Tomasz Możejko: Dobrze. Czy są wystąpienia 

klubowe? Mamy Pana Mirosława Marcinkiewicza, Przewodniczącego Komisji.  

 

Przewodniczący Komisji Budżetu i Finansów Mirosław Marcinkiewicz: Opinia Komisji pozytywna. 

 

Opinia Komisji stanowi załącznik nr 68 do protokołu. 

 

Przewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Tomasz Możejko: Dziękuję. Wobec przyjęcia 

autopoprawki, czy ktoś z Państwa Radnych ma uwagi lub pytania? Nie ma. Wobec braku uwag projekt 

uchwały w sprawie dokonania zmian Wieloletniej Prognozy Finansowej Województwa Lubuskiego 

na lata 2013-2024 – druk nr 484, wersja 2 poddaję pod głosowanie. Kto jest za podjęciem uchwały, 

proszę podnieść rękę i nacisnąć przycisk zielony. Kto jest przeciw, proszę podnieść rękę i nacisnąć 

przycisk czerwony. Kto się wstrzymał, proszę podnieść rękę i nacisnąć przycisk niebieski.  

Za 24, przeciw 0, wstrzymało się 1. 

Stwierdzam, że uchwała została podjęta. 

Wynik głosowania stanowi załącznik nr 69 do protokołu. 

 

Uchwała Nr XL/475/13 Sejmiku Województwa Lubuskiego z dnia 9 września 2013 r. w sprawie 

dokonania zmian Wieloletniej Prognozy Finansowej Województwa Lubuskiego na lata 2013-2024 

stanowi załącznik nr 70 do protokołu. 
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Powracamy do punktu 10.  

 

Do punktu 10.  

Podjęcie uchwały w sprawie udzielenia pomocy finansowej jednostkom samorządu 

terytorialnego – druk nr 486. 

 

Przewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Tomasz Możejko: Mamy autopoprawkę. Pani 

dyrektor Danuta Wesołowska – Wujaszek.  

 

Projekt uchwały stanowi załącznik nr 71 do protokołu. 

 

p. o. Dyrektora Departamentu Infrastruktury i Komunikacji Danuta Wesołowska-Wujaszek: 

Szanowni Państwo, następna uchwała, którą bym chciała prosić o uchwalenie to jest uchwała  

w sprawie udzielenia pomocy finansowej jednostkom samorządu terytorialnego. Sprawa dotyczy 

Ochotniczych Straży Pożarnych. Natomiast do tekstu tej uchwały również jest niezbędna autopoprawka, 

a mianowicie do ustawy o samorządzie województwa, podstawa prawna powinna brzmieć Dz. U. z 2013 

roku poz. 596 z późniejszymi zmianami.  

 

Przewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Tomasz Możejko: Dziękuję bardzo. 

Przyjmujemy tę autopoprawkę. Czy są wystąpienia klubowe? Nie widzę. Proszę, Pan Robert Paluch 

opinia Komisji Gospodarki i Rozwoju Województwa. 

 

Przewodniczący Komisji Gospodarki i Rozwoju Województwa Robert Paluch: Opinia pozytywna. 

 

Opinia Komisji stanowi załącznik nr 72 do protokołu. 

 

Przewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Tomasz Możejko: Dziękuję. Pan Mirosław 

Marcinkiewicz, opinia Komisji Budżetu. 

 

Przewodniczący Komisji Budżetu i Finansów Mirosław Marcinkiewicz: pozytywna.  

 

Opinia Komisji stanowi załącznik nr 73 do protokołu. 
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Przewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Tomasz Możejko: Dziękuję. Czy ktoś  

z Państwa Radnych posiada uwagi lub pytania do przedstawionej uchwały wraz z autopoprawką? 

Nie widzę. Wobec braku uwag projekt uchwały w sprawie udzielenia pomocy finansowej jednostkom 

samorządu terytorialnego – druk nr 486 poddaję pod głosowanie. Kto jest za podjęciem uchwały, proszę 

podnieść rękę i nacisnąć przycisk zielony. Kto jest przeciw, proszę podnieść rękę i nacisnąć przycisk 

czerwony. Kto się wstrzymał, proszę podnieść rękę i nacisnąć przycisk niebieski.  

Za 25, przeciw 0, wstrzymało się 0. 

Stwierdzam, że uchwała została podjęta.  

Wynik głosowania stanowi załącznik nr 74 do protokołu. 

 

Uchwała Nr XL/467/13 Sejmiku Województwa Lubuskiego z dnia 9 września 2013 r. w sprawie 

udzielenia pomocy finansowej jednostkom samorządu terytorialnego stanowi załącznik nr 75 

do protokołu. 

 

Do punktu 17a. 

Podjęcie uchwały w sprawie nadania „Odznaki Honorowej za Zasługi dla Województwa 

Lubuskiego” – druk nr 490.  

 

Projekt uchwały stanowi załącznik nr 76 do protokołu. 

 

Przewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Tomasz Możejko: Szanowni Państwo, w dniu 

dzisiejszym, przed sesją odbyło się posiedzenie Kapituły Odznaki Honorowej za Zasługi 

dla Województwa Lubuskiego. Efektem jej obrad jest przedstawiony projekt uchwały. Prezentację 

sylwetek osób, którym zostały przyznane Odznaki, otrzymaliście Państwo w celu zapoznania 

się w czasie trwania dzisiejszej sesji.  Czy są wystąpienia klubowe? Czy ktoś z Państwa Radnych 

posiada uwagi do przedstawionego projektu? Nie widzę. Wobec braku uwag projekt uchwały w sprawie 

nadania „Odznaki Honorowej za Zasługi dla Województwa Lubuskiego” – druk nr 490 poddaję 

pod głosowanie. Kto jest za podjęciem uchwały, proszę podnieść rękę i nacisnąć przycisk zielony. 

Kto jest przeciw, proszę podnieść rękę i nacisnąć czerwony. Kto się wstrzymał, proszę podnieść rękę 

i nacisnąć przycisk niebieski.  

Za 24, przeciw 0, wstrzymało się 1. 

Stwierdzam, że uchwała została podjęta. 

Wynik głosowania stanowi załącznik nr 77 do protokołu. 
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Uchwała Nr XL/476/13 Sejmiku Województwa Lubuskiego z dnia 9 września 2013 r. w sprawie nadania 

„Odznaki Honorowej za Zasługi dla Województwa Lubuskiego” stanowi załącznik nr 78 do protokołu. 

 

Do punktu 18. 

Informacja Hodowli Roślin Strzelce Sp. z o. o. Grupa IHAR. 

 

Przewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Tomasz Możejko: O zabranie głosu proszę 

Pana Wojciecha Błaszczaka, Prezesa Zarządu Hodowli Roślin Strzelce Sp. z. o.o. Grupa IHAR. Mamy 

po raz pierwszy przyjemność gościć Pana Prezesa. Pan Prezes funkcjonuje tu już wiele, wiele lat. 

Sądzę, że ta prezentacja przybliży nam osobę Pana Prezesa, jak i Stację Hodowli Strzelce. 

Przypominam, że Stacja jest jedną z wielu instytucji w kraju, kilku. Natomiast zawsze są, co roku 

organizowane dni pola, jak i konferencje. Proszę bardzo, Panie Prezesie.  

 

Prezes Zarządu Hodowli Roślin Strzelce Sp. z o. o. Grupa IHAR Wojciech Błaszczak: Dziękuję 

bardzo. Panie Przewodniczący. Pani Marszałek. Panowie Marszałkowie. Panie i Panowie Radni. 

Szanowni Państwo, mam ogromny zaszczyt w tym gronie powiedzieć kilka słów o firmie, którą 

reprezentuję, której byłem twórcą. Polskiej firmy hodowlano - nasiennej z całkowitym kapitałem skarbu 

państwa. Pozwólcie, że zajmę parę minut czasu, żeby Państwu powiedzieć co to jest ta firma, czym 

się ona zajmuje, a co ja tu robię. Siedziba firmy znajduje się w województwie łódzkim, 

a tu w województwie lubuskim, w Gorzowie znajduje się oddział firmy pod nazwą „Małyszyn”. 

Podstawowe dane o firmie. Właścicielem 100% udziałów jest Państwowy Instytut Hodowli Aklimatyzacji 

Roślin w Radzikowie. Spółka gospodaruje na 4 tys. ha. Kapitał spółki to jest 36 mln zł. Zatrudniamy 

240 osób, w tym 55 w dziale hodowli. Głównym celem firmy jest hodowla roślin, tworzenie nowych 

odmian, czyli krótko mówiąc tworzymy postęp w rolnictwie oraz produkcja i sprzedaż materiału 

siewnego 10 programów hodowlanych. Spółka znajduje się w czterech województwach. Siedzibą spółki 

są Strzelce i od tego pochodzi nazwa w województwie łódzkim. Później mamy oddziały w województwie 

wielkopolskim, w województwie kujawsko-pomorskim i wreszcie w województwie lubuskim znajduje 

się oddział spółki w Małyszynie, dzisiaj z siedzibą w Gorzowie Wlkp. Tutaj mamy powierzchnię, 

na której gospodarujemy poszczególne zakłady oraz ilości zatrudnionych pracowników. 

Tak, jak powiedziałem 10 programów hodowlanych po to, żeby polski rolnik mógł korzystać z polskich 

odmian. Rzepak ozimy jest od wielu lat właśnie w województwie lubuskim w Małyszynie. Zajmuje się ten 

zakład np. hodowlą rzepaku ozimego. I tu w tych szereg odmianach najważniejsza jest odmiana 

monolit, która stanowi 10% rynku. To jest odmiana wyhodowana właśnie w Małyszynie poprzez 

hodowców pracujących w województwie lubuskim w Małyszynie. Rzepak jary, jest to jedyny program 
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hodowli rzepaku jarego, znajduje się w Małyszynie właśnie w tym województwie odmiana markus, która 

miała najwyższe planowanie. Pszenica bamberka, pszenica hodowana w województwie łódzkim 

w Strzelcach. Pszenica jara w województwie kujawsko-pomorskim, wiele odmian. Pszenżyto ozime, 

tu mamy Małyszyn i województwo wielkopolskie. Szereg odmian wyhodowanych w Małyszynie, 

o których za chwilę powiem również ma swoje potrzeby i eksportujemy na zachód. Pszenżyto jare 

w województwie lubuskim hodowane w Małyszynie. Jęczmień jary, owies. Spółka przeznacza 

na rozwój, czyli na badania 6 mln zł własnych pieniędzy. Posiadamy 15 odmian nagrodzonych złotym 

medalem Polagry, niektóre pochodzą właśnie tutaj z tego oddziału, wyhodowane w Małyszynie. Właśnie 

monolit, witon, właśnie kaszub i znana bardzo odmiana kana. Jako jedyna polska firma posiadamy 

zaszczytne godło „Teraz Polska”. Pod tą flagą jest nam bardzo mile występować. Udział w rynku 

rzepaku prawie 15% i ponad 16% w rynku zbóż. Udział w repartycji nasiennej. Chcemy poprzez nakłady 

na badania zwiększać udział w rynku i eksportować nasze materiały na teren nie tylko Europy 

zachodniej, ale również wschodniej. Nasz główny produkt to są nasiona tych odmian wyhodowanych 

w tych wszystkich oddziałach. Spółka sprzedaje rocznie 12 tys. ton nasion pod tą marką. Nasi klienci, 

czyli firmy hodowlane polskie oraz kontrahenci zagraniczni, rolnicy indywidualni i krajowe firmy 

nasienne. Pod marką, pod logo dystrybucja na terenie całego kraju. Różne nagrody za jakość. Struktura 

przychodów firmy to 60% ze sprzedaży nasion. Zysk firmy, proszę zauważyć 6 mln zł, a w roku 

ubiegłym 8 mln 300 tys. zł. A więc firma jest rentowna, ponad 2 tys. zł zysku z hektara. Inwestycje. 

W ciągu ostatnich trzech lat ponad 32 mln zł. Z tego jest to dwukrotnie więcej niż amortyzacja. 

Co to znaczy? Znaczy to, że firma posiada zachodnie technologie, wszystkie nowoczesne technologie, 

żebyśmy mogli konkurować z zachodnimi firmami w niczym tym firmom nie ustępując. Diament Forbesa 

to jest dla firm, które się najszybciej rozwijają. Mamy ogromną przyjemność w grupie pięciuset 

przedsiębiorstw w Polsce jesteśmy, również nasza firma z tytułu zwiększenia wartości firmy. Do tych 

krajów eksportujemy nasiona oraz tam są nasze odmiany dostępne. To jest Małyszyn z siedzibą 

w Gorzowie, z góry, z lotu. To są osiągnięcia Małyszyna z ostatnich 39 lat. Wiele odmian, zarówno 

pszenżyta, jak i rzepaku. Oddział Małyszyn jest strategicznym oddziałem dla spółki ze względu 

na to, co udało się osiągnąć i prace, które tworzy. Z tego miejsca eksportujemy odmiany na różne kraje. 

Tu są pokazane mapki. Struktura przychodów Małyszyna to jest 50%, sprzedaż materiału siewnego. 

Aktualna produkcja Małyszyna, oddziału w Małyszynie, czyli w Gorzowie 4 tys. ton nasion zbóż. 

W trzech ostatnich latach spółka zainwestowała w rozwój tego zakładu 7 mln zł. Bardzo dziękuję 

Państwu za uwagę. Powiem jeszcze tylko zdanie. Po to jesteśmy, żebyśmy tworzyli odmiany 

dla polskich rolników, żeby była konkurencja, żeby rolnik miał do wyboru również produkty zachodnie, 

ale przede wszystkim również miał możliwość korzystania z odmian polskich. To jest nasza misja 

i to jest nasz cel. Dziękuję za uwagę.  
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Informacja Hodowli Roślin Strzelce Krajeńskie Sp. z o. o. Grupa IHAR stanowi załącznik nr 79 

do protokołu. 

 

Przewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Tomasz Możejko: Dziękuję bardzo, Panie 

Prezesie. Bardzo wartościowe wystąpienie. Chcę powiedzieć, że ta Stacja robi swoje. Bardzo dobrą 

robotę dla polskiego rolnictwa. Jednocześnie współpracujemy, jako Agencja Nieruchomości Rolnych  

z Panem prezesem. Dziękuję. Proszę.       

 

Wiceprzewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Zdzisław Paduszyński: Panie Prezesie, 

chciałbym się zapytać, ponieważ kończy się program w ARiMR siania prosa, a wchodzi okres pięcioletni 

siania soczewicy, ponieważ do tego są największe dopłaty. Myślę, że to będzie też takim 

przestawieniem się wielu rolników. Czy soczewica to jest, ponieważ tu nie widziałem tego programu, 

czy to nie byłby też dobry produkt, ponieważ prace nad tym ziarnem są, nie wiem czy u Pana, jeśli 

tak to poproszę o odpowiedź, jeśli nie to przyjmę do wiadomości.  

 

Prezes Zarządu Hodowli Roślin Strzelce Sp. z o. o. Grupa IHAR Wojciech Błaszczak: Szanowny 

Panie Przewodniczący, ja reprezentuję firmę, która nie zajmuje się tym gatunkiem. Na zlecenie 

Ministerstwa podjęliśmy się tematu reaktywowania hodowli soi w Polsce. Mamy jedną odmianę. 

Ze względu na soję modyfikowaną genetycznie robimy program polskiej soi. Natomiast soczewicą 

nie zajmujemy się.  

 

Wiceprzewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Zdzisław Paduszyński: Dziękuję.   

  

Przewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Tomasz Możejko: Dziękuję bardzo. Czy mają 

Państwo pytania jeszcze do przedstawionego sprawozdania? Proszę bardzo, Pan Zbigniew Kołodziej.  

 

Radny Województwa Lubuskiego Zbigniew Kołodziej: Jak Pan prezes wspomniał o soi, może  

z dwa, trzy zdania. Jak to wygląda ten kierunek, ponieważ tutaj niby szukamy białka jak najwięcej, 

mowa jest o soi. Wiem, że w Polsce za bardzo to nie wychodzi. Nie wiem, jak te doświadczenia 

wypadają. Dziękuję.    

 

Prezes Zarządu Hodowli Roślin Strzelce Sp. z o. o. Grupa IHAR Wojciech Błaszczak: Proszę 

Pana, ja przepraszam, ale nie znam wszystkich stanowisk. Ale odpowiem tak: mamy odmianę soi, która 

nie jest odmianą modyfikowaną. Trochę robiliśmy eksport tych nasion do Anglii i do innych krajów. 
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Aktualnie, powtarzam na zlecenie Ministerstwa rozpoczęliśmy program hodowli soi w Polsce, 

po to, żeby była alternatywa dla białka z importu. Jak to wygląda? Otóż część rolników uprawia. 

Szczególnie w województwie lubelskim uprawiana jest soja. Ale to nie jest dużo i nad tym tematem 

trzeba pracować, poprzez program rozwoju białka, w którym również uczestniczymy. Są to prace jednak 

wdrożeniowe.   

 

Przewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Tomasz Możejko: Dziękuję bardzo. Wobec 

braku pytań i uwag uznaję, że Sejmik przyjął informację do wiadomości. Dziękuję Panie Prezesie 

za przybycie.  

 

Do punktu 19. 

Informacja na temat stanu i efektów realizacji zadań Instytucji Zarządzającej oraz Agencji 

Płatniczej, wykonywanych przez Samorząd Województwa jako zadania delegowane, w zakresie 

wdrażania działań Programu Rozwoju Obszarów Wiejskich na lata 2007-2013. 

 

Przewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Tomasz Możejko: Mamy Pana Józefa Giemzę, 

Dyrektora Departamentu Programów Rozwoju Obszarów Wiejskich. Czy mają Państwo pytania?  

Nie widzę. Wobec braku pytań i uwag uznaję, że Sejmik informację przyjął do wiadomości. Dziękuję, 

Panie dyrektorze. 

 

Informacja na temat stanu i efektów realizacji zadań Instytucji Zarządzającej oraz Agencji Płatniczej, 

wykonywanych przez Samorząd Województwa jako zadania delegowane, w zakresie wdrażania działań 

Programu Rozwoju Obszarów Wiejskich na lata 2007-2013 stanowi załącznik nr 80 do protokołu. 

 

Opinia Komisji Rolnictwa i Ochrony Środowiska stanowi załącznik nr 81 do protokołu. 

 

Do punktu 20. 

Informacja na temat wdrażania i realizacji Programu Rozwoju Obszarów Wiejskich 2007-2013 

przez Agencję Restrukturyzacji i Modernizacji Rolnictwa na terenie Województwa Lubuskiego. 

 

Przewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Tomasz Możejko: Mamy Panią Elżbietę 

Kwaśniewicz, Dyrektora Lubuskiego Oddziału Regionalnego Agencji Restrukturyzacji i Modernizacji 

Rolnictwa na terenie Województwa Lubuskiego. Czy są pytania do przedstawionej prezentacji? 
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Nie widzę. Wobec braku pytań i uwag uznaję, że Sejmik informację przyjął do wiadomości. Dziękuję 

Pani dyrektor za przybycie.  

 

Informacja na temat wdrażania i realizacji Programu Rozwoju Obszarów Wiejskich 2007-2013 przez 

Agencję Restrukturyzacji i Modernizacji Rolnictwa na terenie Województwa Lubuskiego stanowi 

załącznik nr 82 do protokołu. 

 

Opinia Komisji Rolnictwa i Ochrony Środowiska stanowi załącznik nr 83 do protokołu. 

 

Do punktu 21. 

Informacja na temat działalności Wojewódzkiego Inspektoratu Weterynarii w 2012 roku.   

 

Przewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Tomasz Możejko: Mamy Pana Zbigniewa 

Marksa, Zastępcę Wojewódzkiego Lekarza Weterynarii. Czy macie Państwo pytania 

do przedstawionego sprawozdania? Nie widzę. Wobec braku pytań i uwag uznaję, że Sejmik przyjął 

informację do wiadomości. Dziękuję Panie dyrektorze. 

 

Informacja na temat działalności Wojewódzkiego Inspektoratu Weterynarii w 2012 roku stanowi 

załącznik nr 84 do protokołu. 

 

Opinia Komisji Rolnictwa i Ochrony Środowiska stanowi załącznik nr 85 do protokołu. 

 

Do punktu 22. 

Informacja na temat działalności Wojewódzkiego Inspektoratu Ochrony Roślin i Nasiennictwa 

w Gorzowie Wlkp. w 2012 roku. 

 

Przewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Tomasz Możejko: Mamy Pana Ryszarda 

Mroza, Wojewódzkiego Inspektora Ochrony Roślin i Nasiennictwa. Czy Państwo Radni mają pytania 

do przedstawionego sprawozdania? Nie ma. Wobec braku pytań i uwag uznaję, że Sejmik przyjął 

informację do wiadomości. Dziękuję bardzo. Dziękuję Pani. 

 

Informacja na temat działalności Wojewódzkiego Inspektoratu Ochrony Roślin i Nasiennictwa 

w Gorzowie Wlkp. w 2012 roku stanowi załącznik nr 86 do protokołu. 
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Opinia Komisji Rolnictwa i Ochrony Środowiska stanowi załącznik nr 87 do protokołu. 

 

Do punktu 23. 

Informacja na temat działalności Oddziału Terenowego Agencji Rynku Rolnego w 2012 roku. 

 

Przewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Tomasz Możejko: Mamy Pana Romualda 

Gawlika, Dyrektora Oddziału Terenowego Agencji Rynku Rolnego. A w zastępstwie jest zastępca 

dyrektora. Czy są pytania, uwagi? Wobec braku pytań i uwag uznaję, że Sejmik informację przyjął 

do wiadomości. Dziękuję bardzo. 

 

Informacja na temat działalności Oddziału Terenowego Agencji Rynku Rolnego w Gorzowie Wlkp. 

w 2012 roku stanowi załącznik nr 88 do protokołu. 

 

Opinia Komisji Rolnictwa i Ochrony Środowiska stanowi załącznik nr 89 do protokołu. 

 

Do punktu 24.  

Informacja na temat działalności Wojewódzkiej Inspekcji Jakości Handlowej Artykułów Rolno-

Spożywczych w 2012 roku. 

 

Przewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Tomasz Możejko: Mamy Pana Bogdana 

Karwowskiego, Wojewódzkiego Inspektora Jakości Handlowej Artykułów Rolno-Spożywczych. 

Czy są pytania do przedstawionego sprawozdania? Mie ma. Wobec braku pytań i uwag uznaję, 

że Sejmik przyjął informację do wiadomości. Dziękuję Panie dyrektorze. 

 

Informacja na temat działalności Wojewódzkiej Inspekcji Jakości Handlowej Artykułów Rolno-

Spożywczych w Zielonej Górze w 2012 roku stanowi załącznik nr 90 do protokołu. 

 

Opinia Komisji Rolnictwa i Ochrony Środowiska stanowi załącznik nr 91 do protokołu. 

 

Do punktu 25. 

Informacja na temat działalności Oddziału Terenowego Agencji Nieruchomości Rolnych w 2012 

roku. 
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Przewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Tomasz Możejko: Proszę, czy są pytania? 

Radny Kołodziej, proszę. 

 

Radny Województwa Lubuskiego Zbigniew Kołodziej: Może będzie inaczej niż rok temu. 

Ta wypowiedź będzie krótsza. Chciałem zapytać, jak duże areały uprawiane są bez zgody Agencji 

na naszym terenie? Dziękuję. 

 

Przewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Tomasz Możejko: Bardzo pytanie na czasie. 

Otóż tak się składa, że na dzień dzisiejszy Agencja Nieruchomości Rolnych przy prawie 150  tys. ha 

ziemi, które jeszcze posiada w swoich zasobach, dlatego będziemy istnieć, jak sądzę następnych 20 lat. 

Mamy bardzo dużo, z czego 100 tys. w dzierżawie. Otóż jest to około 2 tys. ha w tak zwanym boomie, 

czyli w bezumownym użytkowniku. Wszystkie sprawy kierujemy do sądów, do prokuratury, do policji. 

Boom jest niemalże powszechny. Wiąże to się z tym, że w Polsce składając do naszej bratniej Agencji, 

Agencji Restrukturyzacji i Modernizacji jest zapis dotyczący nie właściciela, ale posiadacza. Stąd 

obecna kontrola NIK-u, w której się znajduje właśnie te sprawy i potrzebne są rozstrzygnięcia 

ministerialne.  

 

Wiceprzewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Zdzisław Paduszyński: Jeśli można, 

ja jeszcze. 

 

Przewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Tomasz Możejko: Proszę Panie 

Przewodniczący.  

 

Wiceprzewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Zdzisław Paduszyński: Panie 

Przewodniczący, ja się wcale nie dziwię, że Państwo będziecie jeszcze 20 lat. Ja, myślę, że będziecie 

na wieki, dopóki Polska będzie istniała, ponieważ hektar ziemi szóstej RZ w miejscowości X myślę, 

że od A do Z kosztuje, cena wywoławcza 169 tys. zł z postąpieniem 8 tys. zł.  Więc myślę, że przy takiej 

cenie to na pewno Państwo sobie dacie radę.  

 

Przewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Tomasz Możejko: Dziękuję bardzo. Otóż 

muszę powiedzieć, że w tym roku mamy odprowadzić 3,4 mld zł. Konkretnie dorzucono nam jeszcze 

100 mln zł, czyli 3,5 mld zł czystej, żywej gotówki do budżetu. W przyszłym roku również. I wykonujemy 

plan finansowy i plan rzeczowy. Zatem przy takich cenach ziemia, a ziemia w województwie lubuskim 

jest najtańsza. Z kolei w Wielkopolsce łąka dochodzi do 50 tys. zł, porzeczki, albo cebula  
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w kujawsko-pomorskim do 85 tys. zł. Ponieważ ceny nieruchomości rolnych idą w górę, wobec tego 

również nasza Agencja ma się bardzo dobrze. Proszę, Pan Radny Ganczar.   

 

Radny Województwa Lubuskiego Ireneusz Ganczar: Panie Przewodniczący, ja, wykorzystam 

ten temat, żeby zwrócić uwagę na to, co się dzieje na wsi lubuskiej, a kreuje ten proces polityka Agencji. 

To akurat Pana dyrektora nie dotyczy, ponieważ to są wytyczne prezesa z Warszawy. A mianowicie, 

chodzi o to, że przez wiele lat małe działki przyzagrodowe były dzierżawione przez różnych 

użytkowników. Są to 30 arów, 15 arów, 20 arów. I dzisiejsza polityka Agencji polega na tym, 

że te umowy się zrywa i te działki niby się przygotowuje do sprzedaży. Te działki powstały w wyniku 

ustawy emerytalnej, że gospodarstwo rolne to jest powyżej 1 ha i jeżeli ktoś chciał przejść 

na emeryturę, to tak kroił swoją nieruchomość, żeby nie przekraczać 1ha. I te działki są tak czasami 

wkomponowane, że to są najgorsze skrawki, gdzieś tam. Okrągłe, kwadratowe, trójkątne oderwane 

od drogi. Ale Agencja to wszystko, że to jest w terenie zabudowanym kwalifikuje do tzw. działek 

budowlanych, inwestycyjnych. I cena działki 15 arowej może wynieść 100 tys., 200 tys. zł, tego nikt 

nie chce kupić. Ale to, że się zrywa umowy z poprzednim użytkownikiem powoduje to, że dzisiaj lubuska 

wieś zamienia się w chwastowisko, tak naprawdę poprzez politykę Agencji. Panie dyrektorze, ja bym 

miał taką uwagę: może kiedyś przygotujemy z Panem Przewodniczącym na Komisji Rolnictwa takie 

stanowisko w tej sprawie, żeby po prostu coś z tym fantem zrobić. Dziękuję. 

 

Przewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Tomasz Możejko: Dziękuję bardzo. Proszę, 

Pan Czesław Fiedorowicz.    

 

Radny Województwa Lubuskiego Czesław Fiedorowicz: Panie dyrektorze, ponieważ tak to się 

trzeba teraz zwracać. Ja, chciałem zapytać o działania w związku ze zbliżającym się dużymi krokami 

rokiem 2016, mówiącym o dopuszczeniu osób zagranicznych, czy też obywateli innych państw 

do możliwości nabywania ziemi w Polsce. Wydaje mi się, że w interesie naszym jest, by jak najwięcej 

tej ziemi w sposób legalny kupili nasi rodacy. Zresztą często Pan dyrektor podkreśla, że nasza Agencja 

jest lepsza od innych w Polsce. Jakie lepsze działania nasza Agencja podejmie, by upowszechnić, 

rozszerzyć, zidentyfikować sprzedaż owych 150 tys. ha tak, żeby do 2016 wszystko mogli kupić Polacy?  

 

Przewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Tomasz Możejko: Mam przygotowane dwie 

prezentacje. Natomiast znając nastawienie radnych nie chciałbym wejść tam i mówić dosyć długo. 

Natomiast, po pierwsze niestety muszę to skomentować, Panie Radny. Dziękuję za tą wypowiedź, 

ponieważ może nie rozmawiajmy o szczegółach i o działkach przyzagrodowych i ogólno zagrodowych, 
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które i tak są działkami budowlanymi i tak je traktujemy. Zresztą słusznie. Natomiast Panie Radny kilka 

słów wprowadzenia. Kiedy w 1991 roku wprowadzono ustawę o gospodarowaniu nieruchomościami 

rolnymi skarbu państwa, ówczesna koalicja, ale chcę podkreślić tutaj apolityczność tej decyzji, 

że był to wybór pewnego działania kierunkowego państwa polskiego. Bowiem od 1991 roku rządziły 

wszystkie opcje, które kontynuowały ten sam kierunek. Czyli tu nie jest ważna opcja polityczna, nie 

chodzi o jakieś sprawy polityczne. Ale wybrano i uchwalono ustawę, która dokonywała procesu 

zagospodarowania byłych państwowych gospodarstw rolnych, czyli tereny. Ogólnie było to prawie 4 mln 

ha ziemi. Chcę przypomnieć, że ziemia państwowych gospodarstw rolnych mimo szumnej nazwy, 

propagandy i tak dalej, polityki „kobiety na traktory”, haseł, które tam były w tamtych latach w ciągu 

45 lat socjalizmu państwowe gospodarstwa rolne nigdy nie posiadały więcej niż 15% ziemi rolniczej 

w Polsce. 15%, czyli 85% ziemi było własnością prywatną. To dotyczyło terenów centralnych, 

wschodniej Polski, południowej Polski. PGR-y zagnieździły się tylko i wyłącznie w części północnej, 

zachodniej i południowo-zachodniej Polski. Tam, gdzie były tereny tzw. zachodnie, ogólnie rzecz biorąc. 

Teraz to doprowadziło, że nawet na tych terenach zachodnich do 1947 roku w ramach osadnictwa, 

reparacji bardzo dużo gospodarstw niemieckich zostało przeznaczonych dla rolników indywidualnych. 

Do czego zmierzam? W Polsce nie ma polityki regionalnej, jest polityka tylko i wyłącznie 

ogólnopaństwowa. Jest nas prawie 40 mln, stąd dla tych 40 mln nie polityki regionalnej, wojewódzkiej 

tak, jak jest, np. niekiedy w landach niemieckich. I teraz w 1991 roku uznano politycznie, że państwowe 

gospodarstwo rolne to jest zło ideologiczne. Nikt nie patrzył na własność ziemi, którą sprzedaje się tylko 

raz. I w Polsce, po burzliwej debacie nie uchwalono ustawy o wieloletniej dzierżawie. Jakie miało 

to następstwa prawne, ponieważ mówimy o stanie prawnym? Sejm tą ustawę o gospodarowaniu 

nieruchomościami rolnymi skarbu państwa przyjął zasadę sprzedaży aktu notarialnego. Tego domagały 

się środowiska wiejskie, żeby mieć tą ziemię na własność. To doprowadziło do przedziwnej sytuacji, 

że ziemia Państwowego Funduszu Ziemi, czyli na terenach zachodnich i na terenach wschodnich, 

na terenach wschodnich ten zasób jest bardzo rozdrobniony, są to bardzo niewielkie działki, 

po sprzedaży, po podpisaniu aktu notarialnego stawały się własnością rolników indywidualnych. Bardzo 

dużo nieruchomości przekazano dla samorządów. Te samorządy prowadziły również 

zagospodarowanie do 1998 roku, kiedy im odebrano, ponieważ gminy sprzedawały własność rolną 

skarbu państwa, gdyż uważano, że ówczesna Agencja Nieruchomości Rolnych Skarbu Państwa nie jest 

w stanie zagospodarować tego bardzo szybko. Nikt nie wziął pod uwagę jednego aspektu, że postęp 

technologiczny, który stał się w rolnictwie po 1990 roku, napływ nowych metod, nowych nasion i sama 

produkcja i napływ taniej żywności z zachodu doprowadził do upowszechnienia się żywności 

w gigantycznych wręcz ilościach. Od lat 90-tych wszyscy rolnicy pamiętają, że mieliśmy nadprodukcję 

mleka, zboża, wszelkiego rodzaju owoców, a byliśmy prawie 40-sto mln rynkiem zbytu dla Europy 
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Zachodniej, czyli dla Europy, która w ogóle też posiadała nadprodukcję żywności. Inna kwestia jakości. 

Nie chcę tu wchodzić w jakość tej żywności, że kiełbasa ma do 20% mięsa, reszta mięso oddzielane 

mechanicznie i tak dalej plus te inne elementy, których tutaj, w tym momencie po wspaniałym jadle 

regionalnym nie będę wymieniał, które wchodzą w skład tych słoików i tych wszystkich rzeczy, które 

są bardzo tanie. Agencja prowadziła przede wszystkim akcje społeczną. Nie należy zapominać, 

że w tym kraju około 1 mln ludzi było związanych z państwowymi gospodarstwami rolnymi, czyli tzw. 

ludność po PGR-owska. I teraz tak, jak Agencja miała do wyboru podjęcie akcji socjalnej i tą akcję 

skończyła w 1998 roku, kiedy doszło do powstawania wspólnot mieszkaniowych, a szczególnie chodzi 

o mieszkania i później zagospodarowanie tych terenów. Do 2004 roku ziemia w Polsce nie schodziła. 

Ona była bardzo tania, sięgała do 2, 3 tys. zł za hektar. Często jeszcze to Agencja rozkładała na raty. 

Były różne formy zachęty. Skarb państwa nie mógł, jak gdyby zagospodarować tychże terenów z tego 

względu, że nie było chętnych, żeby brać. Nie byliśmy w Unii, nie było dopłat. W 2003 roku zrobiono 

ustawę o kształtowaniu ustroju rolnego. Ta ustawa o kształtowaniu ustroju rolnego miała na celu 

zatrzymanie ziemi polskiej dla polskich rolników. Agencja została wyposażona w radykalne prawo 

odkupu. Ono obecnie jest bardzo zliberalizowane i my rzadko z niego obecnie korzystamy. Ale, kiedyś 

w tym oddziale, np. jeszcze w 2008 roku podpisywałem nieskorzystanie z prawie 1.200 aktów odkupu. 

Obecnie jest to liczba mniejsza niż 100, 150 w skali roku. To proszę zobaczyć, spadek prawie 

dziesięciokrotny. W 2004 roku po wejściu Polski do Unii Europejskiej nadal Sejm nie uchwalił ustawy 

o wieloletniej dzierżawie. Natomiast przyjęto bardzo optymistyczną wersję, że proces 

zagospodarowania gruntów rolnych w Polsce będzie trwał 12 lat. Chcę przypomnieć, że 12 lat to jest 

długo w polityce. Natomiast pamiętacie Państwo na pewno wszyscy na tej sali rok 2004, kiedy 

wszystkie partie polityczne mówiły o tym, że 1-go maja 2004 roku wejdziemy do Unii Europejskiej. Kiedy 

wszyscy mówili, że za 10 lat będziemy mieli euro, kiedy wszyscy mówili, że za 10 lat Polska i produkcja 

podwyższy się od 25% do 50%, kiedy nastąpi poziom cywilizacyjny. W sumie dopiero teraz kończymy 

budowę autostrad, dróg szybkiego ruchu. Nie zdołaliśmy stworzyć systemów portów lotniczych, 

np. które były planowane, a które funkcjonowały w Polsce w latach 70-tych za Edwarda Gierka 

i w końcu jeszcze lat 80-tych jakoś tam sobie dawały radę, ciągnąc subwencje państwowe i brakowało 

w Polsce nadal ustawy o wieloletniej dzierżawie. W 2011 roku dopiero nowelizowano tą ustawę 

wprowadzając wyłączenia radykalne 30%, później w 2012 roku Agencja zaczęła wykonywać. I teraz, 

co się stanie? Otóż w planie obecnie Agencja posiada 1,5 mln ha ziemi. To jest to, co realnie 

posiadamy. Do zagospodarowania jest to ok. 1 mln ha. I teraz sprzedając co roku 110 do 140 tys. ha 

ziemi jesteśmy w stanie przez rok 2012, 2013, 2014 i 2015 zagospodarować 500 tys. do 550 tys. ha 

ziemi rolniczej w Polsce. Wprowadzono, żeby zrobić to dla rolników indywidualnych, dla polskich 

rolników i polskich dzierżawców. Wprowadzono zasady preferencyjne. Z 20% obniżono pierwszą wpłatę 
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do 10%. Maksymalny okres rozterminowania z 5 lat do 15 lat. Oprocentowanie wynosi 2%, czyli jest 

to bardzo niskie, ale tylko do końca 2013 roku. W 2014 będzie już to albo oprocentowanie unijne, albo 

komercyjne. Chyba, że rząd, w co zresztą wątpię znajdzie pieniądze, żeby były jakieś specjalne 

oprocentowania preferencyjne dla rolników chcących kupić ziemie. Czyli plan jest taki: do 2016 roku 

zagospodarować 500, 600 tys. ha ziemi i kupno ich przez polskich rolników, ponieważ od tego roku 

obowiązuje przetarg ograniczony przy wyłączeniach. Ten przetarg dotyczy rolników tej samej gminy 

lub też sąsiednich. Mogą oni stawać do przetargu ograniczonego. Dopiero następny przetarg jest 

przetargiem nieograniczonym, czyli takim, do którego może stanąć każdy. Czyli poprzez system prawny 

i nowelizację tejże ustawy doprowadzono, że to rolnicy mają prawo pierwokupu w danej gminie 

lub też w gminach sąsiednich, a dopiero później jest przetarg nieograniczony. Dalej jest preferencyjna 

sprzedaż. I teraz, co się stanie 1 stycznia 2016 roku? Otóż niewiele się stanie. Ziemia rolnicza będzie 

znowu szła w górę, ponieważ ustabilizuje się. Nie wejdziemy do strefy euro. Natomiast należy 

powiedzieć, że z 1,5 mln ziemi, której posiada Agencja 30-40% najlepszych gruntów już będzie 

we władaniu polskich rolników, którzy będą mogli brać kredyt pod te grunty, gdyż mają to zapewnione, 

sprzedaż aktem notarialnym, ale również będą mogli brać dopłaty do 2020 roku. Czyli jest to sytuacja 

stabilna. Umożliwia ona rozpoczęcie tzw. procesu produkcyjnego, ponieważ w Polsce następuje 

minimalna koncentracja ziemi. Liczba rolników spada. Pojawia się coraz większa liczba gospodarstw 

silnych od 100 ha wzwyż. Natomiast pozostaje problem społeczny na wschodzie. Rozdrobnione 

gospodarstwa chłopskie, które tam znajdują rolników, dzierżawców, te gospodarstwa nie skupiają się 

w grupy producenckie. Ten proces cały czas następuje, ale jest zbyt powolny. Wynika to np. z Agencji 

Restrukturyzacji i Modernizacji, jeżeli chodzi o usprzętowienie. Województwa zachodnie wykorzystały 

usprzętowienie, natomiast województwa wschodnie nie mogą tego zrobić. Co możemy zrobić? Możemy 

tylko kontynuować ten proces zagospodarowania ziemi do 2016 roku, żeby jak najwięcej ziemi kupili 

polscy rolnicy. Taką koncepcję przyjęto w 1991 roku i ta koncepcja jest obecnie realizowana. Jak jest  

w innych krajach? Otóż, w innych krajach przyjęto bardziej radykalne zasady. Chcę przypomnieć 

Francję. W 1964 roku tam uchwalono, że bez zgody miejscowych organizacji rolniczych gminnych 

obcokrajowiec nie kupi nic. I takie działania oddolne spowodowały, że w zasadzie we Francji 

obcokrajowcy nie mają możliwości kupienia ziemi. A, jeżeli, to jak się zbratają z francuskimi kolegami 

po okresie 10, 15 lat dzierżawy. Nie mamy również ustawy, jak mówię już po raz trzeci o wieloletniej 

dzierżawie. Dzierżawie 40, 50-letniej, czyli dzierżawa była by nową formą własności. W Polsce 

wychodząc z socjalizmu mieliśmy albo dzierżawę wieczystą na 99 lat, albo własność. A ta własność 

to wiadomo, jaka była. Nie była to rolnika indywidualnego, ponieważ nawet na terenach zachodnich, 

jak nadawano przydziały ziemi, a chcę przypomnieć, że na terenach zachodnich gospodarstwa 

niemieckie  średnio liczyły 11 ha chłopskie nie licząc latyfundiów, które tu istniały, to nadawano całe 
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gospodarstwa dla tych osadników. I dla nich to przy tym osprzęcie, który posiadali po wojnie 

wystarczało na produkcję. Natomiast dawano to na 99 lat. Socjalizm wyeliminował sprawę własności. 

Co więcej nadawano ziemię jako w dzierżawę w zamian za własność pozostawioną na wschodzie. Czyli 

to też tak prawnie możemy się zastanawiać, w jaki sposób to funkcjonowało. Ale w socjalizmie wszystko 

jest możliwe i tak to się działo. I teraz, co będzie w 2016 roku? Otóż, na pewno mogą się pojawić 

prywatne drogi, może się pojawić koncentracja większa produkcji rolniczej poprzez wielkie 

gospodarstwa i może nastąpić proces odsprzedaży ziemi od rolników następnym. My nie uciekniemy 

od tego. Jeżeli nie mamy ustawy o wieloletniej dzierżawie, to państwo poprzez Agencję nie jest w stanie 

kontrolować obrotu ziemią. Swego czasu Krajowa Rada Izb Rolniczych na jednym ze spotkań i w ogóle 

w mediach, ponieważ w przyszłym tygodniu możliwe jest, że czekają nas nawet strajki rolników, 

zapowiadana jest platforma oburzonych plus solidarność, która też chce wyjechać traktorami tu i będą 

jeździć po rondach. Natomiast chcę zwrócić na jedną rzecz uwagę. Otóż, kiedy w Polsce 

nie wprowadzono, już mówię po raz czwarty tej ustawy o wieloletniej dzierżawie, tylko wprowadzono 

sprzedaż to teraz państwo polskie nie kontroluje przepływu udziałów w spółkach. Czyli my kontrolujemy 

akt sprzedaży nieruchomości, aż do momentu, kiedy złożymy podpis u notariusza. Natomiast, 

co się dzieje później z udziałami w spółkach to już nie podlega kontroli państwowej. I tutaj właśnie 

te największe gospodarstwa od 1 tys., do 2 tys., do 3 tys. ha, ponieważ są też takie spółki, tu już jest 

swobodny obrót tymi udziałami. I my, jako Agencja nie kontrolujemy już tego. To prawo odkupu 

nie działa już w stosunku do spółek. Także chcemy uspokoić wszystkich, że 2016 rok nie będzie rokiem 

rewolucji. Będzie to normalny rok, jak mówią inne np. Hiszpania, Grecja, ponieważ my jesteśmy 

na poziomie Grecji, jeśli chodzi o dochód narodowy, daleko nam jeszcze trochę do Hiszpanii, 

to po wprowadzeniu swobodnego obrotu ziemią rolniczą w zasadzie nie było jakiegoś boomu. Nie było 

też napływu inwestycji. Wątpliwe jest, czy w ogóle do 2020 roku ktokolwiek tu się pojawi z inwestorów, 

bo na dzień dzisiejszy wszystkie strefy ekonomiczne mają olbrzymie problemy. Można mówić o tzw., 

np. jak było w Grecji - inwestycji wieloletniej. Niektóre spółki niemieckie kupowały w Grecji całe wyspy, 

albo chciały kupować, bo tam jest zakaz posiadania wysp chyba, że jest ona dziedziczona itd. 

Natomiast Grecy dokonali jednej rzeczy. Stracili wiarygodność, bo zgłosili więcej ziemi do dopłat 

niż w ogóle posiadali. Było to po prostu fałszerstwo państwowe. Tak było w wielu dziedzinach. 

Co zmieni rok 2016 dla polskiego rolnictwa i rolników? Otóż zmieni tylko tyle, że mamy niekorzystne 

zmiany demograficzne. I to jest bardzo ważny problem. Rolnicy nie mają następców, należy powiedzieć. 

Ilość rolników cały czas spada z 2 mln, obecnie jest ok. 1,5 mln. Natomiast, chcę powiedzieć, 

że występuje tzw. wewnętrzna kumulacja ziemi. Czyli, jeżeli ktoś w danej miejscowości, w danej gminie, 

jeżeli np. w 1990 roku było spotkanie rolników to była remiza strażacka i sala gimnastyczna 

nie wystarczała, obecnie są gminy, że tych rolników jest po 20, 30. Chcę przypomnieć, że jest Lubuska 
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Izba Rolnicza i jest po dwóch delegatów z każdej gminy. I teraz mamy 83 gminy razy dwóch, daje nam 

to ponad 160, później wybiera się Zarząd. Natomiast należy powiedzieć, że niekiedy nawet ta Lubuska 

Izba Rolnicza jest walką między trzema, czterema rolnikami tymi, którzy się interesują tą polityką. 

Młodzi nie zostają na wsi. Liczba rolników spada, rolnicy są w zasadzie zapisani jeszcze tylko w KRUS-

ie. To jest taka, jak Państwo wiedzą przedziwna organizacja dotowana przez państwo. Natomiast 

rok 2016 nie spowoduje jakiejkolwiek rewolucji. Ziemia, ona będzie szła w górę, ponieważ działki 

inwestycyjne i rolnicze idą w górę. Ziemia jest najlepszą inwestycją. Gdybyście Państwo mieli 

np. możliwość kupienia powiedzmy sobie 100 ha, później oczywiście rozłożenie na 15 lat, to same 

dopłaty pokrywają raty, jeżeli chodzi o Agencję, a po 10 latach zostaje własność. Pozostają kwestie, 

które my odziedziczyliśmy na terenach zachodnich, tj. właśnie małych działek tych zagrodowych, tych 

działek, które państwo, żeby kogoś zmusić, rolników przesuwało na emeryturę i brało od nich stodołę, 

zabudowania, dawało im mieszkanie w bloku i na malucha, żeby się wynosili i żeby tylko zostawiali 

tą ziemię. Natomiast była to polityka nieekonomiczna, niezwiązana w ogóle z sytuacją ekonomiczną, 

sytuacją produkcyjną. Kolejnym problemem jest np. ziemia, która jest przekazywana dla kościoła, 

ponieważ na mocy konkordatu nadal kościół może pozyskiwać po 15 ha na parafię. I wraz 

z powstaniem każdej parafii od razu jest wniosek o to, żeby Agencja w miarę swoich możliwości 

przekazywała ziemie. Aczkolwiek my nie decydujemy o tym. Była najpierw specjalna komisja 

regulacyjna, która zajmowała się tym. Agencja tylko przekazywała ziemie, natomiast nie decydowała, 

które działki i na jakiej zasadzie zostaną przekazane. Były to oddzielne przepisy. Proszę, Panie Radny.  

 

Radny Województwa Lubuskiego Czesław Fiedorowicz: Dziękuję bardzo Pnie dyrektorze. Czasami 

stawiany jest nam zarzut, że nasze debaty cechuje niski poziom merytorycznego dialogu. Pan dowodzi, 

że jest zupełnie inaczej. A, złośliwi mówili, co robi historyk w Agencji od Nieruchomości Rolnych? 

Jak słyszycie Państwo wiemy, że właściwy człowiek na właściwym miejscu. Mam do Pana tylko jedną 

prośbę: że jeżeli Agencja sprzedaje tą ziemię, że dla rolników z danej gminy wyprowadzić prosty 

przepis, żeby każdy sołtys wiedział o tym i powiadomił mieszkańców, z których 80% prawie 

nie ma dostępu do Internetu i nie wie, że po sąsiedzku jest sprzedawana działka. Ponieważ jedynym 

sposobem powiadamiania rolników jest sołtys, by powiedzieć o tym za twoją miedzą będzie właśnie 

jutro przetarg, jak chcesz kupić, to ją kup. Stwierdziłem takie przypadki, że rzeczywiście ci rolnicy 

najbardziej zainteresowani po sąsiedzku, nie mieli zielonego pojęcia o tym, że działka sąsiadująca 

z nim jest sprzedawana, ponieważ niestety jeszcze nie mamy takiego poziomu, by każdy mieszkaniec 

wsi miał dostęp do Internetu. Za chwilę, dzięki temu szerokopasmowemu będzie tak w naszym 

województwie. Dziękuję bardzo.  
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Przewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Tomasz Możejko: Dziękuję. Proszę, jeszcze 

pytania. Proszę, Pan Radny Kościk.       

 

Radny Województwa Lubuskiego Zbigniew Kościk: Zajęć to obecnie Pan Przewodniczący jeszcze 

nie prowadzi, ponieważ „ciągnie wilka do lasu” widać wyraźnie takie potrzeby edukacyjne. Chciałbym 

Panu przypisać świetne bon moty, nie wiem na ile one się wiążą z oficjalną linią partii. KRUS 

to przedziwna instytucja, albo do strefy euro nie wejdziemy, ale to już tak na marginesie. Chciałem 

zapytać o te słupy tak zwane w województwie lubuskim? 

 

Przewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Tomasz Możejko: To znaczy tak:  

w województwie lubuskim nie stwierdzono tego procederu, aczkolwiek były podnoszone głosy  

w województwie zachodnio-pomorskim o tzw. słupy, czyli o to, że przetargi są ustawiane przez 

miejscowych rolników, którzy poza formą oficjalną dogadują się. Należy powiedzieć, że tu nie ma ani 

żadnej roli Agencji, ani też dyrektorów, czy też pracowników, tylko jest to, jak gdyby słabość ludzka, 

jeżeli coś takiego miało miejsce. Zachodnio-pomorska Izba Rolnicza stwierdziła, że miała kilka 

przypadków, nie potrafiono uargumentować. Pozostaje także województwo lubuskie, gdzie też takich 

przypadków nie stwierdziliśmy. Jeżeli były, to nagłośniły to media i były to działania, jak gdyby 

prokuratorsko-policyjne, które są poza nami, poza Agencją. Jak mówię - człowiek jest niekiedy 

najsilniejszym, jak i najsłabszym ogniwem w tym systemie demokratycznym. Natomiast, co do w ogóle 

określenia słupów, to musimy zrozumieć jeszcze jedną rzecz. Agencja posiada bardzo duży majątek 

niezwindykowany. Ogólnie jest to ok. 1 mld zł. Części z tych pieniędzy nie potrafimy zwindykować, 

ponieważ to jest niemożliwe. Są to stare długi z lat 90-tych, czyli okres przekształcenia, kiedy komornik 

wchodzi, np. już dawno ktoś nie żyje, a następcy prawni mają do czynienia z prawie milionowym 

długiem. Są też osoby niezadowolone, czyli powstaje komitet czteroosobowy protestacyjny, który 

wsiada do samochodu, jedzie i składa protest na tą, tą, albo inną komisję, czy też przetarg mówiąc, 

że tam dochodzi do nieprawidłowości, których nie można później w żaden sposób znaleźć. Zostało 

podpisane porozumienie i to porozumienie umożliwia przedstawicielom Lubuskiej Izby Rolniczej 

uczestnictwo w każdym przetargu, co w naszym województwie przynajmniej w pełni wyeliminowało taką 

możliwość. Tych przetargów jest bardzo dużo, a co do jakichkolwiek nieprawidłowości, to jeżeli 

przeprowadza się po 10, cz po 12 tys. przetargów rocznie, to wiadomo, że zawsze pojawi się jakieś 

tam podejrzenie nie związane bezpośrednio z nami. Także nie stwierdzono słupów, nie stwierdzono 

takiej „polityki słupowej” na terenie województwa lubuskiego. Proszę, Panie Radny.           
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Wiceprzewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Zdzisław Paduszyński: To może 

tak konkretnie. Cena w ciągu roku ziemi wzrosła 50% z tego, co jest mnie wiadomo. Czy tak będzie 

to rosło z roku na rok? I po drugie, czy dzierżawcy ci, którzy z kapitałem zagranicznym, powiedzmy 

dzierżawią po 1, 2 tys. ha, bo są tacy wokół mnie, wokół Krosna jest ich sporo, czy oni będą mieli prawo 

pierwokupu, czy też będą kupowali na żony, nieślubne dzieci, czy na jakichś innych członków rodziny?  

 

Przewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Tomasz Możejko: Dziękuję. Pierwsze pytanie. 

Jeżeli chodzi o cenę ziemi, należy powiedzieć, że cena ziemi rolniczej w Polsce rośnie. Średnia cena 

agencyjna za 2012 rok przekroczyła 22 tys. zł za hektar. Średnia cena w tym województwie jest 

najtańsza, ponieważ średnia sięga 14 tys. zł. Natomiast co kwartał ta cena wzrasta średnio o 2% 

do 3%. W skali roku jest 12% do 15%. Jeżeli chodzi o nieruchomości w województwie lubuskim 

to są powiaty, ponieważ cenę ziemi ustala się, jeżeli chodzi o gminy sąsiednie, powiat, województwo, 

że np. na przetargu ograniczonym, jeżeli np. pod Dobiegniewem odbywa się przetarg ograniczony, 

ograniczony do rolników tej samej gminy chcę przypomnieć, albo gmin sąsiednich i cena nieruchomości 

rolniczej wynosi 17 tys. zł za hektar, a wychodzimy i jest 50 tys. zł za hektar, ponieważ dwóch rolników 

pobiło się o cenę i rzeczywiście tyle ten drugi rolnik zapłacił. Należy powiedzieć, że to wpływa na cenę 

nieruchomości rolniczych na terenie danego powiatu. I rzeczywiście wniosek złożony w styczniu może 

wynosić np. 12 tys. zł za hektar szóstej klasy, a wniosek złożony w grudniu, albo w listopadzie i wycena 

rzeczoznawcy, wychodzi na to, że wycena tej nieruchomości wynosi np. 18 tys. zł za hektar szóstej 

klasy. I to jest rzecz normalna. Ceny również podbija tu Kostrzyńsko-Słubicka Strefa Ekonomiczna 

sprzedając ziemie, uzbrajając je, ponieważ strefa posiada prawo pierwokupu. Działa na nieco innych 

zasadach. Z drugiej strony mamy obrót prywatny i tutaj w obrocie prywatnym np. ziemia nieruchomości 

rolnych, czyli ziemia piątej, szóstej klasy często sięga 30 tys. zł za hektar. Czyli to wszystko, jeżeli 

się zsumuje to może być taka sytuacja, że w ciągu jednego roku, nawet nie całego cena nieruchomości 

rolnych wzrasta o 50%. Jeżeli chodzi o obcokrajowców, to wszyscy obcokrajowcy, którzy chcieli 

prowadzić działalność gospodarczą w Polsce w latach 90-tych musieli zdobyć zgodę Ministerstwa 

Spraw Wewnętrznych ówczesnego i Administracji, ponieważ te Ministerstwa obecnie zostały 

podzielone. I każdy z nich wydzierżawiał, stawał do przetargu nieograniczonego, wydzierżawiał 

od Agencji Nieruchomości. Przeważnie w tym czasie, w latach 1996-1999 wydawano całe państwowe 

gospodarstwa rolne, czyli np. jeżeli było to 900, 1000, 1500 ha. Zjawiał się przedstawiciel Europy 

Zachodniej, czyli nawiasem mówiąc w tym województwie nie dominują Niemcy, tylko najwięcej jest 

Francuzów, później Irlandczycy, Flamandowie i Belgowie, a dopiero później Niemcy, także to jest 

specyfika, jest trochę Włochów i nawet Arab. Natomiast te osoby prowadziły działalność gospodarczą 

na podstawie majątku, przepisów w Polsce. Po okresie trzech lat dzierżawy nabywają prawo 
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pierwokupu. I teraz, mogą kupić, jako spółki nie już niemieckie, tylko z kapitałem polskim. Po 1 stycznia, 

w sumie po 15 maja 2016 roku dokładnie po tej dacie będą mogli bez żadnego problemu. Już nie 

muszą zdobywać zgody Ministra Spraw Wewnętrznych i Administracji, jak obecnie, tylko kupują 

samodzielnie. Do 15 maja 2016 roku każdy obcokrajowiec prowadzący działalność gospodarczą  

w Polsce i dzierżawiący tą ziemię musi wystąpić do Ministerstwa Spraw Wewnętrznych o wydanie 

zgody. I po wydaniu takiej zgody może przystąpić do złożenia wniosku. Agencja daje daną 

nieruchomość do wyceny w wyniku przetargu nieograniczonego, rzeczoznawca wycenia ją, proponuje 

się kupno i dopiero po tym następuje podpisanie aktu notarialnego. Często akty notarialne trwają bardzo 

długo, ponieważ są tłumaczone. Rekord to był chyba 4 i pół godziny, gdy jeden z Niemców kupował 

500 ha ziemi. Tak się po prostu składa. Ale jest zachowana procedura, że dany obcokrajowiec musi 

wystąpić o zgodę, zgodzić się na naszą cenę i dopiero dokonuje zakupu tejże nieruchomości. Z tym, 

że należy powiedzieć, że obcokrajowcy nie stanowią nawet 1% dzierżawionej ziemi w Polsce, ponieważ 

są to pojedyncze spółki. Tutaj nie chcę mówić ilości, ponieważ mimo wszystko obowiązuje nas pewna 

tajemnica, jeśli chodzi o ilość umów, ilość kontrahentów itd. Ale nie są to rewelacyjne ilości w skali kraju, 

nie stanowi to 1%. Natomiast jest to wykorzystywane medialnie, że bulwersuje, że taki, a nie inny 

posiada 500, 700, 1000, czy tam 1000 ileś hektarów. Zapraszam radnych. Już powinniśmy niedługo 

skończyć, ponieważ chyba najdłużej mówiłem ze wszystkich.  

Szanowni Państwo, wobec braku pytań i uwag uznaję, że Sejmik przyjął informację do wiadomości.    

 

Informacja na temat działalności Oddziału Terenowego Agencji Nieruchomości Rolnych w Gorzowie 

Wlkp. w 2012 roku stanowi załącznik nr 92 do protokołu. 

 

Opinia Komisji Rolnictwa i Ochrony Środowiska stanowi załącznik nr 93 do protokołu. 

 

Do punktu 26. 

Informacja o realizacji Regionalnego Programu Operacyjnego Polityki Leśnej Państwa – 2012. 

 

Przewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Tomasz Możejko: Mamy Pana Krzysztofa 

Poczekaj, Zastępcę Dyrektora ds. Gospodarki Leśnej – Regionalnej Dyrekcji lasów Państwowych  

w Zielonej Górze.  Proszę, mamy również Pana Tomasza Zarakowskiego, Specjalistę Służby Leśnej – 

Regionalnej Dyrekcji Lasów Państwowych w Szczecinie. Czy mają Państwo pytania? Nie widzę. Wobec 

braku pytań i uwag uznaję, że Sejmik informację przyjął do wiadomości. Dziękuję Panowie.  
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Informacja o realizacji Regionalnego Programu Operacyjnego Polityki Leśnej Państwa – 2012 stanowi 

załącznik nr 94 do protokołu. 

 

Opinia Komisji Rolnictwa i Ochrony Środowiska stanowi załącznik nr 95 do protokołu. 

 

Do punktu 27. 

Sprawozdanie z działalności Wojewódzkiego Funduszu Ochrony Środowiska i Gospodarki 

Wodnej za 2012 rok.  

 

Przewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Tomasz Możejko: Mamy Pana Michała 

Stosika. Jest Pan dyrektor? Proszę, Pana Zbigniewa Kołodzieja o opinię Komisji. 

 

Sprawozdanie z działalności Wojewódzkiego Funduszu Ochrony Środowiska i Gospodarki Wodnej 

w Zielonej Górze za 2012 rok stanowi załącznik nr 96 do protokołu. 

 

Przewodniczący Komisji Rolnictwa i Ochrony Środowiska Zbigniew Kołodziej: Opinia Komisji 

pozytywna. 

 

Opinia Komisji stanowi załącznik nr 97 do protokołu. 

 

Przewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Tomasz Możejko: Dziękuję bardzo. Wobec 

braku pytań i uwag uznaję, że Sejmik sprawozdanie przyjął do wiadomości.  

 

Do punktu 28. 

Informacja o działalności Wojewódzkiego Inspektoratu Ochrony Środowiska w 2012 roku. 

 

Przewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Tomasz Możejko: Mamy Pana Marka 

Demidowicza, Kierownika Delegatury Wojewódzkiego Inspektoratu Ochrony Środowiska w Gorzowie 

Wlkp. Czy są pytania? Nie ma. Wobec braku pytań i uwag uznaję, że Sejmik informację przyjął 

do wiadomości. Dziękuję Panie dyrektorze.  

 

Informacja o działalności Wojewódzkiego Inspektoratu Ochrony Środowiska w Zielonej Górze w 2012 

roku stanowi załącznik nr 98 do protokołu. 
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Opinia Komisji Rolnictwa i Ochrony Środowiska stanowi załącznik nr 99 do protokołu. 

 

Do punktu 29. 

Informacja o realizacji programu Operacyjnego RYBY 2007-2013 „Zrównoważony rozwój sektora 

rybołówstwa i nadbrzeżnych obszarów rybackich 2007-2013”. 

 

Przewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Tomasz Możejko: Mamy Pana dyrektora 

Marka Żeromskiego. Czy są pytania i uwagi? Nie widzę. Wobec braku pytań i uwag uznaję, że Sejmik 

informację przyjął do wiadomości. 

 

Informacja o realizacji programu Operacyjnego RYBY 2007-2013 „Zrównoważony rozwój sektora 

rybołówstwa i nadbrzeżnych obszarów rybackich 2007-2013” stanowi załącznik nr 100 do protokołu. 

 

Opinia Komisji Rolnictwa i Ochrony Środowiska stanowi załącznik nr 101 do protokołu. 

 

Do punktu 30. 

Informacja na temat utrzymania urządzeń melioracji wodnych podstawowych i wód publicznych 

w województwie lubuskim. 

 

Przewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Tomasz Możejko: Mamy Pana Janusza 

Marciniaka, Dyrektora Lubuskiego Zarządu Melioracji i Urządzeń Wodnych. Czy są pytania? Nie widzę. 

Wobec braku pytań i uwag uznaję, że Sejmik informację przyjął do wiadomości. 

 

Informacja na temat utrzymania urządzeń melioracji wodnych podstawowych i wód publicznych 

w województwie lubuskim stanowi załącznik nr 102 do protokołu. 

 

Opinia Komisji Rolnictwa i Ochrony Środowiska stanowi załącznik nr 103 do protokołu. 

 

Do punktu 31. 

Sprawozdanie z realizacji priorytetów współpracy zagranicznej Województwa Lubuskiego w 2012 

roku. 
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Przewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Tomasz Możejko: Mamy Panią Patrycję 

Górniak, Zastępcę Dyrektora Departamentu Rozwoju Regionalnego i Współpracy Zagranicznej. Proszę, 

Pan Edward Fedko opinia Komisji. 

 

Sprawozdanie z realizacji priorytetów współpracy zagranicznej Województwa Lubuskiego w 2012 roku 

stanowi załącznik nr 104 do protokołu. 

 

Przewodniczący Komisji Współpracy Zagranicznej i Promocji Województwa Edward Fedko: 

Opinia pozytywna.  

 

Opinia Komisji stanowi załącznik nr 105 do protokołu. 

 

Przewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Tomasz Możejko: Dziękuję. Wobec braku 

pytań i uwag uznaję, że Sejmik przyjął sprawozdanie do wiadomości.  

 

Do punktu 32. 

Przyjęcie protokołu z 38 i 39 sesji Sejmiku Województwa Lubuskiego. 

 

Przewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Tomasz Możejko: Przypominam, że protokoły 

z 38 i 39 sesji Sejmiku były wyłożone i dostępne podczas dzisiejszej sesji. Czy mają Państwo uwagi 

do protokołu z 38 sesji Sejmiku? Wobec tego przygotujemy się do głosowania. Jeśli nie ma uwag, 

proszę o przyjęcie protokołu z 38 sesji Sejmiku Województwa Lubuskiego, poddaję pod głosowanie. 

Kto jest za przyjęciem protokołu, proszę podnieść rękę i nacisnąć przycisk zielony. Kto jest przeciw, 

proszę podnieść rękę i nacisnąć przycisk czerwony. Kto się wstrzymał, proszę podnieść rękę i nacisnąć 

przycisk niebieski. 

Za 17, przeciw 0, wstrzymało się 0. 

Proszę jeszcze o dyscyplinę wśród radnych i siedzenie przy stołach.  

Stwierdzam, że protokół z 38 sesji Sejmiku został przyjęty. 

Wynik głosowania stanowi załącznik nr 106 do protokołu. 

 

Czy mają Państwo pytania lub uwagi do protokołu z 39 sesji Sejmiku? Jeśli nie ma uwag przyjęcie 

protokołu z 39 sesji Sejmiku Województwa Lubuskiego poddaję pod głosowanie. Kto jest za przyjęciem 

protokołu, proszę podnieść rękę i nacisnąć przycisk zielony. Kto jest przeciw, proszę podnieść rękę  

i nacisnąć przycisk czerwony. Kto się wstrzymał, proszę podnieść rękę i nacisnąć przycisk niebieski. 






